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مسیر خروج از بانکداری سنتی معرفی شد

پوستاندازیدیجیتالیبانکها
دومین کنفرانــس ملی »تحــول دیجیتال؛ بانــک و بیمه« 
با رویکرد هــوش مصنوعی صبح شــنبه ۱۶ دی ۱۴۰۲ در 
راستای شناسایی نیازها و ظرفیت   های کشور برای حرکت به سمت دیجیتالی سازی 
خدمات مالی در مرکز همایش   های صداوسیما برگزار شد که شامل سه پنل تخصصی 

با حضور متخصصان این حوزه بود.در اولین پنل تخصصی این کنفرانس که با عنوان 
حکمرانی دیجیتال در نظام بانک و بیمه برگزار شد، روح الله ابوجعفری، مشاور وزیر 
اقتصاد در امور دانش   بنیان درباره حکمرانی دیجیتال در حوزه دانش   بنیان گفت: در 
ابتدای دولت سیزدهم راهبرد این بود که از ظرفیت دانش   بنیان چگونه استفاده کنیم 

که در آذر ۱۴۰۰ دو راهبرد اصلی را در دستور کار قرار دادیم و فهمیدیم راهبرد اصلی 
این اســت که از رویکرد حمایتی به ســمتی برویم که شرکت های نوآور نقش آفرینی 
کنند. در کنار این مسیر به عنوان وزارت اقتصاد به این فکر کردیم که با رویکرد جدید 

28∞چطور از دانش   بنیان   ها حمایت کنیم.

مانع آخر از مقابل پروژه 10 ساله برداشته شد

قطار سریع   السیر اصفهان – تهران روی ریل تکمیل؟

سایه روشن معدنی بودجه 1403

در مورد لایحه بودجه ســال آینده چند نکته و مواد قانونی بسیار حائز 
اهمیت است که شرایط بخش تولید و صنعت کشور ایجاب می کرد دولت 
نگاه کارشناسی تری به آنها داشــته باشــد و البته برخی موارد همچون 
دریافت علی الحســاب ۲ درصدی از صادرات که دولت در بودجه سال 
آینده قرار داده یکی از اقدامات مثبتی است که در کشورهای توسعه یافته 
اجرایی می شود و در واقع دولت این مالیات را از صادر کنندگان مواد خام 
و نیمه خام دریافت می کند که در کشــورهای توســعه یافته نیز با هدف 

تشویق به توسعه زنجیره ارزش و ایجاد اشتغال انجام می شود. 
از بندهای مهــم لایحه بودجه می توان به افزایــش ۱ درصدی مالیات 
ارزش افزوده اشاره کرد که به شخصه معتقدم قبل از اینکه دولت در سال 
آینده بخواهد دست به چنین کاری بزند، باید نقص و ضعف های اجرایی 
آن را برطرف می کرد؛ در واقع ســال ها درگیر یک طــرح ناپخته بوده ایم 
که برای گروهی که فرار مالیاتی نداشــتند، شرایط را ســخت تر می کرد 
در حالی که برخی افراد که به طور کلی پرداخت مالیات ارزش افزوده را 
دور می زدند، مشکلات به مراتب کمتری متحمل می شدند. ضمن اینکه 
کماکان پایانه های فروشــگاهی کامل نشــده اند و مصرف کننده نهایی 
شامل این مالیات نمی شــوند؛ بنابراین ضروری بود که دولت قبل از هر 
کاری ابتدا ضعف های اجرای این قانون را اصــلاح می کرد و قانون را در 

مسیر درست قرار می داد و بعد سراغ افزایش می رفت.
از ســوی دیگر لازم اســت به حقوق مالکانه که در سال جاری ۴8 هزار 
میلیارد تومان بوده و در لایحه بودجه سال آینده 55 هزار میلیارد تعیین 
شــده اســت، اشــاره کنم. در این خصوص مســاله عمده پیش از اینکه 
افزایش این رقم باشــد، نحوه هزینه کرد ارقامی است که از معدن داران 

گرفته می شود. 
از یکســو معدن داران بهره مالکانه را که سال به سال افزایش می یابد، 
پرداخت می کنند اما در ســوی دیگر ســاکنان اطراف معدن به شــدت 
گله مند هستند که چرا معدن دار برای توسعه این منطقه هزینه نمی کند. 
این در حالی است که دولت موظف اســت درصدی از بهره مالکانه ای را 
که از معدن دار دریافت می کند، برای توسعه مناطق کم برخوردار هزینه 
کند و معدن دار هم وظیفه و اختیاری در خصــوص نحوه هزینه کرد این 

پول ندارد. 
نکته اساســی که در بودجــه دیده می شــود و تعجب بر انگیز اســت، 
پیش بینی رشــد 7 درصــدی اقتصاد کشــور اســت که این رقم بســیار 
بلند پروازانه و دور از شرایط کشــور تعیین شده اســت. به هر حال رشد 
اقتصادی در گرو تولید و صنعت است اما متاسفانه در طول سال ها برخی 
با فشار به تولید می خواستند تورم را کنترل کنند. با توجه به جمیع جهات 
چنانچه در سال آینده بتوانیم رشد ۴درصدی امسال را تکرار کنیم، باید 

به دولت و اقتصاد تبریک بگوییم.

آریاصادقنیتحقیقی
دبیرسندیکایصنایعآلومینیومایران

به جز تامین نقدینگی،چالش های اصلی روند پروژه چه بود و   
چگونه بر آنها فائق آمدید؟

طراحی پایه و تفصیلی مهندســان و متخصصان ایرانــی در پروژه 
جایگزینی رآکتورهای هارد کارخانه دوده صنعتی پارس )فاز 3 توسعه( 
سال گذشــته پس از عبور از مســیر ناهموار تامین نقدینگی، تامین 
تجهیزات، ساخت، نصب، قوانین، دســتورالعمل   ها، تحریم، جنگ 
روســیه با اوکراین و ... در نهایت با راه   اندازی جهادی توسط گروهی 

دیگر از متخصصان ایرانی در صنعت دوده، به بار نشست.

در این مسیر علاوه بر عزیزانی که به   صورت مستقیم 
در خط مقدم و پشتیبانی درگیر حل مسائل مختلف 
بودند، حمایت و همدلی مدیرعامل و اعضای هیات 
مدیره شرکت   های شســتا، تاپیکو، سرمایه   گذاری 

صنایع پتروشیمی)PIIC(   و دوده صنعتی پارس در 
نتایج حاصله شــایان توجه اســت و از همه 

عزیزان صمیمانه سپاسگزارم.
چه چیزی باعث این میزان از   

اهمیت برای این خط جدید و جایگزینی رآکتور جدید با رآکتورهای 
قدیمی است؟

راه   اندازی فاز 3 موجب بهبود کیفیت و افزایش تنوع و مقدار محصول 
در خط تولید دوده هارد شده است. با توجه به فرسودگی خطوط تولید 
در کارخانه تنها راه ادامه حیات شرکت و حفظ سهم بازار دوده صنعتی 
و همچنین حفظ و ارتقــای کارکنان شریف آن، به ثمر نشســن این 
پروژه و راه   انــدازی آن بود. با توجه به شرایط ســایر بخش   ها و خطوط 
تولید کارخانه، ادامه روند توســعه کارخانه برای حفظ شرایط پایدار 

تولید، ضروری است.
حرکت در عرصه    تولید و رونق اقتصادی و اوج گرفن ثروت ملی و رفاه 
عمومی در کشور، مثل همه عرصه   های دیگر به پیشروانی، فرماندهی، 
صفوف مقدمی که این پیــشروان و فرماندهــان آن، تولیدکنندگان 
هستند احتیاج دارد. بر این اساس همه کارکنان شرکت دوده صنعتی 

پارس از اینکه در حیطه تولید فعالیت می   کنند، به خود می   بالند.
زمان انجام این پروژه مصادف با یکی از ســخت   ترین شرایط   

تحریمی کشور بود، چالش   های شما برای عبور از این شرایط چه 
بود؟

در تامین بخشی از تجهیزات این فاز  با مسائل ناشی از تحریم دست 
به گریبان بودیم. قطعا کسی از وجود تحریم   ها لذت نمی   برد، ولی این 
تحریم   ها بخشی از جنگ اقتصادی ماست. کار اساسی مصون   سازی 
اقتصاد کشــور از آســیب دیدن از تحریم اســت؛ عبور از تحریم یک 
تاکتیک است، که استفاده می   کنیم. ایجاد تنوع تولیدات، انتقال و 
توسعه دانش فنی محصولات نوین از راهکارهای موثر و کارآمد عرصه 

تولید در خنثی   سازی تحریم هاست.
یکی از ســخت   ترین قســمت   های هر پــروژه در   

ساختارهای دولتی و نیمه دولتی عبور از سد مجوزها 
و تاییدیه   هاســت. آیا وجود این سد مانعی برای شما 

ایجاد نکرد؟
یکی از مسائل مهم در فاز 3 تصمیم   گیری   های متعدد در 
روند کار در شرایط موجود بود. خوشبختانه 
رویه مدیــران و تصمیم   گیران ســابق و 
فعلــی در هلدینــگ سرمایه   گذاری 

صنایع پتروشــیمی، شرکت تاپیکو و مجموعه شستا بر ایجاد توسعه 
و افزایش بهــره   وری و ســودآوری جهت مالکان اصلــی شرکت یعنی 
بازنشستگان و بیمه شدگان تامین اجتماعی است و نهایت همکاری 
و همدلی را در این زمینه فراهم آوردند. قطعا با تسهیل برخی قوانین 
می   توان به سرعت   بخشــی به جریان پروژه   های مشابه کمک شایانی 

کرد.
تعدادی از مدیران در مجموعه   های مشابه شما تمایلی به انجام   

پروژه توســعه   ای ندارند. چطور در حالی که بدون هیچ چالش 
عمده   ای برای خود می   توانستید به فعالیت تولید ادامه دهید، به 

فکر ایجاد توسعه در شرکت افتادید؟
از نظر برخــی »بی   خطرترین کار، تصمیم نگرفن اســت«، یکی از 
خطرناک   ترین فکرها همین فکر است که آدم بگوید: من اگر تصمیم 
بگیرم فلان دستگاه نظارتی این    جوری می   گوید، فلان مانع   تراش این    
جوری می   گوید، پس راحت   تر این است که تصمیم نگیرم؛ باید تصمیم 
گرفت و اقدام کــرد، باقی مانده موانع را باید برطرف کرد. چه بســیار 
مجموعه   هایی در کشور که با وجود زیان   ده بودن همچنان برای فرار 
از گرفن تصمیمات سخت با وجود پتانسیل   های بالقوه فراوان، اقدام 

موثری برای برون رفت از شرایط نمی   کنند.
اســتفاده از ظرفیت   های داخلی چه جایگاهــی در این پروژه   

داشت؟
در فاز 3 از ظرفیت   های متعدد داخلی حداکثر اســتفاده شد. چه 
در خدمات مهندسی چه در تامین مواد و ساخت تجهیزات در داخل، 
ظرفیت   ها خیلی بالا است، از تولید علم، فناوری، طراحی و مهندسی 
تا ساخت تجهیزات و... مهم ترین قسمت کار که هسته مهندسی پروژه 
بود با استفاده از توان متخصصان علمی و فنی موجود در ایران انجام 
شد. مهندسی پایه و تفصیلی خط تولید دوده صنعتی برای اولین بار 
توسط متخصصان داخلی و قطعا با برداشت از دانش روز دنیا انجام 
شد. علاوه بر مهندســی، برخی از تجهیزات برای اولین بار در کشور 
ساخته شد. هر چند تا ساخت تمامی تجهیزات این صنعت در کشور 
فاصله داریم ولی نخبگان می   توانند روی اینها کار کنند و آنها را حل 
کنند. دوده صنعتی پارس از فعالیت   های علمی و عملی که در راستای 

کسب و کار دوده باشد، استقبال و در حد توان خود حمایت می   کند.

مهم   ترین دستاورد شرکت شما در فاز جدید چه بود؟  
فاز 3 با دانش فنی متخصصان ایرانی و تجارب موجود، ایجاد شد و بر 
این اساس شرکت دوده صنعتی پارس برای ورود به جمع شرکت   های 

دانش بنیان اقدام کرد.
تجربه نشــان داده که شرکت   های مطــرح و صاحب نام خارجی به 
راحتی و به طور مستقیم حاضر به انتقال فناوری   های پایه و اساسی 
به کشور نیســتند، به خصوص در زمینه   های اساســی نفت، خودرو، 
پتروشیمی. در این مسائل، دستگاه   های داخلی باید به جد کشور و 

دستگاه   های اجرایی را بی   نیاز کنند.
توجه کنیم که استفاده از دانش فنی شرکت   های خارجی و انتقال 
دانش فنی، منافعی را برای کشور در بر دارد و باید از آن بهره برد اما باید 
انتقال آن دانش به گونه   ای انجام شــود که امکان جذب آن را داشته 
باشیم و برای حفظ و ارتقای دانش فنی زحمت بکشیم. اگر ما بایستیم 
بی   تردید دانش خریداری شده قدیمی می   شود، لذا نیاز به مدیریت 
و برنامه   ریزی اهل فن و هزینه کــردن برای حفظ و ارتقای دانش فنی 
واقعی، اجرایی و ملموس داریم. نه اینکه توسعه دانش فقط محلی برای 

خرج کردن بودجه اختصاص داده شده باشد.
در مواردی هم که امکان خرید دانش فنی نیست، باید برای ایجاد 
آن برنامه   ریزی کنیم، بدیهی است که زمان و انرژی نیاز دارد، باید بلوغ 
این کار را پیدا کنیم. ما در شرکت دوده صنعتی پارس، قدم کوچکی 
برداشته تا در این راه حرکت کرده    باشیم و راه بسیار طولانی را در پیش 

خواهیم داشت.
یاد آور می شود شرکت دوده صنعتی پارس در سال ۱3۶3 ثبت شد 
و تولید دوده را از ســال ۱373 در ساوه، شهر صنعتی کاوه با ظرفیت 
۱5 هزار تن در سال آغاز کرده است. با بهره   برداری از فاز دوم کارخانه 
در ســال ۱385، ظرفیت اســمی به 3۰ هزار تن در ســال رسید. در 
سال ۱399، فاز سوم توسعه، با دانش فنی ایرانی جهت جایگزینی 
رآکتورهای تولیــد دوده هارد آغاز و در دی   مــاه ۱۴۰۱ به بهره   برداری 
رســید. اکنون با ۱9۰ نفر پرســنل در کارخانه و دفتر مرکــزی، انواع 
 N-220, N-234, N-550, N-660,N-347, N-330, دوده   های صنعتی
N-326, N-339, N-375   با اســتانداردهای بین   المللی در کارخانه 

دوده صنعتی پارس تولید می   شود.

 عضو هیات مدیره انجمن کارفرمایی صنعت سیمان 
در گفت وگو با »دنیای اقتصاد« عنوان کرد 

چالش های بندری صنعت سیمان
دنیای اقتصاد – سید سجاد موسوی:  مدت هاست که ۴5۰ هزار تن کلینکر در بندرعباس 
منتظر بارگیری است و این نگرانی وجود دارد که با سیاست های نادرست از یک سو این 
محصول به مرور زمان دچار افت کیفی می شــود و از ســوی دیگر هزینه های دموراژ  و 

هزینه های بندری،  صادرات را از صرفه اقتصادی خارج کند.
شــاید روزگاری که سرمایه گذاران صنعت سیمان ســودآوری را در ورود به این عرصه 
می دانســتند،  هرگز به فکرشــان خطور نمی کــرد که بعــد از ۲۰ ســال قیمت فروش 
محصول شان به نرخ دلار،  نه تنها افزایشــی را تجربه نکند که بعد از دو دهه ارزان تر هم 
فروخته شود؛ در واقع این ماده زیر بنای توسعه ظرف ۲۰ سال اخیر از 5۰ دلار اوایل دهه 
8۰ به حدود ۱5 دلار در ابتدای دهه ۱۴۰۰ رســیده و این در حالی است که قطعات و 
تجهیزات موردنیاز با توجه به نبود تولید داخلی،  در طول این مدت جهش سرسام آوری را با 
جهش ارز تجربه کرده اند؛ در واقع میزان سرمایه گذاری برای احداث یک کارخانه سیمان 
با ظرفیت یک میلیون تنی حدود ۱5۰ میلیون دلار است اما هر کیلوگرم سیمان پاکتی به 
نرخ ۱.5 سنت در ایران فروخته می شود و همین امر گویای ناترازی درآمد و هزینه در این 
صنعت است. کارشناسان مهم ترین عامل در فقدان توسعه این صنعت را دخالت هایی 

می دانند که قیمت ســیمان را به منظور جلوگیری از افزایش هزینه های ساخت و ســاز 
نشانه رفته است در حالی که تجربه دو دهه اخیر نشان می دهد که اصولا با وجود مصرف 
بسیار بالای این محصول در ساخت و ساز،  کمتر از ۲ درصد هزینه های ساخت و ساز را 
شامل می شود. اخیرا هم دستورالعملی در رابطه با عرضه سیمان در بورس کالا منتشر 
شده که از جهاتی می تواند مثبت و از جهاتی پیامدهای منفی برای صنعت خاکستری 

به همراه داشته باشد.
در همین خصوص عضو هیات مدیره انجمن کارفرمایی صنعت ســیمان به خبرنگار 
»دنیای اقتصاد« گفت:  با توجه به دســتورالعمل گذشــته نرخ پایه سیمان شرکت ها در 
بورس کالا تا ۱۰ درصد هم کاهش پیدا می کرد و اگر شرکتی سه هفته سیمان تولیدی را 
در بورس کالا عرضه نمی کرد،  قیمت های پایه برای این شرکت به نرخ پایه می رسید. اما با 

دستورالعمل جدید شرایط تعدیل شده است.
احمد رضا عمرانی فرد ضمن اشــاره به ایــن مطلب که برخی از کارخانه ها بر حســب 
شرایط مجبور به خرید مازوت شدند و تن به خواسته های شرکت ملی پخش دادند،  افزود:  
استفاده نکردن برخی از کارخانه ها از مازوت به نظر من تاثیری بر شرایط بازار ندارد چرا که 
اولا بسیاری از شرکت ها کلینکر ذخیره برای این فصل پیش بینی کرده اند و از سوی دیگر 
میزان مصرف در فصول سرد در کشور ما کاهش می یابد. با وجود این مساله این است که 

شرکت ها بدون سوخت با کاهش توان مالی مواجه می شوند.
وی با اشــاره به صادرات ســیمان و کلینکر گفت:  با وجود تلاش های انجمن صنفی 
کارفرمایی صنعت ســیمان وضعیت صادرات به هیچ عنوان راضی کننده نیســت و این 

اتفاق بیش از هر چیز ناشی از سیاست های نادرســت در صنعت سیمان است. به طور 
نمونه هزینه های بندری تا ۴ برابر افزایش یافته تا جایی که دیوان عدالت اداری به این 
موضوع ورود کرده و دستور توقف را صادر کرده است چرا که با این شرایط هزینه ها در هر 

تن به حدود 8 دلار می رسد.
عمرانی فرد با بیان اینکه مواد صادراتی مانند میلگرد،  گندله،  ســنگ آهن که ارزش 
دلاری بالایی دارند،  در اولویت صادرات قرار دارند،  خاطرنشان کرد:  توقف طولانی مدت 
سیمان و کلینکر در بندر باعث شده تا هزینه های دموراژ در هر تن به ۲ تا 3 دلار برسد و 

این به محصولی که قیمت فروش بالایی ندارد،  آسیب می زند.
عضو هیات مدیــره انجمن کارفرمایی صنعت ســیمان با بیان اینکه مدت هاســت 
که ۴5۰ هزار تن کلینکر در بندرعباس منتظر بارگیری اســت،  اظهــار کرد:  از یک 
سو این محصول به مرور زمان دچار افت کیفی می شــود و از سوی دیگر هزینه های 
دموراژ  و هزینه های بندری صادرات را از صرفه اقتصادی خارج می کند؛ با وجود اینکه 
نامه نگاری های لازم  برای اختصاص یک محل بارگیری کشــتی جهت جلوگیری از 
نابودی محصولات سیمان و کلینکر به سازمان کشتیرانی انجام دادیم اما متاسفانه 
تاکنون به نتیجه ای ختم نشده است؛ بارگیری نشدن سیمان و کلینکر باعث می شود 
تا این محصولات دچار افت کیفی شــوند و شرکت ها مجبور شوند با قیمت نازلی آنها 

را صادر کنند.
وی با اشــاره به اینکه در مرزهای غربی هم صادرات سیمان فاقد رونق است،  تصریح 
کرد:  در گذشته صادرات سیمان به عراق نیاز به مجوز خاصی نداشت اما امروزه شرکت ها 

باید با پرداخت مبلغی به سفارت عراق که البته چندان بالا نیست،  مجوز بگیرند. از طرفی 
مبادلات پولی با دینار عراق انجام می شود که در داخل کشور عمدتا دردسرهای زیادی 
ایجاد می کند.  گذشته از تمام این مشکلات مرز های غربی ما هر روز باز و بسته می شوند 
در حالی که در کشوری مانند ترکیه گمرک ۲۴ ساعت شــبانه روز آماده خدمت رسانی 

است.
وی به گرانی حمل و نقل داخل کشور اشاره کرد و گفت:  حمل و نقل سیمان در داخل 
کشور رشد قیمتی بالایی را تجربه کرده است و متاسفانه وضعیت ریلی برای عبور و مرور 
محموله ها به هیچ وجه قابل اتکا نیســت. ایــن شرایط را در حمل و نقــل صادراتی هم 
شاهدیم. در حالی که کامیون های ترکیه تا مقصد مورد نظر در عراق سیمان و کلینکر را 
حمل می کنند اما به شرکت های ایرانی تنها تا لب مرز اجازه می دهند و از آنجا باید محصول 

خالی و دوباره بارگیری شود که همین امر هزینه ها را افزایش می دهد.
وی افزود:  در بخش شرقی به دلیل نبود مشتری با مشکلاتی مانند ارزان فروشی خارج 
از رویه و ورود به بازار سایر شرکت ها مواجه هستیم و قطعا بخشی از این وضعیت ناشی از 
کارکرد نادرست بنادر به ویژه بندر عباس است که از ابتدای امسال تاکنون فقط حدود ۱۰ 

کشتی سیمان و کلینکر از مبدأ این بندر بارگیری شده است.
عمرانی فرد بــا بیان اینکه دولت با توجه به طرح مســکن ملی سیاســت های کاهش 
صادرات را دنبال می کند،  اظهار کرد:  قطعا دولت با توجه به ظرفیت مازاد بسیار بالای 
سیمان نباید نگران تامین سیمان مورد نظر باشد چون علاوه بر اینکه دپوی کلینکر را از 

سوی شرکت ها شاهدیم،   میزان مصرف در ماه های آینده هم چندان بالا نیست.

مدیر عامل یک شرکت دانش بنیان  عنوان کرد 
تضمینحاشیهسودشرکتهابابومیسازی

 به گفته کارشناســان صنعت کشــور  با داشــتن ســرمایه های ارزشــمندی همچون نیروی انســانی جوان و 
تحصیل کرده و منابع معدنی گسترده توانایی بالقوه ای برای بومی سازی قطعات صنعتی  وجود دارد. داشتن 
چنین سرمایه ای بازوی نیرومندی جهت خودکفایی صنعتی است. اما اینکه چرا ایران در موضوع بومی سازی 
بسیار کند حرکت می کند، جای بحث بسیاری دارد. با طراحی و ساخت قطعاتی که توانایی ساخت آن در کشور 
وجود دارد، به ویژه در شرایط تحریمی که اکنون در آن به سر می بریم، می توان خودباوری صنعتی در کشور را 
تقویت کرد و با عبور از تحریم ها، قدم مهمی در پیشرفت صنعتی کشور برداشت.  در این میان بومی   سازی به 
مثابه ساخت داخل، تعریف ساده و سطحی بومی   سازی است. تعریف کارشناسان صنعت از بومی   سازی در واقع 
تحقق پتانسیل رشد صنعتی نهفته در داخل کشور و یافتن جایگاه  شایسته  در سلسله مراتب مزیت نسبی در دنیا 
است؛ ما و هیچ کشوری در دنیا با قطع ارتباطات بین   المللی منفعتی کسب نخواهیم کرد، اما این به معنای آن 
نیست که دانش، توان و منابعی را که در داخل کشور وجود دارد نیز از خارج وارد کنیم؛ واردات بی   رویه دقیقا 
مانند این است که دانش، توان و منابعی را که خودمان در اختیار داریم از دیگران اخذ کنیم. بومی   سازی در 
معنای کلی یک استراتژی و در معنای جزئی یک ابزار برای توسعه صنعتی محسوب می   شود و محدود به شرایط 
تحریم نیست. یکی از شرکت هایی که طی سال های اخیر به خوبی توانسته مفهوم دانش بنیانی و بومی سازی 
را  عملیاتی کند   شرکت دوده صنعتی پارس است که به تازگی  در زمره شرکت های دانش بنیان قرار گرفته است. 
برای  پی بردن  به روند حرکت این شرکت به سمت بومی سازی و دانش بنیانی علی کدخداشهریاری، مدیر 

عامل شرکت پاسخگوی سوالات ما بوده است .

نگاهی جدید به 
تقاضای شرکت ها 

کوچک ترین واحد جامعه، خانواده است که محل اصلی زندگی، تربیت و ســایر آموزش های انسانی است. بسیاری از 
مقوله های جهانی از جمله آموزش فرهنگ و مبانی اقتصادی، نیز باید ابتدا از خانواده آغاز شود. این در حالی است که در 

 29∞مبانی اقتصاد خرد، تقاضای خانوار و بنگاه   ها از ارکان اصلی تقاضا محسوب می شود.
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دنیای اقتصاد: اگر می   خواهید سلامت خود را بهبود ببخشید، اولین توقف احتمالا مطب 
پزشک خواهد بود. اما طبق تحقیقات فزاینده   ای که نشان می دهد شغل شما می تواند بر 
همه چیز از سلامت روان گرفته تا خطر بیماری قلبی عروقی و طول عمرتان تاثیر بگذارد، 
دفتر کار شما ممکن است تقریبا به همان اندازه بر رفاه و سلامتتان موثر باشد. دکتر ادواردو 
سانچز از انجمن قلب آمریکا می   گوید: موضوع سلامت در همه جا باید مورد توجه قرار گیرد. 
او می   گوید، با توجه به اینکه متوسط شــاغلان بزرگسال آمریکایی بیشتر ساعات بیداری 
خود را صرف کار می کنند، اهمیت محل کار بیش از پیش برجسته می شود.  استرس ناشی 

از کار یکی از مقصران مشکلات سلامتی افراد است، زیرا استرس مدیریت نشده می تواند 
به بیماری قلبی، بی خوابی، مشکلات گوارشی و ســایر شرایط مزمن منتج شود. ساعات 
طولانی کار همچنین می تواند زمان اختصاص داده شده به خواب، ورزش، آشپزی، دیدن 
عزیزان یا انجام ســایر فعالیت   هایی که می تواند ســلامتی را افزایش دهد کاهش دهد.  
لورا لینان، از دانشگاه کارولینای شمالی و محقق در خصوص کار و سلامت می   گوید: ما 
می توانیم تمام راهکارهای مقابله و برنامه   های مدیریت استرس ممکن را ارائه دهیم. اما 
اگر کارمندان را به محیطی برگردانیم که سرعت کار خارج از کنترل آنها باشد، اگر جذب 
کارمندان اشتباه باشد، اگر یک سرپرست سمی    در محل کار وجود داشته باشد، اجرای هر 
سطحی از مدیریت استرس سلامت شما را بهبود بخشد. در ادامه به چگونگی تاثیر شرایط 
کاری بر سلامتی افراد می   پردازیم و راهکارهایی را ارائه می   دهیم که به واسطه آنها مدیران 

و کارمندان می توانند محیط کار را برای همه بهتر کنند. 
برکار خود کنترل پیدا کنید  

لینان می   گوید خودمختاری در محل کار ابزار قدرتمندی است. مطالعات نشان 

می دهد که سطح کنترلی که یک فرد بر کار خود دارد، مشخص می کند که شغل 
او چه تاثیری بر سلامت جســمی    و روانی اش خواهد داشــت. گاهی اوقات حجم 
بیش از حد کار انفرادی و نداشتن خودمختاری یک عامل خطر شناخته شده برای 
فرسودگی شغلی است، وضعیتی که با احساس خستگی، جدا شدن از کار، و بدبین 
بودن در مورد کار مشــخص می شــود. لینان می   گوید حتی در یک محیط بسیار 
منظم، مدیران می توانند به دنبال این باشند که چه راهکارهایی این شغل را برای 
کارمندان بهتر می کند و از این بازخوردها برای تعیین نحوه برنامه ریزی شیفت   ها و 
استراحت   ها استفاده کنند.  مطالعات همچنین نشان می دهد افرادی که کارشان 
را با آگاهی و اشتیاق انجام می دهند، تا زمانی که زیاد کار نکنند، ممکن است رفاه و 
سلامتی بهتری را تجربه کنند. بنابراین، اگر فرهنگ محل کار اجازه دهد، کارمندان 
می توانند به طور فعال ایده   هایی را به مدیران خود پیشــنهاد دهند و وظایفشان با 
کاری که می   خواهند انجام دهند، هماهنگ باشد. اما، متاسفانه، همه شرکت ها و 

مدیران پذیرای چنین بازخوردی نیستند. 

آیا تزریق بوتاکس می تواند در درمان میگرن مزمن 
اثربخش باشد؟

میگرن یک اختلال عصبی اســت که اغلــب منجر به سردردهــای قوی و 
مداوم می شود که می تواند کیفیت زندگی فرد را مختل کند. بسیاری از مردم 
سردرد و میگرن را شبیه هم می   دانند. با این حال میگرن چیزی بیش از یک 

سردرد است.
میگرن در مقابل سایر سردردها: به گفته برخی از پزشکان متخصص مغز و 

اعصاب، بسیاری از مردم میگرن را با سردردهای معمولی اشتباه می   گیرند.
اکثر ما سردرد را تجربه کرده   ایم. سردردها معمولا به دلیل استرس، نداشتن 
خواب کافی یا تغییر سبک زندگی اتفاق می   افتند. اما، پس از مصرف یک یا دو 
قرص مسکن می توان درد را از بین برد. اما در میگرن، درد به طور مشخص در 
یک سمت یا ناحیه خاصی از سر ایجاد می شود و با علائمی    مانند اورا  همراه 
است. نمونه   هایی از اورا عبارتند از: حالت تهوع، تاری دید، احساس ناراحتی 
و سرگیجه. این می تواند قبل، بعد یا در طول میگرن رخ دهد. بعضی از افراد 
ممکن است به نور حساس شــوند، تا جایی که مجبور می   شوند از نور صفحه 
نمایش گوشــی یا تلویزیون یا حتی نور خورشــید اجتناب کننــد، زیرا باعث 
تحریک و بدتر شدن سردرد آنها می شود و تنها می   خواهند در یک مکان تاریک 
و خنک پنهان شوند و استراحت کنند به گفته پزشکان علائم میگرن ممکن 
است بارها تکرار شود. برخی از بیماران پزشکان متخصص مغز و اعصاب بیش 

از 10 تا 20 سال است که میگرن اپیزودیک داشته   اند.
میگرن می تواند افراد 10 ساله تا 40 ساله را تحت تاثیر قرار دهد. همچنین 
در زنان سه برابر بیشــتر از مردان اســت. تا به حال، علت میگرن هنوز برای 
دانشــمندان و متخصصان مغز و اعصاب ناشناخته اســت. آنها معتقدند که 
برخی از محرک   های درد باعث تحریــک گیرنده   های درد مغز و ایجاد میگرن 
می   شــوند که با اســتفاده از روش   های تصویربرداری پزشکی مانند آزمایش، 
MRI و حتی آزمایش خون نمی توان آن را بررســی و مشــخص کرد؛ بنابراین 
برای تشخیص میگرن نیاز است که فرد توســط یک متخصص مغز و اعصاب 

معاینه شود.

محرک   های میگرن  
میگرن می تواند زندگی افراد را بســیار تحت تاثیر قرار دهد. زیرا می تواند 
باعث از دست دادن کار یا محدود کردن فعالیت   های خاص افراد مبتلا شود. 
تحقیقات نشان می   دهد که از هر 12 نفر یک نفر از میگرن رنج می   برد. برخی 
افراد سردردهای شــدیدی دارند که با وجود مصرف داروهای بدون نســخه 
مثل مســکن   های معمولی نمی توان آنها را برطرف کرد. بنابراین، آنها باید به 
متخصص مغز و اعصاب مراجعه کنند تا برای درمان بیشتر درکلینیک سردرد 
تهران معاینه و در موارد حاد در بیمارســتان بستری    شوند روش   های درمانی 
زیادی وجود دارند، به عنوان مثال، داروهای تزریقی که سریع   ترین راه برای 
تسکین درد هستند. پزشکان سعی می کنند به بیماران مشاوره دهند تا عوامل 
محرک میگرن آنها را به صورت کامل و شخص به شــخص بررسی کنند. این 
عوامل تحریک کننده می توانند مواردی مثل استرس یا حتی بعضی از انواع 

مواد غذایی حاوی کافئین مانند قهوه و چای، پنیر یا شکلات باشند.

مدیریت میگرن  
میگرن را می توان به دو دسته میگرن اپیزودیک و میگرن مزمن طبقه   بندی 
کرد. اینکه میگرن فرد جزو کدام دسته باشد، به دفعات حملات میگرنی که فرد 
در هر ماه تجربه می   کند، بستگی دارد. اینکه مشخص بشود فرد دچار کدام 
نوع از میگرن اســت، می تواند به تعیین درمان مناسب برای فرد بیمار کمک 
کند. به گفته دکتر متخصص مغز و اعصاب، اگر فرد در مــاه کمتر از 14 روز 
میگرن داشته باشد به آن اپیزودیک می   گویند و اگر 15 روز یا بیشتر از 15 روز 
در ماه میگرن داشته باشــد، نوع میگرن فرد مزمن نامیده می شود. مبتلایان 
به میگرن مزمن باید روزانه داروهای پیشــگیری   کننده مصرف کنند تا از عود 

آن جلوگیری کنند.

پزشــکان معمولا با تجویز داروهای ضد میگرن شروع می   کنند، زیرا آنها به 
کاهش تحریــک درد در مغز کمک می   کنند. دکــتر متخصص مغز و اعصاب 
افزود: یک داروی فعــال وجود دارد کــه می توانید هر زمان کــه دچار حمله 
میگرنی شــدید آن را مصرف کنیــد. این متخصص مغــز و اعصاب همچنین 
خاطرنشــان کرد: بیماران مبتلا به میگرن اپیزودیــک می توانند از داروهای 
بدون نســخه مانند ایبوپروفن یا NSAIDs برای تســکین حمــلات میگرنی 
استفاده کنند. اگر نتیجه ندهد، بیماران به یک متخصص مغز و اعصاب ارجاع 
داده می   شــوند و به آنها داروهای مخصوص میگرن داده می شود که انتشار 

تحریک درد در مغز را هدف قرار می   دهد.

تزریق بوتاکس برای میگرن  
یکی دیگر از درمان   های پیشگیری از میگرن سم بوتولینوم )بوتاکس( است 
که توسط ســازمان غذا و داروی آمریکا )FDA(تایید شــده است. هدف این 
درمان پیشــگیری از حمله میگرنی قبل از شروع آن اســت، اما اثربخشی آن 
به زمان نیاز دارد. بوتاکس فقط برای بیماران مبتلا به میگرن مزمن استفاده 
می شود یعنی کسانی که بیش از 15 روز در ماه از سردرد رنج می   برند یا کسانی 
که از حملات بســیار حاد و شــدید رنج می   برند. نحوه عملکرد بوتاکس برای 
بهبود میگرن به این صورت اســت که در نقاط خاص اطراف بافت نرم پوست 
سر تزریق می شود. هنگامی   که بوتاکس وارد پایانه عصبی می شود، از انتشار 
مواد شیمیایی دخیل در انتقال درد جلوگیری می   کند. این کار از فعال شدن 
شــبکه   های درد در مغز جلوگیری می   کنــد. دکتر متخصص مغــز و اعصاب 
همچنین گفت تزریق بوتاکس برای درمان میگرن هر سه ماه یک بار و هربار در 
31 نقطه سر و همه در بافت نرم پوست سر انجام خواهد شد. می توان تزریق 
بوتاکس را یک باره انجام داد و هر جلسه فقط 15 تا 20 دقیقه طول می   کشد. 
البته باید بدانیم که فقط مقادیر کمی    بوتاکس به عضلات کم عمق پوســت، 

اطراف نواحی سر و گردن تزریق می شود .
یکی از فواید تزریق بوتاکس این اســت که عوارض جانبــی زیادی ندارد. 
گاهی اوقات بیماران ممکن است بعد از تزریق بوتاکس سردرد داشته باشند، 
اما این اتفاق نادر است، زیرا دز مصرفی در هر نقطه مقدار کمی    است. ممکن 
است دو هفته تا سه ماه پس از تزریق بوتاکس طول بکشد تا بیماران حداکثر 
بهبودی را مشاهده کنند. پزشکان معمولا داروهای خوراکی را برای بیماران 
طی معاینه   ها توصیه می   کنند و قبل از توصیه درمان تزریقی، اثربخشی درمان 
دارویی را بررســی می   کنند. اگر بیماران عوارض جانبی ناخواسته به خاطر 
مصرف داروهای خوراکی گزارش کردند یا به اشکال خوراکی درمان با علائم 
تکرار شونده پاسخ ندادند، تزریق بوتاکس یک گزینه جایگزین خواهد بود. این 
دارو برای همه گروه   های سنی به جز زنان باردار قابل مصرف است. بوتاکس 
یک درمان طولانی مدت اســت. با این حال، اگر دفعات میگرن کاهش یابد، 
پزشکان کاهش دز و دفعات درمان را پیشــنهاد می   کنند. همچنین بیماران 
همیشه می توانند در هر زمانی به درمان   های دیگر روی بیاورند مانند همان 

مسکن   های خوراکی.

واردات برای تامین دارو 
اجتناب   ناپذیر است

دنیای    اقتصاد: اقتصاد ما اگر دارای روابط آزاد با دنیا بود شاید ضرورتی نداشت 
عین 9۷ تا 99 درصد داروی موردنیاز کشــور را تولید داخل داشــته باشیم چرا که 
می توانستیم با هزینه کمتر بخشی از آن را تامین کنیم، اما در عوض روی مزیت   های 

رقابتی کشور در این حوزه کار می   کردیم و تبدیل به منبع صادراتی دارو در منطقه 
می   شدیم.

مدیرگروه اقتصاد و مدیریت دارویی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با بیان 
مطلب فوق گفت: درست است که بیش از 9۷ درصد از داروی موردنیاز کشور و بر 
اساس اظهارات رئیس سازمان غذا و دارو به میزان 99درصد، تولید داخل است اما 
به میزان یک درصد وابســته به واردات دارو هستیم که از لحاظ ارزشی عدد بزرگی 
دارد. به گفته فرزاد پیرویان از دید اقتصاد مدیریت دارو با توجه به اینکه ما در حال 
حاضر در شرایط تحریم قرار داریم راهی جز این سیاســت نیز نداریم و چه بسا در 

واردات همین میزان دارو نیز بسیار مشکل داریم.
وی ادامه داد: قیمت گذاری عادی دارو در برخی مواقع برای تولیدکننده داخلی 
به صرفه نیست و تامین   کنندگان مجبورند از شیوه   ای متفاوت  برای قیمت گذاری 
استفاده کنند که صرفه اقتصادی برای تولیدکننده و تامین کننده داشته باشد که 

بتواند آن را تولید یا تامین کرده و در اختیار بیمار بگذارد.
این فعال صنعت دارو گفت: اصلاح قیمت گذاری داروها در مقاطع مختلف زمانی 
از سوی سازمان غذا و دارو ضروری است چون مقصر تغییر نرخ ارز 4200 تومانی، 

صنعت داروی کشور نبوده است.

داروسازی به رغم جذابیت   هایی 
که دارد، با مشــکلات بســیاری 
نیز مواجه اســت و به علت نبود 
برخی از برنامه   ریزی   ها و ســاختارهای مدیریتی، در کشور ما 
مشکلات متعددی داروســازان را درگیر کرده است. بررسی   ها 
نشــان می دهد که در حــال حــاضر، اقتصــاد داروخانه   های 
کشور به شــدت دچار مشــکل شده اســت. رشــد قارچ   گونه 
داروخانه   ها و صدور بیش از حد مجوز برای تاسیس داروخانه و 
مشکلات اقتصاد کلان کشور باعث شده تا داروخانه   ها با بحران 

اقتصادی روبه رو شوند.
به گــزارش »دنیای اقتصــاد« با اجــرای طرح دارویــار که از 
تیر ماه ســال گذشــته و برای اصلاح یارانه دارو و انتقال آن از 
صنایع داروســازی به مصرف کننده )بیمار( کلیــد خورد، قرار 
بود سهم ارز دارو به صورت آنلاین به حساب داروخانه   ها واریز 
شــود. در ابتدای شروع طرح دارویار، پرداخت ســهم ارز دارو 
به داروخانه   ها از رونــد قابل قبولی برخوردار بــود؛ اما ناگهان 
تاخیرهای طولانی مدت در پرداخت مطالبات داروخانه   ها اتفاق 
افتاد، به طوری که اکنون داروخانه   ها با مشکل کمبود نقدینگی 
مواجهند و توان مالی برای خرید دارو به ویژه داروهای خاص را 
ندارند. همین موضوع سبب شده تا در برخی موارد شاهد بروز 

کمبود دارو در کشور باشیم.

کمبود نقدینگی، مشکل مشترک صنوف دارویی  
در همین راستا رئیس انجمن داروسازان در رابطه با مهم ترین 
چالش   هــای داروخانــه   داران گفــت: در حال حــاضر کمبود 
نقدینگی یه مســاله جدی برای داروخانه   داران تبدیل شــده 
اســت، شرکت های دارویــی و داروســازان با مشــکل کمبود 
نقدینگی روبه رو هستند و در تامین نقدینگی موردنیاز چالش 
دارند. درنتیجــه تمامی این صنف   های مرتبط با یک مشــکل 

مشترک دست و پنجه نرم می کنند.
شهرام کلانتری خاندانی ادامه داد: درخواستمان از سازمان 
غذا و دارو این اســت که نگاه منصفانه   ای نســبت به خدمتی 
که در داروخانه   ها ارائه می کنند، داشــته باشــد. درخواســت 
داروخانه   ها از ســازمان غذا و دارو برابری حق الزحمه با میزان 
سختی و چالش   هاست. محصولاتی که در داروخانه   ها توزیع 
می شوند کالای استراتژیک هســتند و نظارت   های ویژه   ای را 
می   طلبد، باید برنامه   ریزی   ها به گونه   ای باشد که جلوی هرگونه 

کمبودی گرفته شود. 

افزایش تقاضا در زمان کمبود دارو  
وی ادامه داد: در جریان کمبود دارو مردم برای پیشگیری از 
هرگونه بحران اقدام به دپوکردن دارو در خانه   های خود می کنند 
و بیشتر افراد با ارائه نســخه به داروخانه   های متعدد بیشتر از 
نیاز چند ماهه خود دارو در خانه   های خود نگهداری می کنند. 
همین موضــوع باعث بالا رفــتن تقاضا برای یک دارو شــده و 
داروخانه ملزم به افزایش سفارش   ها به شرکت های پخش دارو 
می شود. وقتی کمبود در بازار احساس می شود، شرکت های 
پخش دارویی در این شرایط قوانین خاصی در نظر می   گیرند.

رئیس انجمن داروسازان افزود: هرچه میزان تقاضا از سوی 
مردم و داروخانه   ها بالا می رود، مصوبه   های شرکت های پخش 
دارو هم بیشتر می شود. تســویه حساب روزانه، تسویه حساب 
به صورت نقدی، تســویه در پای بارگیری یا در بهترین حالت 
تسویه حساب 15روزه مصوبه   هایی است که شرکت های پخش 
دارو در زمان بحران و کمبود یــک دارو برای داروخانه   داران در 

نظر می   گیرند.

بحران کمبود دارو دامن داروخانه      ها را می گیرد  
وی با تاکید بر اینکه اولین آســیب کمبود و بحــران دارو در 
کشــور دامن داروخانــه   داران را می گیرد، اظهار کــرد: تغییر 
سیستم تســویه داروخانه   داران با شرکت های پخش دارو یک 
بحران نقدینگی بــرای داروخانه   ها به وجود مــی   آورد که هیچ 

راهکاری برای آنها در دسترس نیست.
کلانتری بیان کــرد: در زمان آرامش بازار، تســویه حســاب 
داروخانه   ها با شرکت های پخش مدت   دار است. از طرف دیگر 
بیمه در بهترین حالت بدهی خود به داروخانه   داران را 3 ماهه 
تســویه می کند. اما وقتی یــک دارو نایاب می شــود، فرصت 
اســتمهال 10 روزه برای داروخانه در نظــر می   گیرند. ببینید 
این اتفاق چه نقدینگــی را از داروخانه بــه خودش اختصاص 

می دهد.
وی تصریــح کــرد: از آن طــرف داروخانه   هــا وارد فازی 
می   شــوند که باید تعهداتشــان را نسبت به ســازمان های 
بیمه گر رعایت کنند. بیمه   ای که طلــب داروخانه   داران را 
هیچ وقت به موقع نمی   دهد و می   گوید ســهم ارز را به من 
نداده   اند، بار بحران نقدینگی را بــر دوش داروخانه   داران 
می   گــذارد. درنتیجه داروخانه   داران از ســوی شرکت های 
پخــش دارویــی و ســازمان های بیمه   گر تحت فشــار قرار 
می   گیرند. از یک طــرف داروخانه باید در مــدت کوتاهی 

پول را به شرکت پخش بپردازد. از طرف دیگر بیمه دیر پول 
می دهد.

۴۰ درصد داروخانه   داران در آستانه ورشکستگی  
وی در ادامه تاکید کرد: با وضعیت کنونی زنگ هشدار برای 
ورشکستگی داروخانه   ها به صدا درآمده است. طبق آمار ما بیش 
از 40درصد داروخانه   های کشور در مرز ورشکستگی هستند. 
به   رغم طرح دارویار که به قیمت دارو اضافه شده بازهم بیشتر 

داروخانه   ها در مرز ورشکستگی کار می کنند.
رئیس انجمن داروسازان خاطرنشان کرد: با توجه به روند رو به 
افزایش تعداد داروخانه   ها و توقف رشد جمعیتی، آینده شغلی 
مبهمی برای داروخانه   داران پیش بینی    می شود که ممکن است 

شغل داروخانه داری با چالش   های جدی روبه رو شود.

پرداخــت ۲ هــزار و ۵۵۰ میلیاردی مطالبــات تامین   
اجتماعی 

بر اساس این گزارش، 18 آبان ســال جاری بود که سازمان 
تامین اجتماعی کشور اعلام کرد، 2 هزار و 550 میلیارد تومان 

از مطالبات داروخانه   ها را پرداخت کرده است.
دراین بــاره مهدی اســلامی، معاون درمان ســازمان تامین 
اجتماعی با اشاره به تغییر سازوکار ســهم پرداخت یارانه دارو 
در طرح دارویار گفته بود: باید مبلغی در حدود 3هزار میلیارد 
تومان بابــت مطالبــات داروخانه   های طرف قرارداد ســازمان 
تامین   اجتماعی از محل طرح دارویار، به طور مســتقیم توسط 
سازمان هدفمندسازی یارانه   ها به حساب این داروخانه   ها واریز 
می   شد که مبلغ یادشده پرداخت شــده است. باقی   مانده این 
مطالبات، به سبب کامل نبودن اطلاعات برخی داروخانه   های 
طرف قرارداد هنوز واریز نشــده که از داروخانه   ها خواسته   ایم 
برای تکمیل اطلاعات، هرچه سریع   تر به مدیریت   های درمان 
تامین   اجتماعی استان   ها مراجعه کنند. وی تاکید کرد: قسمتی 
از مطالبات این داروخانه   ها مربوط بــه مطالبات یک تا دو ماه 
از محل سهم دارویی ســازمان تامین       اجتماعی نیز به زودی به 

حساب آنها واریز می شود.

سهم داروخانه   ها از یارانه دارو پرداخت نشده است  
با این حــال، عضو داروســاز شــورای عالی نظام پزشــکی، 
دو هفته پس از اعلام ایــن خبر در آذرماه اعلام کرد: ســازمان 
هدفمندســازی یارانه   ها هنوز راهکاری برای واریز یارانه ارزی 

دارو برای ارتبــاط با داروخانه   ها پیدا نکرده اســت. ســازمان 
برنامه و بودجه، در حالی از عملیاتی شــدن تغییر مسیر واریز 
یارانــه دارو و اولین پرداختــی مطالبــات داروخانه   ها از محل 
داروهای مشمول ارز ترجیحی خبر داده که نه تنها هنوز هیچ 
سازوکاری از سوی سازمان هدفمندسازی یارانه   ها در این باره 
مطرح نشــده، بلکه ســهم داروخانه   ها از یارانه دارو را در قالب 
ذی نفع نهایی نیز پرداخت نکرده انــد.  احمد آدینه ادامه داد: 
چنانچه سازمان هدفمندسازی یارانه راهکار منطقی برای واریز 
یارانه ارزی دارو به داروخانه   ها تعریــف کند پرداخت معوقات 
داروخانه   ها از محــل داروهای مشــمول ارز ترجیحی تسریع 
می شود، این در حالی است که ســازمان تامین اجتماعی زیر 
بار پرداخــت داروهای مشــمول ارز یارانه   ای نمــی رود.  وی با 
بیان اینکه هنوز هیچ پرداختی از محل تغییر مسیر واریز یارانه 
ارزی دارو به داروخانه   ها انجام نشده است، عنوان کرد: تغییر 
مسیر واریز یارانه دارو به انتهای زنجیره یعنی داروخانه   ها گرچه 
می توانند کمک حال داروخانه   ها برای تامین دارو باشند، اما به 
دلیل افزایش سرسام   آور قیمت دارو و مواد اولیه و اینکه بسیاری 
از شرکت های داروسازی و توزیع و پخش اقدام به نقدفروشی یا 
سبدفروشی دارو می کنند، این مشکلات کماکان پا برجاست. 

تغییر مسیر واریز یارانه دارو دشوار است  
عضو شــورای عالی ســازمان نظام پزشــکی با بیــان اینکه 
سازمان های بیمه   گر مدعی هســتند یارانه ارزی دارو به موقع 
به این سازمان پرداخت نمی شــود، اظهار کرد: اگر قرار باشد 
پرداختی ما به التفاوت ارز ترجیحی و نیمایی داروهای مشمول 
ارز به داروخانه   ها به روال ســابق باشــد، به نظر می رسد تنها 
عنوان ســازمان مربوط به واریز یارانه دارو را تغییــر داده   اند و 
در عمل راهکاری ارائه نداده   اند، مبنی بر اینکه به چه شــکل 
یارانه دارو پرداخت خواهد شــد و حتی مهلــت پرداخت را نیز 
ذکر نکرده اند.  آدینه با اشاره به اینکه موافق واریز یارانه دارو به 
داروخانه   هاست، تصریح کرد: تغییر مســیر واریز یارانه دارو به 
داروخانه   ها را کار ساده   ای نمی   بینیم، باید مرجع دیگری سند 
نسخ دارویی بیماران را بررســی و نظارت کند. در این راستا یا 
ســازمانی باید به موازات بیمه   ها ایجاد شود یا اینکه به بیمه   ها 
بگویند جدا از سهم خودشان این ســهم را هم بررسی و اعلام 
کنند و طلب داروخانه   ها از محل داروهای مشمول ارز مستقیم 

به حساب داروخانه   ها پرداخت شود.

تجدیدنظر در تسویه بدهی بیمه   ها به داروخانه   ها ضروری   
است

همچنیــن رئیس انجمــن داروســازان اســتان اصفهان در 
این باره گفت: تجدیدنظر در نحوه تســویه بدهــی بیمه   ها به 
داروخانه   ها ضروری اســت و باید متناســب با »طرح دارویار« و 

صدور نسخه   های الکترونیکی صورت گیرد.
عباس یوســفی افــزود: آیین   نامه   های موجود دربــاره نحوه 
تسویه حساب بیمه   ها با داروخانه   ها مربوط به دوره نسخه   های 
کاغذی بود. هرچنــد در آن دوران نیز این فرآیند به درســتی و 
به موقع اجرا نمی   شــد.  وی با بیان    اینکه طبق قانون، بیمه   ها 
موظفند هنــگام تحویل نســخه   ها، 60 درصــد از مطالبات را 
حداکثر تا 15 روز به صورت علی   الحســاب به حساب موسس 
داروخانه واریز کنند و باقی   مانــده مطالبات نیز تا یک ماه بعد 
پرداخت شود، ادامه داد: در سال های گذشته تاکنون چنین 
اتفاقی رقم نخورده و این مطالبات به موقع پرداخت نشده است. 
یوسفی همچنین به موضوع پرداخت مابه   التفاوت سهم ارز در 
طرح دارویار اشاره و اضافه کرد: دولت برای حمایت از بیماران 
قول داد تا میزان پرداختی از جیب مــردم افزایش نیابد و این 
موضوع برای بیماران عملی شد، اما قول دولت به داروخانه   ها 
بــرای پرداخت مابه   التفــاوت ســهم ارز در پایان هــمان روز و 

حداکثر یکم هر ماه به نحو مطلوب اجرا نشد.
وی تاکید کرد: تاخیر در پرداخت مطالبات توســط بیمه   ها 
ســبب می شــود که موسســان داروخانه   هــا دیون خــود را به 
شرکت های توزیعی از طریق اخذ تسهیلات بانکی جبران کنند. 
در حالی که فروش دارو کمتر از 10 درصد سود دارد، اما جبران 

دیون آن با وام   های 18 و 24 درصدی صورت می گیرد. 

بیمه   ها به داروخانه   ها چک بدهند  
رئیس انجمن داروسازان استان اصفهان در پاسخ به اینکه چه 
راهکاری برای رفع این معضل پیشــنهاد می شود، اظهار کرد: 
همان گونه که ما به شرکت هــای توزیعی بابت خرید دارو چک 
ارائه می   کنیم، بیمه   ها نیز می توانند به داروخانه   ها چک بدهند 

تا آنها بتوانند چک   های دریافتی را خرج کنند.
یوســفی با اشــاره بــه ضرورت واریز ســهم ارز به حســاب 
داروخانه   ها در پایــان روز توســط دولت، بر مــواردی مانند 
برخورد بــا تخلف شرکت هــای توزیعی مانند سبدفروشــی، 
سهمیه   فروشی کاذب و ویژه فروشی و ایجاد امید و انگیزه در 

داروسازان تاکید کرد.

بررسی مشکلات صنعت دارو نشان داد 

آینده شغلی داروخانه   داران در ابهام
داروخانه   ها در محاصره بحران نقدینگی 

تاریخچه    داروسازی مدرن و بومی در کشــور ما به حدود ۷۰ سال پیش بازمی گردد؛ زمانی که اولین لابراتوار داروســازی ایرانی در سال ۱۳۲۵ به همت 
»غلامعلی عبیدی« در تهران آغاز به کار کرد و این شروعی برای تولید صنعتی داروهای طب نوین در ایران بود. پیش از آن، داروهای در دسترس بیماران 
و پزشکان عمدتا داروهای خارجی یا دست   ساز و ترکیبات گیاهی و سنتی بودند، اما مرحوم دکتر عبیدی با تلاش برای بومی   سازی صنعت دارو در ایران، 
بنیان گذار یک حرکت کارآفرینانه و توسعه   گرایانه در سطح اقتصاد کشور و نیز برای دسترسی بیماران کشور به درمان   های جدید و اثربخش شد که تاکنون 

نیز ادامه داشته است. 

سعیدهنبیزاده

 مدیریت استرس
 اصل مهم زندگی مدرن 
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پایان۩دغدغه۩۩۩ها۩برای۩یک۩پروژه ۩
قطار سریع   الســیر تهران - قــم - اصفهان 
از اولویت   های مهم دولت ســیزدهم است و 
باید در صدر پروژه   های عمرانی استان قرار 
گیرد. عباراتی از سوی مسوولان این دولت 
که همواره از آن به   عنــوان یکی از مهم ترین 

دغدغه   های کشور نام    برده شده است.
در آخرین ســفر وزیر راه و شهرســازی به 
اصفهان نیز بر راه   اندازی این پروژه در دولت 
سیزدهم تاکید شد. همچنین اواخر مهرماه 
امســال اســتاندار اصفهــان خــر از ابلاغ 
مصوبه شورای اقتصاد در خصوص استفاده 
از تســهیلات مالــی خارجــی )فاینانــس( 
به   منظور تکمیل قطار سریع   السیر اصفهان-

قم-تهران داد.
به گفته ســید رضا مرتضوی خوشبختانه 
بــا مســاعدت وزیــر راه و شهرســازی و بــا 
پیگیری   های مجــری طرح   هــای زیربنایی 
وزارت راه و شهر   سازی در استان و تعدادی 
از نماینــدگان اصفهان در مجلس شــورای 
اســلامی، مصوبــه شــورای اقتصــاد در 

خصوص اصلاح مصوبه موضوع استفاده از 
تسهیلات مالی خارجی برای احداث قطار 
سریع   الســیر اصفهان – قم - تهران توســط 
معــاون رئیس   جمهــوری و رئیس ســازمان 

برنامه   وبودجه کشور ابلاغ شد.
این طرح قــرار بود تــا پایان دهــه 80 به 
اتمام برســد. پس   ازآن گفته شــد این طرح 
در دولت یازدهم اجرا شده و به بهره   برداری 
می   رسد؛ اما دهه 90 هم تمام شد و اکنون 
در اوایل ســده جدیــد، قطار سریع   الســیر 
اصفهان- تهران ظاهرا در نیمه   راه خود قرار 
دارد. دلایلــی چــون تعیین مســیر اجرای 
طرح و اختلاف   نظر بر سر آن، تامین نشدن 
فاینانس خارجی و اعتبارات لازم، موجب به 
تاخیر افتادن این طــرح مانند صدها طرح 
دیگر شــد. قطاری که حتی گفته می شود 
ایده راه   اندازی   اش مربوط به 40 سال پیش 
بوده اســت. چه   بســا باوجود عمر صدساله 
راه   آهن و افزایش مســافران این مســیر که 
به   عنوان شلوغ   ترین کریدور مسافری کشور 
مطرح اســت، ضرورت توجه بیشــر به این 

طرح وجود داشــت. طبق آنچه تخمین زده 
می شود نزدیک به 20 میلیون مسافر دریک 
سال از این مسیر امکان جابه جایی خواهند 
داشت. زمان سفر اصفهان به تهران به کمر 
از دو ساعت می   رسد. علاوه بر آنکه دسرسی 
اســتان   های همجــوار ماننــد چهارمحال، 
یزد و فارس به پایتخت هم بســیار آســان   تر 
می شــود. قطعا با بهره   بــرداری از این طرح 
شاهد تحولی بزرگ در صنعت حمل   ونقلی 

کشور خواهیم بود.

زیرســاخت۩۩۩های۩قطــار۩سریع۩۩۩الســیر۩ ۩
اصفهان۩–تهران،۩تکمیل۩است

اکنون بحث اصلــی زمــان باقی   مانده تا 
اجرای این پروژه است. مورد دیگر چگونگی 
تامین اعتبار برای این پروژه است؟ در حالی 
که مسوولان استان با تاکید بر برطرف شدن 
موانع داخلــی و مالی از 3 تا 4 ســال برای 

اجرایی شدن این سخن می   گویند.
اما وزیــر راه و شهرســازی همچنان زمان 
مشــخصی را برای بهره   برداری از این پروژه 

اعلام نمی   کند. به گفته این مســوول آنچه 
مشخص است اکنون در دولت هیچ ابهامی 

برای طرح قطار سریع   السیر وجود ندارد.
وی تصریح می کند: بــرای تامین بودجه 
لازم این طرح حتما پیگیــر خواهم بود. این 

هزینه انتخابی نیست و باید انجام شود.
بذرپــاش اظهــار می کنــد: رقم   هــای 
سرمایه گــذاری در این پروژه بســیار بزرگ 
اســت که از محل   هــای مختلفــی ازجمله 
تهاتر و اســناد اعتباری بــا شرکای خارجی 
تامین خواهد شد. در این حال توسعه قطار 
سریع   الســیر تهران-قم-اصفهان سیاست 
قطعــی دولت اســت و ایــن کار را در دولت 

سیزدهم به اتمام خواهیم رساند.
علیرضــا صلواتــی، مجــری طرح   هــای 
و شهرســازی در  راه  وزارت  زیربنایــی 
اســتان اصفهان نیز در گفت وگو با روزنامه 
»دنیای اقتصاد« اظهار می کند: درصورتی   که 
موانــع مالــی و داخلــی، موافقت   نامه   ها، 
مجوزها و... برطرف شود حداکثر زمان لازم 
برای بهره   برداری از پروژه قطار سریع السیر 
در سه ســال آینده خواهد بود. این مسوول 
اظهار می کند: زیرساخت این طرح که امری 
زمان بر بود به   طور کامل انجام شده و اکنون 

در مرحله روسازی و ریل   گذاری قرار دارد.
وی توضیــح می دهــد: کل مســیر 245 
کیلومــر اســت کــه 70 درصــد پیشرفت 
زیرســازی داشــته و آماده روســازی است. 
به   علاوه 85 درصد معارضات تاسیســاتی و 
ملکی در کل مسیر انجام    شده و یکی از دو 

تونل مسیر هم به اتمام رسیده است.
وی در پاســخ به اینکــه دلیــل تاخیر در 
اجرای طرح چــه بوده اســت، می   گوید: به 
دنبال آن هســتیم کــه قطار سریع   الســیر 
اصفهان - تهران در دولت ســیزدهم افتتاح 
شــود اما یکی از مهم ترین دلایل تاخیر، به 
ورود پیمانکاران مختلف به این پروژه مربوط 
می شــود که از ســال 97 بــا ورود پیمانکار 
چینی این پروژه در مســیر خود قرار گرفت 
و به   یکباره با شــیوع کرونــا و محدودیت ها 
روند اجرایی کند شــد. همچنین تحریم   ها 
و ناهماهنگی   های داخلی هم در این مورد 
تاثیرگذار بــود. صلواتی تصریــح می کند: 
فقط دو سال طول کشید که شورای اقتصاد 
موافقت   نامــه خود را صادر کنــد و سرانجام 
مهرماه امســال به انجام رسید. این مسوول 
یادآور می شــود: فعلا پیمانکار اصلی طرح 
چین و قــرارگاه خاتم   الانبیا نیــز تحت نظر 
استانداردهای چینی اجرای طرح را بر عهده 
دارد. مجری طرح   هــای زیربنایی وزارت راه 
و شهرســازی تاکید می کند: اکنون مسائل 
مالی چندانی در میان نیســت بیشر بحث 
مصوبــات در پیشروی این طــرح تاثیرگذار 

است. وی تصریح می کند: اجرای این پروژه 
نقطه عطفــی در توســعه عمرانی کشــور و 
استان اصفهان به شمار می   آید. طول مسیر 
این طرح بین 100 تــا 120 دقیقه خواهد 
بود و با اجرایی شــدن آن پیامدهای مثبتی 
ماننــد کاهــش مهاجرت   هــا از اصفهان به 
پایتخت، مهاجرت معکوس، رونق توریســم 
و قرارگیری اصفهان به   عنــوان نقطه ثقل را 
خواهیم داشت. همچنین با بهره   برداری از 
این طرح، چنین پروژه   ای در کل کشــور در 
مسیر مشهد، شیراز و تریز با هزینه   ای بسیار 
کمر و با فناوری بومی   شده اجرا خواهد شد.

پروژه۩ایرانی۩با۩پیمانکار۩چینی ۩
از فعالیــت قطار سریع   الســیر در جهان، 
سالیان زیادی می   گذرد. قطاری که در ایران 
هم قرار است در مسیر تهران – قم – اصفهان 
با سرعت 300 کیلومر بر ساعت و در زمانی 
کمر از دو ساعت میان پایتخت و مرکز کشور 
به بهره   برداری برســد. بیشــر از دو دهه از 
عمر آن می   گذرد؛ اما گویا همچنان تا زمان 
بهره   برداری آن راهی دیگر در پیش اســت. 
به   طوری که وزیر راه و شهرسازی به   صراحت 

زمان اجرا را نامشخص عنوان می کند.
طرحی که سال 89 بنا به گفته استاندار 
وقت اصفهــان قرار بــود در صــورت جذب 
سرمایه گذار تا سال 92 به بهره   برداری برسد. 
حال   آنکه در طول دوران اجرا با هزینه   های 
بالا و تغییر پیمانکاران به   علاوه تغییر مسیر 

روبه رو شد.
در آغاز قرار بر آن بود اصفهان- کاشان- 
قــم- تهران مســیر این پــروژه باشــد اما 
به   یکباره خر رسید که مسیر تغییریافته 
اصفهان- میمــه - دلیجان- قــم- تهران 
موردنظــر واقــع شــده اســت. مباحثی 
مبنی بر اصرار نمایندگان وقت نســبت 
به تغییر مســیر این پروژه مطرح می   شد؛ 
این   چنیــن کــه نماینده   ها خواســتار رد 
شدن قطار از مســیر شهرهای خود شده 
بودند. موضــوع قابل   تأمل دیگــر تغییر 
مجریــان و پیمانکاران این طــرح بود که 
بارها چنین شــد و دائم با اخباری از این 
تغییــرات و ورود سرمایه گــذاران جدید 

مواجه بوده   ایم.
سرانجام سال 97 شرکت CREC با حضور 
شــش موسســه قرارگاه خاتم   الانبیا، کار را 
دوباره شروع کردند. در تیرمــاه 1401 هم 
اعلام شد نخستین پروژه قطار سریع   السیر 
ایران با فاینانس چینی   ها به رقم 15 میلیارد 
و 300 میلیــون یــوآن در آینــده نزدیک به 
بهره   برداری می   رسد. موضوعی که همچنان 

هم با اما و اگرهای فراوانی همراه است.

حداکثر زمان لازم 
برای بهره   برداری 

از پروژه قطار 
سریع السیر در 
سه سال آینده 

خواهد بود. به 
گفته مسوولان 
زیرساخت این 
طرح که امری 

زمان بر بود 
به   طور کامل انجام 

شده و اکنون در 
مرحله روسازی و 

ریل   گذاری قرار 
دارد

دنیای۩اقتصاد۩–۩تبریز۩-۩امین۩بیل۩۩۩ســاز:۩رئیــس هیات   مدیره 
اتحادیه کفاشان، پستاســازان و سراجان تریز با بیان اینکه 
سالانه حدود 88 میلیون دلار کفش از ایران صادر می شود، 
گفت: از این میزان صادرات و ارزآوری برای کشــور، ســالانه 

هشت میلیون دلار سهم کفش چرم تریز است.
حســین منافی در نشســتی خری با اشــاره به ســهم 9 
درصدی تریز از صادرات کفش چرم کشــور افــزود: عمده 
کفش   های تولیدی تریز از چرم طبیعی است و به علت قیمت 
بالای تولید این نوع کفش   ها، بسیاری از کشورها مشری این 
کفش   ها نیستند. وی اظهار کرد: در سال های گذشته بسر 
مناسبی برای صادرات کفش در کشور فراهم و صنعت کفش 
چرم تریز با جهش خاصی مواجه شــد و واحدهای تولیدی 

بزرگی در این شهر شکل گرفتند.
رئیس هیات   مدیره اتحادیه کفاشان، پستاسازان و سراجان 
تریز گفت: کفش چرم تریز به کشورهای روسیه، ارمنستان، 

عراق، افغانستان و آذربایجان صادر می شود.
منافی وجود چرمشهر در تریز را از مزیت   های تولید کفش 
چرم دانست و افزود: حدود 90 درصد از کفش چرم دست   دوز 
تولید تریز از چرم طبیعی اســت و این چرم   ها از پوســت بز، 

گوسفند و گاو میش تولید می شود.

تولید۩90۩درصد۩کفش۩چرم۩دست۩۩۩دوز۩کشور۩در۩تبریز۩ ۩
رئیس هیات   مدیره اتحادیه کفاشان، پستاسازان و سراجان 
تریز با بیان اینکه ســالانه حدود 90 میلیــون جفت کفش 
در این شهر تولید می شــود، گفت: 90 درصد از کفش چرم 

دست   دوز کشور در تریز تولید می شود.
منافی با بیان اینکه بر اســاس آمار جامعــه صنعت ایران، 
ســالانه حدود 270 تا 300 میلیون جفت کفش در کشــور 
تولید می شــود، افزود: 60 درصد از کفش رویه چرم ایران در 

تریز تولید می شود.
وی همچنین اعلام کــرد: در زمــان کنونــی 70 درصد از 
کفش ایمنی، اداری و نظامی کشور و 70 درصد از کفش   های 
ورزشی تخصصی در رشــته   های مختلف مانند کوهنوردی، 

کشتی و ورزش   های رزمی در تریز تولید می شود.
رئیــس هیات   مدیــره اتحادیه کفاشــان، پستاســازان و 
سراجان تریز گفــت: حدود 40 هزار نفر به طور مســتقیم 
و 110 هزار نفر به طور غیرمستقیم در صنعت کفش تریز 

اشتغال دارند.
منافی ادامه داد: سه هزار و 603 واحد دارای پروانه کسب 
در صنعت کفش تریز فعال است که از این تعداد 2 هزار و 94 

واحد تولیدی و یک هزار و 509 واحد فروش هستند.

وی با بیان اینکه 120 زن دارای پروانه کسب در صنعت 
کفش تریز فعال هستند، یادآور شد: حدود 400 تا 500 
واحد تولید و فروش کفش نیز در این شــهر بــدون پروانه 
کســب هســتند و در دور جدید هیات مدیره و در 2.5 ماه 
گذشــته 180 پروانه کســب برای واحدهای بدون پروانه 

صادر شده است.
رئیس هیات مدیره اتحادیه کفاشان، پستاسازان و سراجان 
تریز گفت: حدود 30 درصــد از تولیــدات واحدهای تریز 
مربوط به کفش زنانه است و این نوع کفش   ها از مدل، رنگ و 
تنوع بیشری نسبت به کفش   های مردانه برخوردار هستند.

منافی نوسانات نرخ ارز، تحریم، افزایش قیمت مواد اولیه و 
کمبود نیروی ماهر به ویژه در حوزه کفش چرم دست   دوز را از 
مشــکلات صنعت کفش تریز اعلام کرد و افزود: عمده مواد 
اولیه کفش چرم تریز تولید داخل اســت ولی بخشی از این 

مواد از طریق واردات تامین می شود.
وی یادآور شد: با توجه به فرســودگی ماشین   آلات صنعت 
کفش در تریز نیاز به واردات ماشین   آلات جدید و پیشرفته در 
این صنعت وجود دارد ولی موضوع تحریم، قیمت بالای این 
دستگاه   ها و نوسانات ارز، واردات این دستگاه   ها را با مشکل 

مواجه کرده است.

فروش۩کفش۩۩۩های۩خارجی۩قاچاق۩است ۩
رئیس هیات   مدیره اتحادیه کفاشان، پستاسازان و سراجان 
تریز با تاکید بر اینکه ورود کفش خارجی به کشــور ممنوع 
اســت، گفت: مجــوزی بــرای ورود کفــش به کشــور صادر 

نمی شــود و فــروش کفش   های خارجــی به عنــوان قاچاق 
محسوب می شود.

منافی ادامه داد: کفش تریز در کشــور برند )نام تجاری( 
بوده و فروش کفش های تولیدی شــهرهای دیگر در حاشیه 
جاده   ها به نام کفش تریز ممنوع است و در صورت مشاهده 

بازرسان این اتحادیه با آنها برخورد قانونی می شود.
وی با اشــاره به اســتقبال جوانان و زنــان از صنعت کفش 
یادآور شــد: 90 درصد فعالان این صنعت در تریز را جوانان 
به ویژه دانش   آموختگان تشکیل می دهند و برای ارتقای سطح 
دانش فعالان این صنعت و آمــوزش آن به علاقه   مندان، مقرر 
شده است تا دانشگاه آزاد اســلامی تریز مجموعه   ای تحت 
عنوان مدرســه چرم در آینده نزدیک در این شهر راه   اندازی 
کند و پیگیری   های لازم از ســوی این اتحادیــه در این زمینه 

انجام می شود.
رئیــس هیات   مدیــره اتحادیــه کفاشــان، پستاســازان و 
سراجان تریز، برگزاری دو کارگاه آموزشی، همکاری با جهاد 
دانشگاهی در مورد شناسایی مشکلات گلوگاه   های صنعت 
چرم با بازدید از 50 کارگاه تولیدی کفش   های زنانه، مردانه، 
ورزشــی و نظامی، تامین نفت ســفید 40 هزار واحد صنفی 
بازار کفش و شرکت در نمایشگاه مواد اولیه کفش در قم را از 

فعالیت   های هیات   مدیره جدید اتحادیه اعلام کرد.
منافی با تاکید بر شرکت واحدهــای تولیدی کفش تریز 
در نمایشگاه   های مختلف افزود: حضور فعال تولیدکنندگان 
کفش تریز در این نمایشگاه   ها در شناساندن بیشر تولیدات 

کفش این شهر در سطح داخلی و خارجی موثر است.

4000 معدن فعال است
دنیای۩اقتصاد۩-۩یزد: رئیس ســازمان نظام مهندســی معدن ایران گفت: 
تقریبا 4 هزار معدن فعال در کشــور داریم و اینکه عنوان می شود 12 هزار 
معدن در کشور فعال است درست نیست.  رضا بسطامی در پنجمین نشست 
کمیســیون معدن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی یزد با موضوع طرح    های 
اکتشــاف، بهره    برداری و گزارش های پایان عملیات اکتشــاف با اشاره به 
جایگاه مطلوب سازمان نظام مهندســی معدن استان یزد در کشور گفت: 
خوشــبختانه در اداره کل صمت یزد نگاه به بخش خصوصی و تشــکل ها 
نگاهی تعاملی است و این همگرایی زمینه    ساز تعالی بخش معدن خواهد 
بود. وی با بیان اینکه در شــورای عالی معادن هم پیرامون طرح اکتشاف 
و گزارش پایانی و خروجی اکتشــاف دغدغه    هایی داریــم، افزود: بیش از 
40 نظام    نامه و دســتورالعمل اصلاح و بازنویسی شــده چون نظام نامه    ها 
و دستورالعمل    ها، بخشــنامه    ها و شــیوه    نامه های اجرایی در حوزه معادن 

نیازمند بازنویسی و رفع اشکال بودند که این امر محقق شده است.
رئیس سازمان نظام مهندسی معدن ایران با اشاره به اینکه بخش عمده 
معادن در کشور تعطیل هســتند، ادامه داد: تقریبا 4هزار معدن فعال در 
کشور داریم و اینکه اعلام می شــود 12هزار معدن در کشــور  فعال است 

درست نیست چون کمر از نیمی از این تعداد فعال هستند.
بسطامی در ادامه با بیان اینکه تمام برنامه    های سازمان نظام مهندسی 
معدن در سامانه صنم بارگذاری می شود و همه     فعالیت    هایمان شفاف است 
و کارهای خوب قبلی ادامه یافته اســت، اضافه کرد: از فعالان حوزه معدن 
می خواهیم که در اجرای کارها با ســازمان نظام مهندســی معدن استان 

هماهنگ باشند تا چالش کمری هم در حوزه معدن داشته باشند.
وی خاطرنشــان کرد: یک نظام    نامه واحد در حوزه معدن داریم و در این 
خصوص از حمایت دولت، مجلس و دستگاه قضایی برخوردار هستیم. در 
این نشست رئیس نظام مهندسی معدن استان یزد هم گفت: توسعه بخش 

معدن در این استان به مساله توسعه اکتشافات گره خورده است.
امیرحســین کوهســاری با تاکید بر اینکه باید مسیر رســیدن به پروانه 
اکتشاف کوتاه شود، افزود: متاسفانه معمولا با نقص عملیات اکتشاف هم 
مواجه هستیم و منطقه ای که پروانه اکتشاف گرفته، مطابقت با محل ندارد 
و گزارش رد می شــود که بار آن روی دوش نظام مهندسی است. وی تاکید 
کرد: در نگارش تمام گزارش    های بهره    برداری پیوست HSE مورد توجه است 
و اگر این پیوست را نداشته باشد مورد پذیرش نیست. در ادامه معاون امور 
معادن اداره کل صمت استان یزد با تاکید بر ضرورت بازنگری     در بخشنامه    ها 
گفت: در بحث مسوول فنی و حضور وی در معدن وزارتخانه دستور    العمل 
داده است ولی در عمل اجرایی نیست و مسوول فنی مقیم نیست، که باید 
تدبیری اتخاذ شود. علی گل آقایی ضمن اشاره به اجرایی نبودن طرح    های 
اکتشاف افزود: درطرح    های اکتشاف بعضا کلیات مطرح می شود و در عمل 
اجرایی نیست. خوب است راهکاری در موضوع اجرایی شدن در نظرگرفته 
شود. وی تصریح کرد: تشکیل دفاتر مشاوره مهندسی در استان به منظور 
راهری عملیات معدنی از اکتشاف تا اســتخراج و سایر جزئیات به منظور 
رصد و حل نقایص ضروری اســت. معاون ســازمان صمت یزد خاطرنشان 
کرد: مشاهده می شود که بیشر شخص امضا کننده و تهیه کننده گزارش 
واحد نیست و در نتیجه یکسری گزارش    ها و طرح ها نوشته می شود که بعضا 
امضا کننده شخص دیگری هست به همین دلیل باید  سازوکاری باشد که 
در واقعیت تهیه کننده    ها دیده شوند و نظام مهندسی باید برای جلوگیری 

از بازار سیاه برنامه مدون نظارتی داشته باشد.

آغاز همکاری منطقه آزاد قشم  و بورس انرژی
دنیای۩اقتصاد۩-۩قشــم:۩تفاهم   نامه همکاری ســازمان منطقه آزاد قشم و 
شرکت بورس انرژی ایران برای ایجاد زیرساخت های علمی، فنی، قانونی، 
فیزیکی و عملیاتی به منظور تسهیل و تعمیق معاملات داخلی و خارجی در 
منطقه آزاد قشم به امضای رئیس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه 
آزاد و مدیرعامل شرکت بورس انرژی ایران رسید. عادل پیغامی، مدیرعامل 
سازمان منطقه آزاد قشم در مراســم امضای تفاهم   نامه اظهار کرد: جزیره 
قشم توانمندی   های زیادی در حوزه انرژی دارد و همکاری نزدیک سازمان 
و بورس انرژی می تواند زمینه   ساز افزایش سرمایه گذاری و صادرات انرژی 
از این منطقه باشــد. وی ادامه داد: قوانین منطقــه آزاد با قوانین سرزمین 
اصلی متفاوت است و انطباق همکاری   ها بر اساس قوانین منطقه، افزایش 
تبادلات را تسهیل خواهد کرد. به گفته وی، برق تولیدی در جزیره قشم تا 
یک ســال آینده به حدود هزار مگاوات خواهد رسید که سه برابر نیاز جزیره 
است و ورود نیروگاه   های این حوزه به بورس انرژی می تواند یکی از گام   های 
اولیه اجرای تفاهم   نامه همکاری باشــد. مدیرعامل بورس انرژی ایران نیز 
اظهار کرد: آمادگی داریم تا ظرفیت   هــای بورس انرژی را در اختیار منطقه 
آزاد قرار دهیم تا شــاهد حضور فعــال بورس، کارگزاران و ســایر نهادهای 
مالی در جزیره باشیم.  علی نقوی افتتاح دفر بورس انرژی در جزیره قشم 
را یکی از برنامه   های آینده شرکت اعلام کرد و گفت: از این طریق همکاری 
و هماهنگی لازم با نهادهای مرتبط حوزه انرژی ماننــد وزارت نفت، نیرو و 
اقتصاد در بسرسازی و تسهیل معاملات انجام خواهد شد. وی حضور فعال 
در صنعت بانکرینگ جزیره، ارائه برق در بورس انرژی توسط تولیدکنندگان 
به قیمت ارزنده تر، راه   اندازی معاملات سوآپ و تبدیل قشم به پایلوتی برای 
تعویض اجاق   های خوراک   پــزی گازی با برقی و به طور کلی بهینه   ســازی 

مصرف انرژی را از مهم ترین برنامه   های این شرکت اعلام کرد.

جمع آوری پل حافظ قطعی است
سیدمحمد آقامیری، رئیس کمیته عمران شــورای شهر در خصوص انجام 
کارشناسی برای تعیین تکلیف وضعیت پل حافظ اظهار کرد: بررسی لازم در 
این رابطه انجام شده و پل باید جمع   آوری شود، اما اینکه چه زمانی برچیدن پل 
صورت بگیرد مورد بحث است. رئیس کمیته عمران شورای اسلامی شهر تهران 
با بیان اینکه کارشناسی   ها به نتیجه رسیده است، یادآور شد: نظرات تخصصی 
و کارشناسی نهایی شده بر این اســت که پل حافظ باید برچیده شود. وی با 
تاکید بر اینکه برای جمع   آوری این پل باید ملاحظات ترافیکی در نظر گرفته 
شود، خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه این عملیات عمرانی بار ترافیکی را به 
همراه خواهد داشت، باید پیش بینی   های لازم انجام شود تا مردم دچار مشکل 

نشوند؛ از این رو زمان اجرای این طرح مورد اهمیت است.

نمایشگاه صنعت مبلمان 
در مشهد برپا شد

دنیای۩اقتصاد۩-۩مشهد:۩به گفته یک فعال صنعت مبلمان کشور، 
این عرصه از بخش   هایی اســت کــه به دلیل تقاضــای روزافزون 
داخلی و خارجی قادر اســت ضمن اشــتغال زایی فراوان به یک 
منبع قابل توجه درآمد ارزی تبدیل شود تا جایی که توانسته است 

جزو 15 شغل و صنعت درآمدزای دنیا شود.

در بیست و ســومین نمایشــگاه تخصصی صنعت مبلمان، 
لوسر و دکوراسیون داخلی که با مشارکت 116 شرکت در ماه 
جاری در مشهد برگزار شد، 31 شرکت از خراسان رضوی و 85 
شرکت از استان   های تهران، اصفهان، شیراز، آذربایجان شرقی، 
الرز، قزوین، مازندران، کرمانشاه، سمنان، اردبیل، همدان و 
قزوین حضور یافتند. شرکت کنندگان در این رویداد معتقدند 
در صورت حمایت از تولیدکنندگان امــکان افزایش صادرات 

مبلمان مهیاست.
به گزارش ســتاد خری این نمایشــگاه، سرپرست مجموعه 
بــزرگ مبلیــران در خصــوص علت حضــور ایــن مجموعه در 
این نمایشــگاه گفت: در تهران و 22 شــهر دیگر نمایندگی و 

عاملیت فروش داریم و انتظار مســاعدت از مسوولان را داریم 
تا تســهیلاتی را در اختیار ما قرار بدهند. در نمایشگاه مشهد 
شرکت کردیم تا خدمات و فروش ویژه را در نمایشــگاه معرفی 

کنیم. 
ســیدمحمد پیشرو با اشــاره به آنکه این مجموعه به صورت 
مســتقیم اشــتغال زایی برای بیــش از 250 نفر و بــه صورت 
غیرمســتقیم برای حدود 750 نفر را فراهم کرده است، اظهار 
کرد: این مجموعه برای بیش از یک هزار نفر سبب اشتغال زایی 
شــده اســت اما به   رغم اصــل 44 قانون اساســی کــه باید از 
تولیدکننده حمایت شــود این حمایت بسیار اندک است. این 
در حالی است که کشــورهایی که به ســمت پیشرفت حرکت 

می کنند امتیازهایی را برای تولیدکنندگان در نظر می   گیرند.
وی ادامه داد: به عنوان مثال برای مدت 10 ســال معافیت 
مالیاتی برای آنها در نظر گرفته می شود یا در بخش تسهیلات 
نیز وام بدون بهره یا با بهره پاییــن در اختیار آنها قرار می گیرد. 

اگر از تولیدکنندگان حمایت شود آنها توانایی لازم را دارند. 
پیشرو تاکید کرد: اگرچه از دســتگاه   های خارجی استفاده 
می کنیم اما برای مثال صنعت نساجی ایران پیشرفت بسزایی 
دارد و ما از پارچه   های ایرانی به خصوص از پارچه   های تولید یزد 

استفاده می   کنیم.
پیشرو در خصــوص مواد اولیــه این صنعت نیــز اظهار کرد: 
اکنون از چوب راش گرجستان استفاده می   کنیم زیرا به دلیل 

عدم کارشناسی با قطع بی   رویه درختان جنگل در ایران مواجه 
شــده   ایم و به مدت 10 ســال قطع درختان ممنوع اعلام شده 
است. اگرچه چوب راش ایران بســیار مراکم   تر از چوب راش 
گرجستان است اما چون چوب راش گرجستان فرآوری شده وارد 
کشور می شود و در واقع شیره درخت گرفته و خشک می شود، 
امکان ترک خوردن آن به صفر نزدیک   تر اســت اما چوب راش 

ایرانی مراکم   تر و مستحکم   تر است.
وی تاکید کرد: در بحث چوب گردو ما به خود کفایی رسیده   ایم 
و شــهرهای تویسرکان و قــم عمدتــا از چوب گردو اســتفاده 
می کنند. اگرچه این نوع چوب درجه   بندی   های خاص خودش 

را دارد.

خبرنگار۩»دنیای۩اقتصاد«۩گزارش۩می۩دهد
مقاصد صادراتی کفش تبریز

مانع۩آخر۩از۩مقابل۩پروژه۩10۩ساله۩برداشته۩شد

قطار سریع   السیر اصفهان – تهران روی ریل تکمیل؟

دنیای اقتصاد – اصفهان - نفیسه زمانی   نژاد: تســریع در روند اجرای طرح قطار سریع   السیر تهران - اصفهان خبری خوشایند و 
امیدوارکننده اســت از پروژه   ای با قدمتی بالاتر از یک دهه که بارها وعده اتمام آن را در آینده   ای نزدیک شــنیده   ایم؛ اما هر بار 
بنا به دلایلی ادامه آن با موانعی روبه رو شــده اســت و حالا قرار بر ازسرگیری این پروژه اســت. به گفته منصوری، معاون اجرایی 
رئیس   جمهوری، بخشــی از طرح قطار سریع   السیر تهران - اصفهان قبلا انجام    شده اســت اما با مصوبه شورای اقتصاد، مشکل 

اجرایی و مانعی که وجود داشت حل    شده و فعالیت آن از سرگرفته خواهد شد.
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آگهی مزایده عمومی 
روغن و بشکه ضایعاتی

ــکار (ســهامى خــاص) تولیدکننــده روانکارهــاى  ــام روان ــه ت شــرکت ب
خودرویــى و صنعتــى، در نظــر دارد روغن هــاى ضایعاتــى و بشــکه هاى 
ضایعاتــى موجــود در کارخانــه خــود را از طریــق برگــزارى مزایــده 
عمومــى به فــروش برســاند، لــذا از واجدیــن شــرایط دعــوت بــه عمــل 

ــا توجــه بــه شــرایط ذیــل در مزایــده شــرکت نماینــد. مى آیــد ب
تاریــخ  از  پیشــنهادات:  ارائــه  و  اســناد  دریافــت  بازدیــد،  زمــان 
1402/10/18 لغایــت 1402/10/30   ســاعت 8 الــى 14 در محــل 

ــکار ــام روان ــه ت ــه ب کارخان
ــش  ــوار آزادى، نب ــى کاوه، بل ــهرك صنعت ــاوه، ش آدرس کارخانــه: س

ــکار ــام روان ــه ت ــه ب ــم، کارخان ــان دوازده خیاب

شـرکت سـیمان ممتـازان کرمـاندرنظـرداردخدمـاتمشـروحهزیـرراازطریقبرگـزاریمناقصهعمومـیدومرحلهای
بـهپیمانـکارواجـدشـرایطواگـذارنمایـد.علاقـهمنـدانمیتوانندبـرایدریافتاسـنادمناقصهازتاریـخ1402/10/18لغایت

1402/10/23(درروزهـایکاری)بـهنشـانیهایزیـرمراجعهنمایند:
1-کرمـان:کیلومتـر32جـادهکرمـان-رفسـنجانکارخانـهسـیمانممتـازانواحـدبازرگانـی،آقـایکاروررئیـسامـور

قراردادهـامراجعـهنماینـد.شـمارهتمـاس:03433370451داخلـی1902
2-تهـران:اتوبـانهمـتشـرق،خیابـانشـیرازجنوبـی،خیابـانبابـاعلیخانـیغربـی،پـلاك26،طبقـهچهـارمشـماره

تمـاس02188616389
www.momtazancement.com:3-مراجعهبهنشانیالکترونیکی

موضـوعمناقصه:طراحـی،تامیـنتجهیـزاتونصـبوراهانـدازیسیسـتمرؤیتپذیـریوکنتورهـایبـازاربـرقنیروگاههای
خورشـیدی5و7مگاواتیشـرکتسـیمانممتازانکرمانوتوسـعهسیسـتمPLCپسـت132کیلوولتکارخانهسـیمان

ممتـازانکرمان
نوعمناقصه:مناقصهعمومیدومرحلهایباارزیابیکیفی

تاریختحویلوارسالاسنادمناقصه:حداکثرتاساعت14مورخ1402/10/28
تضمینموردنیازبرایشرکتدرمناقصه:واریزنقدییاضمانتنامهبانکیبهمیزان1,400,000,000ریال.

امور قراردادهاى شرکت سیمان ممتازان کرمان 

آگهی مناقصه عمومی دو مرحله ای

 

شرکت معادن اسفندقه

آگهی مزایده عمومی
فروش( ۱۰٪±) ۷۰۰تن کلوخه کرومیت با عیار تقریبی۴۰٪  تحویل در انبار سنگ کارگاه آبدشت  

شـرکت معـادن اسـفندقه (سـهامى خـاص) بـه شـماره ثبـت 84 در نظـر دارد طبق مشـخصات جدول ذیـل از طریق مزایده عمومـى به فروش 
برسـاند . داوطلبـان شـرکت در مزایـده مـى تواننـد از تاریـخ اعـلام شـده در سـاعات ادارى به دفتر کمیسـیون معاملات شـرکت مراجعه و یا 
از طریـق سـایت http://emcgem.ir اسـناد مزایـده را دریافـت و بـه نشـانى: کرمـان – جاده تهران- شـرکت زغالسـنگ کرمان- شـرکت 

معادن اسـفندقه- کد پسـتى 7617914585  تسـلیم نمایند.
مشخصات محموله

محل تحویلعیارتقریبى (درصد)نام ماده معدنى تناژ 
انبار سنگ آبدشت شرکت معادن اسفندقه40 %کلوخه کرومیت(±%10) 700

ضمانـت نامـه بانکـى یـا حوالـه نقـدى بـه مبلـغ 1/450/000/000 ریـال (یکصـد و چهـل و پنج میلیـون تومان ) بـراى کلوخه کرومیـت با عیار 
تقریبـى 40٪ جهـت شـرکت در مزایده مى باشـد.

• تاریخ شروع فروش اسناد به صورت حضورى یا از طریق سایت  : روز دوشنبه مورخ 1402/10/18
• تاریخ پایان فروش اسناد به صورت حضورى یا از طریق سایت : روزشنبه مورخ 1402/10/23

• تاریخ تحویل پیشنهادات: تا پایان ساعت 14 ظهر روز شنبه مورخ 1402/10/30
• تاریخ بازگشایى پیشنهادات: ساعت 10صبح روزسه شنبه مورخ 1402/11/3

• هزینه درج آگهى بر عهده برنده مزایده مى باشد.
• شرکت معادن اسفندقه در رد یا قبول پیشنهاد بدون ذکر دلیل مختار است .

شرکت معادن اسفندقه

آگهی دعوت به جلسه مجمع عمومی عادی به طور فوق العاده
بدینوسـیلهازکلیـهسـهامدارانشـرکتصنایـعشـیمیپوشـشرنـگ(سـهامیخـاص)
بـهشـمارهثبـت65اشـتهاردبـهشناسـهملـی10100014553دعـوتمـیگـردددر
جلسـهمجمـععمومـیعـادیبـهطـورفـوقالعـادهکـهدرتاریـخ1402/11/01راس
سـاعت9:00صبـحدرمحـلدفتـرفـروشبـهنشـانیتهـران-خیابـانسـتارخان-خیابان
حاجـیپـورامیـر-نبـشکوچـهدیهیـم-سـاختمانآزمایشـگاهشـافی-طبقـهدومبـه

کدپستی1454745864تشکیلمیگردد،حضوربههمرسانند.
دستور جلسه: اخذ تصمیم در مورد تقسیم سود سهام

هیأت مدیره صنایع شیمى پوشش رنگ (سهامى خاص)

روابط عمومى شرکت پالایش نفت تهران

آخریـن مهلـت ارسـال مـدارك، طبـق بنـد 4 صفحه 2 
اسـناد مناقصـه تـا پایـان وقـت ادارى روز   چهارشـنبه 
مـورخ 1402/11/04 مى باشـد. بـراى کسـب اطلاعـات 
بیشـتر و مبلـغ تضمیـن شـرکت در مناقصـه به سـایت 

شـرکت (www.torc.ir) بخـش فراخوان هـا 
فرمایید. مراجعـه 

موضوع: درج آگهى تجدید فراخوان 
0280237/ت ك م ع/2024

خرید 9 قلم
MECHANICAL SEAL P-105 & P-154 & P-108 

شرکت تامین مواد معدنی صنایع فو�د (سهامی خاص)
آگهی دعوت به مجمع عمومی عادی به طور فوق العاده

به شناسه ملی ۱۰۴۲۰۰۶۷۹۳۶ و شماره ثبت ۴۳۱
جلسـه رسـاند مـی محتـرم سـهامداران کلیـه اطـلاع بـه بدینوسـیله
مجمـععمومـیعـادیبـهطـورفـوقالعـادهایـنشـرکتدرسـاعت
شـرکت آدرس محـل در  مـورخ1402/10/30 شـنبه روز صبـح 10
سـرمایهگـذاریوتوسـعهفـولادجنـوبواقـعدرتهـران،یوسـفآبـاد،
خیابانجهانآرا،خیابان41غربی،پلاك10،طبقه2تشکیلمیگردد.

خواهشـمنداسـتنسـبتمعرفـینماینـدهوحضـوردرایـنجلسـه
اقـدامفرماییـد.

دستور جلسه: انتخاباعضایحقوقیهیأتمدیره
هیأت مدیره

مشــاور وزیر اقتصاد تاکید کرد: 10 هزار 
شرکت دانش   بنیان داریــم که ۷0 درصد 
نوپا هستند و باید به بزرگ شدن این شرکت ها کمک کنیم. رویکرد 
حمایتی در بدو تولد این شرکت ها مهم اســت اما در تداوم رشــد، 
اشکال ایجاد می کند. رویکرد فعال تنظیم   گر در توسعه شرکت های 
دانش   بنیان باید داشــته باشــیم   . کســب و کارها به وجود می   آیند 
اما با درد و خونریزی رشــد می کنند.  ابوجعفری ادامه داد: چالش 
جدی ما این است که شرکت ها در ارائه سرویس باید توانمند شوند 
و بانک ها و بیمه   ها نیز باید از این ظرفیت استفاده کنند   .  در ادامه 
حسن کیایی مدیرکل بانک و بیمه وزارت اقتصاد در خصوص تلاش 
دولت سیزدهم برای دیجیتالی کردن  سازوکارهای مالی بیان کرد: 
حضور کارگروه تحول دیجیتال در شرکت های دولتی وزارت اقتصاد 
از سه سال قبل اتفاق افتاده اســت. همه بانک ها و بیمه   های ذیل 
وزارت اقتصاد نقشه راه تحول دیجیتال دارند. سعی داریم در برنامه 
زمان بندی خدمات پایه بانکی را به صورت دیجیتال ارائه دهیم.  وی 
اضافه کرد: اگر فین   تک   ها شکل می   گیرند، بانک ها از خدماتشان 
بهره   مند شوند و فین   تک   ها با همراهی بانک ها به حیات خود ادامه 
دهند.  علی بنیادی معاون طرح و توسعه بیمه مرکزی نیز در خصوص 
لزوم مشخص شدن نگرش نهادهای سیاستگذار اظهار کرد: در یک 
رویکرد آینده پژوهانه، حکمرانی دیجیتــال را در می   یابیم. باید در 
تصمیم گیری نگاه دیجیتالی شدن جاری شود و ارکان این چارچوب 
توجه به اســراتژی   ها و زیربناست. وقتی به سمت تحول دیجیتال 

برویم، بحث تکنیکال و فناوری   ها و متادیتا بروز پیدا می کند   . 
او درخصوص اهمیت داده   ها در صنعت بیمه گفت: در توســعه 
دیجیتال با سه حوزه زیرساخت، افراد و سازمان ها طرف هستیم. فرد 
باید تحول دیجیتال را بپذیرد اما این فرد مباحث زیرساخت را توسعه 
می دهد اما زمانی این تغییر پایدار اســت که به سازمان برسد. در 
صنعت بیمه باید با توسعه فناوری که محدود به  آی تی نیست، تجربه 

مشری خوبی ایجاد کنیم و تصمیمات ما مبتنی بر داده باشد.
او ادامه داد: چالش   های ما ناشی از مقاومت در برابر تغییر است 
زیرا توســعه آی تی و زیرســاخت   ها را برخی مقارن حذف انســان و 
شرکت های بیمه ترجمه می کنند؛ درصورتی که این ترجمان درستی 
نیست و مدیریت تغییر از چالش   هاســت. محرمانه بودن اطلاعات 
از دیگر چالش   هاســت.  در ادامه رضا بیات ترک، مدیرکل فناوری 
اطلاعات بانک مرکزی عنــوان کرد: تحول یعنــی حذف چیزهای 
قدیمی و خلق چیزهای جدید. باید در تراز عصر دیجیتال بازآفرینی 
داشته باشــیم. برخی خدمات در عصر دیجیتال باید حذف شود. 
اگر کارت ملی هوشــمند داریم خیلی نباید به تعویض شناسنامه 

فکر کنیم. 
او افــزود: یکی از ویژگی   هــای تحول دیجیتال شخصی   ســازی 
محصــولات و ایجاد تجربــه جدیــد برای مشــری اســت. آیا هر 
مشــری مراجعه کننده به بانــک و بیمه محصول جدیــد دریافت 
می کند؟ مهم ترین بحث در این مقوله اعتبارســنجی است و پس 

از اعتبارسنجی این است که به فکر ارائه محصول جدید باشیم.
بیات ترک گفت: در صنعت بانک و بیمه، اعتبارسنجی مهم است. 

در بانک مرکزی به دنبال نظام اعتبارسنجی پویا بودیم و امیدواریم 
گروه   های بیشری در این مدل سنجش اعتبار شوند. اعتبار افراد 
متغیر اســت و اضافه کردن زمان به اعتبار زمان از طریق الگوریتم 

هوش مصنوعی مورد تاکید است. 
او ادامه داد: در عصر صنعت دارایی   هــا صرفا ملموس بود اما در 
عصر دیجیتال این دارایی ملموس و غیر ملموس اســت. باید برای 
دارایی   های غیرملموس زمینه توصیف را فراهم کنیم. اعتبار سنجی 
کســب وکارهای فعال در محیط دیجیتال از دیگر اقدامات است. 
همچنین سید مجید بختیاری، رئیس کمیسیون دیجیتال و فناوری 
اطلاعات سندیکای بیمه   گران ایران در خصوص رویکرد شرکت های 
بیمه به تکنولوژی عنوان کرد: باید این سوال را مطرح کنیم که تحول 
دیجیتال آیا مفید است و الزام دارد؟ چقدر بقای کسب و کار بدون 
فناوری و تحول چقدر ممکن است؟ تحول دیجیتال در زندگی امروز 
الزام جدی اســت و از این گذر به حکمرانی دیجیتال می   رســیم. 
برخی ســازمان های ما دیجیتال زاد هســتند و برخی سازمان ها با 
دیجیتال آشنا هستند اما برخی شرکت ها ساختار سنتی و قدیمی 
دارد. او افزود: گاهی ســازمان های تازه متولــد حاکمیتی شرکتی 
هستند و حکمرانی دیجیتال را همسو با حاکمیت شرکتی نکردند 
و این مساله ما را در تحول دیجیتال با مشکل روبه رو می کند. صرفا 
با شورا و کارگروه دیجیتال نمی شود یک سازمان را به سمت تحول 
دیجیتال برد. باید تعهد عمیق مدیریتی در بالاترین سطح داشته 
باشیم و اسراتژی از این راه حاصل می شود.  بختیاری اظهار کرد: 
باید یک تجهیز و تامین منابع داشته باشیم. بدون سرمایه گذاری، 

تحول دیجیتال ممکن نیست و باید نهادسازی کنیم.

لزوم۩اعتماد۩به۩حاکمیت۩برای۩تحول۩دیجیتال ۩
در دومین پنــل تخصصی ایــن کنفرانس کــه با عنــوان تبیین 
راهکارهای چابک   ســازی نظــام بانک و بیمــه در مواجهه با تحول 
دیجیتال برگزار شــد، شــاهین نوروزی، عضو هیات مدیره انجمن 
افتا در خصوص تغییر نگاه به امنیت دیجیتــال در ایران گفت: در 

حوزه امنیت دیجیتال تغییر نگاه اتفاق نیفتــاده و یک دهه از دنیا 
عقب هســتیم. در حوزه امنیت هزاران مقاله و محصول داریم و در 
سازمان های زیادی از محصولات داخلی و خارجی استفاده می شود 

اما باز در بخش خصوصی و دولتی اتفاقات عجیبی رخ می دهد.
وی ادامه داد: بسیاری از جاها خدماتی ارائه می   کنیم که امنیت 
شــبکه ندارد. حوزه امنیت یک هدف کلی دارد و آن اعتماد اســت 
و مخاطب باید به یک ســامانه اعتماد کند. تحول دیجیتال بدون 
اعتماد دیجیتال امکان   پذیر نیســت و هر سیستمی که بالا می   آید 
باید به فکر امنیت آن باشیم. ممکن اســت یک سیستم امن باشد 
ولی قابل اعتماد نباشد و بالعکس.  نوروزی اظهار کرد: ناامن   ترین 
شبکه دنیا، اینرنت است اما ما روی آن سرویس   های مختلف ارائه 
می   کنیم و آن را امن و قابل اعتماد کردیم. حکمرانی بدون اعتماد 
امکان   پذیر نیســت و این دو به هم گره خورده   اند. با توجه به اعتماد 
دیجیتال، حکمرانان جدید مثل شبکه   های اجتماعی به وجود آمده 
اســت. اگر حرف از حکمرانی دیجیتال می   زنیــم و نتوانیم اعتماد 
دیجیتال ایجاد کنیم، بدون شــک حکمرانی دیجیتال به دســت 

نیاورده و حکمرانی فعلی را نیز از دست می   دهیم.
در ادامه رضا ســمیع   زاده، اســتاد دانشــگاه الزهرا، مدیرعامل 
هلدینگ فاخر و عضو کمیته علمــی کنفرانس بیان کرد: در تحول 

دیجیتال و عصر دیجیتال، سیســتم فشــاری به سیستم کششی 
تبدیل می شــود. اتفاقی که در تحول دیجیتال می   افتد این است 
که افراد از همه پلتفرم   ها اســتفاده کنند. مفهــوم تحول دیجیتال 
بین پلتفرمی اســت و در این میان ما درباره قراردادهای هوشمند 
کاری نکردیم. ســپس هادی ســپانلو معاون برنامه   ریــزی و تحول 
بانک ملت اظهار کرد: باید تعریف تحول دیجیتال را روشــن کنیم 
و به فکر چابک ســازی باشــیم. در جامعه، قوانین مانع داشتیم و 
رفع این قوانین از جمله اقدامات چابک   ســازی اســت. ما کسب و 
کار هستیم و باید سرویس خوب بدهیم. او افزود: تحول دیجیتال 
یعنی بدانیم از کــدام عنصر چه وقتی اســتفاده کنیم. فین      تک   ها 
موتور محرک خوبی برای بانک ها هســتند و قوانین، خلاقیت این 
بخش را خیلی شــکوفا نمی   کنــد.در ادامه محمدمهــدی تقی   پور 
مدیرعامل به   پرداخت بانک ملت گفت: چابک سازی بانک، بیمه و 
بورس در مواجهه با تحول دیجیتال را باید ارزیابی کنیم. در این نگاه 
حرکت باید از پایین سازمان ها اتفاق بیفتد. بحث هوش مصنوعی 
در چابک   ســازی فرآیند دیجیتال کمک می کند. همچنین عباس 
راد معاون مدیرعامل بیمه البرز بیان کرد: صنعت بیمه ارزش چند 
میلیارد دلاری در دنیا دارد و در توسعه اقتصادی کشورها موثر است. 
این صنعت از رویکرد وظیفه محوری، فرآیند محور شده است. برای 
بهبود فرآیندها چالش   هایی را با مشریان داریم و آنها دوست دارند 
خســارت بیمه را به صورت حداکثری دریافت کنند. وی با اشاره به 
فرآیندهای سازمانی یادآور شد: باید مدل فرآیند را کشف و نظارت 

و کنرل داشته باشیم   .

هوش۩مصنوعی۩و۩بورس،۩بانک۩و۩بیمه۩در۩ایران ۩
در ســومین پنل تخصصــی این کنفرانــس که با عنــوان تعیین 
راهبردهــای آینده   نگرانه نظام بانــک و بیمه در مواجهــه با تحول 
دیجیتال برگزار شــد، محمد جلال مشــاور اقتصاد هوشمند وزیر 
اقتصاد عنوان کرد: طرحی در وزارت اقتصــاد در حال برنامه   ریزی 
است و سال گذشته فاز آزمایشی آن رونمایی شد. به صورت مساله 

توثیق الکرونیکی رســیدیم و به زودی این قانون ابلاغ می شــود. 
زیرساختی تعبیه شــده تا در سه ســطح نهایی توثیق الکرونیکی 
فراهم شود. در این نگاه دارایی   های خرد را می توانید توثیق کنید و 

عملیات توثیق نیز بدون درنگ خواهد بود.
وی افزود: در ســطح نهادی این راهکار، ســهام و اوراق بهادار را 
داریم و بیش از 40 میلیون کد ســجام، امکان توثیق پیدا کردند. 
دارایی بعدی بیمه   های عمر بود که امکان توثیق دارد. سپرده ریالی 
و ســیم کارت، ســپرده کالایی و نظایر این دارایی   ها در دستور کار 
وزارتخانه است که عملیات توثیق در آن انجام شود. در این معماری 

نهادهای میزبان دارایی مردم را خواهیم داشت.
مشاور وزیر اقتصاد بیان کرد: سطح دوم ســوئیچ سامانه توثیق 
هوشمند اســت که با نهادهای امین دارایی ارتباط برقرار می شود 
و بازوی اجرایی توثیق هوشــمند می   شــوند. در حال برنامه   ریزی 
برای نهادهــای امین دیگر هســتیم. در این زیرســاخت بنا داریم 
نوآوری نهادی جدید را پایه   ریــزی کنیم. دنیای توثیق الکرونیکی 
گسرده است و این زیرساخت باعث کاهش هزینه   ها و تامین مالی 
بدون نقدینگی می شــود.  در ادامه حمیدرضــا نورعلی   زاده، عضو 
هیات مدیره بیمه ســامان نیز درباره ترفندها و وقایع، کنرل   گری 
به عنوان جایگزین نیروی انسانی، توانمندسازی انسان   ها، تولید 
کسب و کارهای جدید و بهبود رفاه در صنعت بیمه توضیحاتی ارائه 
کرد. سپس روحانی، رئیس کانون هماهنگی افتا عنوان کرد: گاهی 
الکرونیکی و دیجیتالی شــدن و تحول دیجیتــال را مرادف هم 
می   بینیم. هوش مصنوعی نیز تعاریف مختلفی دارد و همه به دنبال 

الصاق نام هوش مصنوعی به کسب و کارشان هستند.
وی افزود: رایج   ترین مــوارد هوش مصنوعی مدیریــت ارتباط با 
مشری و دستیاری پرسنلی است اما یکی از موارد موضوع امنیت 
سایبری است. ویژگی هوش مصنوعی این است که اگر داده   های 
زیادی داشــته باشــیم الگوهــای خرابکارانه را از طریق سیســتم 
می توان شناسایی کرد.  همچنین سهیل یحیی   زاده، رئیس کمیته 
فناوری اطلاعات فراکسیون راهبردی مجلس اظهار کرد: فراکسیون 
راهبردی از فعال   ترین فراکسیون   ها در هوش مصنوعی و مباحث این 
چنینی بوده است. در دو سال اخیر در بودجه 1401 و 1402 در 

حوزه تحول دیجیتال رد پای خود را گذاشتیم. 
او با اشــاره به بحث شــهرهای خردمند توضیح داد: مدیران ما با 
صنعت دیجیتال احساس آشنایی دارند و صنعت بانک و بیمه در این 
بخش پیشرو بوده است. یحیی   زاده گفت: باید بخش خصوصی را 
پای کار بیاوریم. همچنین شورای راهبردی هوش مصنوعی توسط 
رئیس   جمهور راه اندازی شده و نیازمند آن هستیم نظرات را به دور 
از جزیره   ای شدن و کلان برای افراد تصمیم گیرنده و قانون گذاران 
اعلام کنیم. آزاد لطیفی   نژاد عضو هیات مدیره ســاویز عنوان کرد: 
هوش مصنوعی و هرچه استفاده می   کنیم ابزار کسب درآمد و ارائه 
خدمات اســت. او با اشــاره به انواع برنامه وفاداری توضیح داد: با 
ابزارهایی که داریم می توانیم ارتباط دو سویه با مخاطب را افزایش 
و مشری را مشارکت بدهیم. بسیاری از طرح   ها با دید کسب و کار 

طراحی می شود اما باید نیاز مشری پاسخ داده شود.

مسیر۩خروج۩از۩بانکداری۩سنتی۩معرفی۩شد

پوستاندازیدیجیتالیبانکها
دومین کنفرانس ملی »تحول دیجیتال؛ بانک و بیمه« با رویکرد هوش مصنوعی صبح شنبه ۱۶ دی ۱۴۰۲ در راستای شناسایی نیازها و ظرفیت   های کشور برای 
حرکت به سمت دیجیتالی سازی خدمات مالی در مرکز همایش   های صداوسیما برگزار شد که شــامل سه پنل تخصصی با حضور متخصصان این حوزه بود.در 
اولین پنل تخصصی این کنفرانس که با عنوان حکمرانی دیجیتال در نظام بانک و بیمه برگزار شد، روح الله ابوجعفری، مشاور وزیر اقتصاد در امور دانش   بنیان 
درباره حکمرانی دیجیتال در حوزه دانش   بنیان گفت: در ابتدای دولت سیزدهم راهبرد این بود که از ظرفیت دانش   بنیان چگونه استفاده کنیم که در آذر ۱۴۰۰ 
دو راهبرد اصلی را در دستور کار قرار دادیم و فهمیدیم راهبرد اصلی این است که از رویکرد حمایتی به سمتی برویم که شرکت های نوآور نقش آفرینی کنند. در 

کنار این مسیر به عنوان وزارت اقتصاد به این فکر کردیم که با رویکرد جدید چطور از دانش   بنیان   ها حمایت کنیم.
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متیــن کریمــی، کارشــناس اقتصــاد و 
تحلیلگر بازارهای مالی در گفت وگو با روزنامه 
»دنیای اقتصاد«، برخی زوایای اقتصاد خانواده 

را تشریح کرده است.
وی در ابتــدا در خصوص لزوم آمــوزش این 
بخــش از اقتصــاد حتــی بــرای بزرگســالان 
گفت: اقتصــاد از جمله مباحثی اســت که ما 
در آن صحبــت از »شــاید« ها نمی کنیم، بلکه 
بزرگسالان به خصوص کســانی که سرپرست 
خانوار هستند نیز »باید« علم اقتصاد خانواده 
را بیاموزند. از این رو، بــرای یادگیری این علم 
هیچ گاه دیر نیست و نکته مثبت این یادگیری 
هم تاثیراتی اســت کــه به طور مســتقیم روی 
زندگی افراد جامعــه دارد. یکی از ویژگی های 
آموزش اقتصاد خانواده این اســت که بســیار 
کاربردی است و مســائل تئوری آن را می توان 
در زندگی روزمره بــه کار گرفــت و مانند علوم 
دیگر پیچیدگی خاصی ندارد. بــه این ترتیب 
افراد جامعه به خصوص قــشر کارگر و کارمند، 
اگر این علوم کاربردی و ســاده را دنبال کنند، 
می توانند جهش مالی خوبی را در زندگی خود 

ایجاد کنند.
این کارشــناس اقتصــاد در همین خصوص 
ادامــه داد: در این خصوص بحث خواســته ها 
و نیازهــا مطرح اســت. مســاله ای کــه امروز 
گریبان گیر بســیاری از اقشــار جامعه شــده، 
عدم تفکیــک خواســته ها و نیازهاســت. همه 
انســان ها، برای ادامه زندگی خود به سه نیاز 
اصلی خــوراک، پوشــاک و مســکن وابســته 
هستند. اگر این سه نیاز برطرف نشود، توانایی 
زندگی و به دنبال آن، آرامــش فکری برای کار 
کردن، اعتماد به نفس برای رشد و موفقیت در 

زندگی و سایر عوامل این چنینی به خطر افتاده 
و بعضا حتــی کانون گــرم خانــواده نیز بر سر 
همین مسائل از هم می پاشد. اما در کنار این 
نیازهای اصلی که عمــا بدون آنها نمی توانیم 
زندگی کنیم، هر انســانی خواســته هایی هم 
دارد. خواســته ها، مجموعه چیزهایی هستند 
که ما بــدون آنهــا می توانیم زندگــی کنیم اما 
حضور آنهــا می تواند زندگی مــا را با کیفیت تر 
کند. به عنوان مثال مســافرت یــا خرید لوازم 
خانگی یا حتی دکوراســیون منــزل هر کدام 
بخشی از خواسته هایی هستند که ما با داشتن 
آنها احساس بهتری نسبت به زندگی خواهیم 
داشــت اما بدون آنها هــم می توانیــم زندگی 

کنیم.
وی در ادامــه به برخی فروش های قســطی 
اشــاره کرد و افــزود: اصل مطلب اینجاســت 
کــه متاســفانه در فرهنــگ مالی ایــران، بین 
خواسته ها و نیازها تفکیک درستی وجود ندارد. 
این روزها مدام تبلیغاتی می بینیم که ســفر و 
لوازم خانگی قســطی و اموری از این دست را 
به ما ارائه می کنند و آمارها نشــان می دهد که 
به طرز فزاینده ای هم مردم نسبت به این امور 
اقبال نشــان می دهند. این در حالی است که 
سفر قســطی در علم اقتصاد خانواده به مثابه 
یک بدهکاری محســوب می شود. فرض کنید 
شــما برای اینکه 10 روز به یک ســفر ســاده 
بروید، باید 10 ماه قسط پرداخت کنید. و این 
اقســاط طبیعتا بخشی از ســبد خانوار شما را 
کوچک تر می کنــد. پس کار هوشــمندانه ای 
نخواهد بود. به ایــن ترتیب اولیــن توصیه ای 
که به بزرگسالان در خصوص اقتصاد خانواده 
می شود این است که تا می توانند روی نیازهای 

اساسی متمرکز شوند و خواسته ها را به اندازه 
وسع مالی خود مورد رسیدگی قرار دهند.

متین کریمی به موضوع اهمیت برنامه ریزی 
برای خانــواده پرداخت و گفــت: راه بهتر این 
است که ما برای رســیدن به خواسته ها، منبع 
درآمد خــود را افزایش دهیم. ایــن مهم زمانی 
محقق می شــود که ما اصول پایه سواد مالی و 
اقتصاد خانواده را به خوبی شناخته باشیم. اما 
دومین توصیه ای که می شود بحث برنامه ریزی 
است. متاسفانه، در تحقیقات میدانی که انجام 
شده مشخص شــد، بخشــی از جامعه در یک 
هرج و مــرج فکری و صد البته آشــفتگی مالی 
به سر می بــرد. اکثر افرادی که مــا به آنها قشر 
متوسط می گوییم، به لحاظ برنامه ریزی مالی 
اوضاع مناســبی ندارنــد. به عنــوان مثال اگر 
این بخش جامعه امروز 2 میلیــون تومان پول 
برای پس انداز یا سرمایه گذاری داشته باشند، 
ترجیح می دهند آن را صرف یک شب رستوران و 
خوشگذرانی کنند و عمدتا هیچ برنامه ای برای 
آینده ندارند. توجیه اکثریت نیز این اســت که 
ما با وضعیت گرانی ها و مخــارج، امیدی برای 
آینده نداریــم و می خواهیــم در لحظه زندگی 
کنیم. امــا موضوع مهمی کــه در اینجا مطرح 
می شود این است که زندگی در لحظه موضوع 
بسیار زیبا و پســندیده ای محسوب می شود، 
اما اگر خوشــگذرانی امروز با حسرتی در فردا 
همراه باشــد، ماهیت و فلســفه زندگی مالی 
ما به کل زیر سوال اســت و آن زمان دیگر برای 

چاره اندیشی کمی دیر خواهد بود.
این تحلیلگــر بازارهــای مالــی در ادامه به 
راهکارهایی بــرای دوری از هــرج و مرج مالی 

اشــاره کرد و گفــت: نقل قولی از »مــک ایور« 
جامعه شــناس و اقتصاد دان مطرح وجود دارد 
که تا حد زیــادی می تواند مــا را از هرج و مرج 
مالی دور کند. مک ایور معتقد است همان طور 
که برای سردرد به دکتر مراجعه می کنیم و یک 
نســخه برای آرامش درد دریافت می کنیم، در 
مشکات اقتصادی هم می توانیم به دنبال چاره 
درد باشیم و اگر گرفتاری های مالی را یک درد 
در نظر بگیریم، می توانیم خیلی راحت به دنبال 
راه حل مناسب باشیم. هرج و مرج، متضاد نظم 
و نظم حاصل برنامــه و هدف اســت. بنابراین 
هر گاه که یــک هرج و مــرج مالــی در زندگی 
شکل می گیرد، بدون شــک باید دلیل آن را در 
بی برنامه بودن یا بی نظمی مالی جســت وجو 
کرد. برای مقابله با این ناامیدی مالی، ما یقینا 
نیاز به هدف داریم که برنامه ریزی برای اقتصاد 

خانواده می تواند موثر باشد.
وی در همیــن خصــوص به موضوع ســواد 
مالی پرداخت و گفــت: در مباحث اقتصادی، 
حقیقت موجود، توجه خاصی به احساســات 
انســان ها ندارد. یک هدف مالــی، حتی یک 
هدف بســیار کوچک، می توانــد نقطه شروع 
رهایی از هرج و مرج مالی باشــد. وقتی شــما 
هدفی در ذهــن دارید، تمــام رفتارهای مالی 
شما در مسیر رســیدن به هدف قرار می گیرد. 
از این رو شــما به احتمال زیاد دیگر ولخرجی 
نخواهید داشت، پس انداز در برنامه قرار خواهد 
گرفــت، بودجه بنــدی خواهیــد کــرد و با یک 
برنامه ریــزی دقیــق پیش خواهیــد رفت. این 
دقیقا همان بحث ســواد مالی است که مطرح 
شد. حال شما تصور کنید که این هدف مالی، 
در یــک قالب گســترده تر و در بســتر خانواده 

شکل بگیرد. بدون شک، در چنین خانواده ای، 
نخســتین جرقه های ســواد اقتصــاد خانواده 
شــکل می گیرد و بــا آگاهی و آموزش بیشــتر 
تبدیل به یک فرهنــگ نهادینه در دل خانواده 

خواهد شد.
ایــن برنامه و هــدف مالــی چه مــواردی را 
شامل می شود؟ متین کریمی در پاسخ به این 
پرسش گفت: زندگی در جوامع مدرن، شتاب 
بســیار بالایی دارد و به این ترتیب بســیاری از 
کســب وکارها، منابع درآمدزایی و بســیاری از 
سرمایه های مادی را در خود غرق خواهد کرد. 
دلیل این اتفاق نیز نبود یک چشم انداز مالی 
در خانواده به خصوص در زمینه اقتصاد خانواده 
است. این درحالی است که این شتاب هر روز 
با خطرات بیشــتری همراه اســت و احســاس 
عقب ماندگی یا درجــا زدن را در افــراد ایجاد 
می کنــد. امــا موضوعی کــه اکثر افــراد را در 
نقطه ناتوانی و نارضایتــی مالی قرار می دهد، 
عدم تعهد بــه اجرای ایــن چشــم انداز و از آن 
مهم تر عدم شفافیت در بحث اجرا بوده است. 
به عنوان مثال اگر پدر یک خانــواده، کارمند 
است و امروز حقوقی معادل 15 میلیون تومان 
دارد و یک فرزند 10ساله نیز داشته باشد، باید 
آگاه باشــد که دیر یا زود با رشد سن فرزندش، 
هزینه های او هــم افزایش پیــدا خواهد کرد. 
بنابراین توصیه می شــود کــه از همین امروز، 
چشم اندازی برای 5ســال آینده طراحی شود 
که در آن گزینه های درآمدزایی، سرمایه گذاری 
و اضافه کردن به دارایی های ارزشمند محاسبه 

شود.
وی با اشاره به اهمیت فراگیری مهارت های 
مالی یادآور شــد: یادگیری برخی از مهارت ها 
نظیر بازارهای مالی می تواند یک گزینه عالی 
برای رشد درآمد خانواده باشد. راه اندازی یک 
کســب و کار کوچک یــا یادگیری یــک مهارت 
دوم و حضــور در یــک محیــط کاری جدید با 
میــزان درآمد بیشــتر می تواند یک پتانســیل 
برای رفاه بیشتر برای ســال های آینده باشد. 
پس، موضوعی کــه اهمیــت دارد، وجود یک 
چشــم انداز شــفاف با راهکارهایی شفاف و با 
تعهدی بالا در اجرای این چشــم انداز اســت. 
در غیر  این صورت شــتاب زندگی، افــراد را با 

مشکات جدی روبه رو خواهد کرد.
این کارشــناس اقتصادی در ادامه به نقش 
رســانه ها در فرهنگ ســازی مالی در خانواده 
پرداخت و گفت: در این میان نقش رســانه ها 
درمســیر فرهنگ ســازی مالــی در جامعه به 
شدت واضح و مبرهن است و امیدوارم که این 
صحبت ها تلنگری باشــد برای افــرادی که در 
این حوزه مسوولیت دارند تا در آینده نه چندان 
دور، شاهد آموزش های گســترده تری در این 
حوزه باشیم. در انتها طرح سه نکته مهم به نظر 
می رسد. مطالعه در خصوص اقتصاد خانواده 
و یادگیری ســواد مالی یک ضرورت محسوب 
می شود و امیدوارم تمامی اقشار جامعه خود را 
از این فرصت مطالعه محــروم نکرده و تا جایی 
که امکان دارد در خصوص اقتصاد و سواد مالی 
مطالعه کنند. هرمیزان که ســواد مالی شــما 
گسترده تر باشــد، رفاه مالی شما نیز ارتقا پیدا 
می کند و این آرزوی هر ایرانی اســت که همه 
افراد جامعه در یک ســطح از رفــاه قابل قبول 

زندگی کنند.
متین کریمی در پایان گفت: دومین توصیه، 
مربوط به آینده نگری اســت. اقتصــاد ایران، 
سال های شکوفایی و رشد را در پیش رو خواهد 
داشت و بیشترین سود این دوره برای کسانی 
خواهد بود که از امروز برای آینده برنامه ریزی 
کنند. نه تنها نسبت به خودمان بلکه نسبت به 
تمام اعضای خانواده و دوســتان باید مسوول 
بود و موجی از آگاهی را برای یک برنامه ریزی 
درست ایجاد کرد. سومین توصیه هم این است 
که سواد مالی، ابتدای راه موفقیت مالی است 
و باید گوشه چشــمی هم به دریچه های نوین 
اقتصاد خانواده داشــته باشــید و شرایطی را 
فراهم کنید که جریان درآمد شما از یک منبع 
به چند منبع تغییر کند و بتوانید پشتوانه های 

مالی قدرتمند تری داشته باشید.

 بر اساس قراردادی بین ایمیدرو 
و شرکت پالایش و پخش صورت گرفت 

تامین اراضی پتروپالایش شهید سلیمانی 
دنیای اقتصاد: قرارداد واگذاری زمین پتروپالایشــگاه شهیدسلیمانی 
بین سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی )ایمیدرو( و شرکت 
پتروپالایش شهید سلیمانی امضا شــد. مطابق این قرارداد 450 هکتار 
از اراضی منطقه ویژه اقتصادی به   منظور احداث پتروپالایشــگاه شهید 

سلیمانی در اختیار پتروپالایش شهید سلیمانی قرار خواهد گرفت.
در ایــن برنامه محمدرضــا موثقی   نیا، معاون وزیر صمــت و مدیرعامل 
ایمیدرو، فرهاد احمدی، مدیرعامل شرکت ملی مهندســی و ساختمان 
نفت ایــران و جلیل ســالاری، مدیرعامــل شرکت ملــی پالایش وپخش 

سخنرانی کردند. 
در ابتدای این برنامه محمدرضا موثقی   نیا، معاون وزیر صمت و میرعامل 
ایمیدرو گفت: امیدواریم طرح ملی شهید سلیمانی توان اقتصادی کشور 
را در شرایط تحریم افزایش دهد به شــکلی که بتوانیم با گامی به سمت 
آینده، خام   فروشــی را کاهش دهیم و ارزش افزوده بیشتری را در صنایع 

نفت داشته باشیم.
وی با ابراز امیــدواری از بهره   برداری این پروژه در زمــان مقرر گفت: با 
توجه به تجارب صنعت نفــت امیدواریم این پــروژه در وزارت نفت نیز به 
خوبی پیش برود و خودکفایی و وابســتگی کمتر صنعت نفت را به   دنبال 

داشته باشد.
مدیرعامــل شرکت ایمیــدرو همچنین بیــان کرد: در ایمیدرو ســعی 
خواهیم کرد از ســوی منطقه ویژه اقتصادی از این پروژه حمایت کنیم و 

خدمات را ارائه خواهیم کرد تا پروژه در زمان مقرر به بهره   برداری برسد.

اجرای ۱۵ واحد لایسنس   دار   
فرهاد احمدی، مدیرعامل شرکت ملی مهندسی و ساختمان نفت نیز 
بیان کرد: پتروپالایشگاه شهیدسلیمانی بالغ بر 22 واحد فرآیندی خواهد 
داشت و در سه فاز اجرایی می شود که زمان اجرای آن 5 ساله خواهد بود.

وی با اشــاره به اجرای 15 واحد لایســنس   دار در این پروژه، از تجمیع 
اخذ لیســانس   ها و صدور لیســانس   های پالایشــگاهی و پتروپالایشی 
کشور در این پتروپالایشگاه خبر داد و گفت: امیدواریم با بهره   برداری از 
پتروپالایشگاه شهید سلیمانی، این رسالت بزرگ را به سرانجام برسانیم.

مدیرعامل شرکت ملی مهندســی و ســاختمان نفت ایران تاکید کرد: 
توان، تجربه و دانش فنی احداث واحدهای لایسنس   دار به لطف خدا در 

کشور وجود دارد و نمونه آن نیز قبا در کشور اجرا شده است.
احمدی با بیان اینکه امیدواریم این وظیفه به   دست متخصصان جوان 
کشور به سرانجام برسد، تصریح کرد: شرکت ملی مهندسی و ساختمان 
نفت ایران رســالت طراحی بنیــادی و پایش این طــرح را برعهده گرفته 
اســت و از یک ماه پیش آغاز به کار کردیم و امیدواریم تــا یکی دو هفته 
آینده جانمایی اولیه واحدها به شرکت پتروپالایشــگاه شهید سلیمانی 

تحویل شود.
وی تاکید کرد: امیدواریم ســهامداران حمایت مالــی را انجام دهند و 
ما بتوانیم به   سرعت تســطیح زمین را آغاز کنیــم. مدیرعامل شرکت ملی 
مهندســی و ســاختمان نفت ایران اظهار کرد: شرکت ملی مهندسی و 
ســاختمان نفت ایران همچنین این ظرفیت را دارد که در صورت نیاز در 
زمینه جذب فاینانس این پــروژه فعالیت کند و اقدام   هــای لازم را انجام 

دهد.

شروع عملیات اجرایی در چند ماه آینده  
جلیل سالاری، مدیرعامل شرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی نیز 
در این مراسم عنوان کرد: پیشنهاد ســاخت این پتروپالایشگاه در سال 
1401 ارائه و پــس از آن در قانون بودجه تکلیف ایجاد شــد و مطالعات 
امکان   سنجی آن انجام شــد. هدف از این پروژه استفاده از ظرفیت   های 
بخش خصوصــی بود؛ تفاهم   نامه آن مرداد امســال بین ســهامداران در 
حضور رئیس   جمهوری انجــام و پس از آن مجوز شــورای اقتصاد در آبان    

اخذ شد.
وی افزود: همچنین ضرورت داشت مجوزهای پدافند غیرعامل و آمایش 
سرزمینی و محیط زیستی نیز دریافت شود که همه اینها زمان بر بود. این 
پروژه یک پتروپالایشگاه است که با توجه به حجم سرمایه گذاری، به سه 
فاز تقسیم شده و باید بر اســاس آن، جانمایی واحدها و طراحی بنیادی 
انجام شود تا بتوانیم چینش واحدها را انجام دهیم. معاون وزیر نفت در 
امور پالایش و پخش تاکیــد کرد: 450 هکتار از منطقــه ویژه اقتصادی 
برای جانمایــی واحدهای فرآیندی اختصاص داده شــده و 450 هکتار 
دیگر در جوار همین مجموعه اختصــاص خواهد یافت. کمپ کارگری و 
تجهیز کارگاه طرح نیز انجام شده است تا در صورت آغاز عملیات اجرایی، 

کمبودی به لحاظ استقرار پیمانکار وجود نداشته باشد.
سالاری با اشاره به اینکه مطالعات و ارزیابی پروژه احداث پتروپالایشگاه 
شهید ســلیمانی از سوی شرکت ملی مهندسی و ســاختمان نفت ایران 
انجام می شــود، گفت: امیدواریم تا چند ماه آینده و پــس از جانمایی، 
عملیــات اجرایی را آغــاز کنیــم. در ایــن مجموعه 25 درصــد ظرفیت 
تولید به محصولات پتروشــیمی اختصاص داده شده اســت و تمرکز بر 
حداکثر تکمیل زنجیره ارزش افزوده در دســتور کار قــرار دارد، از این رو 
حجم محدودی حدود 6.5میلیون لیتر به بنزیــن اختصاص دارد و این 
انعطاف   پذیری هست تا در زمان نیاز به بنزین، محصول بنزین و در زمان 

نیاز به محصولات پتروشیمی، این محصولات تولید شود.
وی تصریح کرد: امیدواریم با زیرســاختی که ایجاد شــده است و خط 
لوله 26 اینچ بندرعباس - سیرجان - رفســنجان که در ماه   های آینده به 
بهره   برداری می   رســد، شرایطی ایجاد شــود که از ظرفیت این خط برای 
انتقال فرآورده این پالایشــگاه در آینده همچنین از ظرفیت مخازن و دو 

اسکله در این منطقه برای صادرات محصولات استفاده شود.
مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخــش فرآورده   های نفتی ایران بیان 
کرد: زیرساخت   هایی نیز از جمله آبگیر در منطقه وجود دارد که از یک   سوم 
ظرفیت این آبگیر برای این پروژه اســتفاده خواهد شد و با توجه به وجود 
زیرساخت   ها امیدواریم پروژه روند پرشتابی داشته باشد و کارهای اجرایی 
سریعا آغاز شــود. در بخش نفت خام نیز امیدواریم بتوانیم با مجوزهای 
اخذشده دسترســی به خوراک پالایشــگاه را نیز فراهم کنیم. در بخش 
تامین آب و گاز پالایشــگاه نیز مذاکراتی با شرکت ملی گاز انجام شــده 

است.
سالاری افزود: در زمینه استفاده از دانش فنی، پیش از این از ظرفیت 
شرکت های داخلی اســتفاده شده و از ظرفیت پژوهشــگاه صنعت نفت 
استفاده کردیم و در گذشته این واحدهای فرآیندی در کشور ساخته شده 
اســت، البته برای این طرح از ظرفیت حوزه پژوهش فناوری شرکت ملی 

صنایع پتروشیمی نیز استفاده خواهیم کرد.
وی همچنیــن از شــکل   گیری یک شرکت بــزرگ تولیدکننــده کالا و 
تجهیزات پالایشی خبر داد و گفت: در زمینه کالا و ساخت تجهیزات نیز 
مجموعه   ای متشکل از سه پالایشگاه شهید سلیمانی، ستاره خلیج فارس 
و بندرعباس شکل خواهد گرفت که بخشی از کالا و تجهیزات را در قالب 
یک زنجیره تولید می   کند و امیدواریم این شرکت به یک شرکت برند و مهم 

در زمینه تولید تجهیزات پالایشی تبدیل شود.
مدیرعامل شرکت پالایش و پخــش فرآورده   های نفتــی تاکید کرد: از 
ظرفیت همه شرکت های دانش   بنیان فعال در زمینه تولید کالاهای صنایع 

پالایشگاهی و پتروشیمی استفاده خواهیم کرد.

جایگاه سواد مالی در اقتصاد خانواده به یکی از ارکان تقاضا تبدیل شده است

نگاهی جدید به تقاضای شرکت ها 

دنیای اقتصاد، علی محمدی 

کوچک ترین واحد جامعه، خانواده است که محل اصلی زندگی، تربیت و ســایر آموزش های انسانی است. بسیاری از مقوله های جهانی از جمله آموزش فرهنگ 
و مبانی اقتصادی، نیز باید ابتدا از خانواده آغاز شود. این در حالی است که در مبانی اقتصاد خرد، تقاضای خانوار و بنگاه   ها از ارکان اصلی تقاضا محسوب می شود 
بنابراین نگاه شرکت ها به درآمد و تقاضای خانوار خود یکی از مواردی است که می تواند آینده تقاضا را ترســیم کند. در این خصوص ایجاد تقاضای جدید و سبک 
زندگی جوانان و نوجوانان )موسوم به نسل Z( از سایر مواردی اســت که می توان به آن توجه کرد. از آنجا که اقتصاد ضامن خوشبختی یا گرفتاری خانواده   ها شده 
است، همین امر ایجاب می کند که در مسیر چشم انداز پیشرفت و شکوفایی اقتصاد ایران، تاکید ویژه ای بر مفهوم اقتصاد و به طور ویژه با سرفصل »اقتصاد خانواده« 

در بسترهای آموزشی، فرهنگی و رسانه ها ایجاد شود.

برگزاری نخستین مجمع 
عمومی )موسس( مدیران 

مالی استان خراسان رضوی
نخســتین انتخاب هیات مدیــره مدیران 
مالی حرفه ای در مــورخ 11 دی 1402، در 
محل سالن اجتماعات انجمن مدیران مالی 

صنایع استان خراسان رضوی برگزار شد.
در ایــن مجمــع ابتــدا جهانبانــی از 
پیشکســوتان حرفــه بــه ایــراد ســخنرانی 
پرداختند. ســپس بعد از سخنرانی، مجمع 
عمومی به طور رســمی آغــاز بــه کار کرد و 
با رای گیــری حضــار اعضــای هیات مدیره 
انتخاب شدند. از آنجا که در سال های اخیر 
اهمیت حضور مدیران مالــی به عنوان یک 
تشــکل صنفی مورد توجه جامعه تخصصی 
حسابداری و حسابرسی در ایران قرار گرفته 
است، امید است به این ترتیب، نخبگان حرفه 
در استان های مختلف زمینه برگزاری مجامع 
مدیــران مالی تخصصی را فراهــم کنند و با 
الگو برداری از استان خراسان رضوی، افراد 
متخصص در اســتان های دیگــر در جهت 
تقویت تشکل های ســازمانی مدیران مالی 

استانی بتوانند گام بردارند.

سرپرست اداره کل راه آهن هرمزگان گفت: یکی از مهم ترین 
چالش  های توسعه حمل ریلی در جنوب کشور، نبود مطالعات 
جامع ریلی در این منطقه است و از شرکت های بزرگ فولادی 
در جنوب کشور درخواست داریم نظرات خود را در رابطه با این 

موضوع به راه آهن هرمزگان اعام کنند.
به گزارش روابط عمومــی شرکت فولاد هرمــزگان، علیرضا 
نصیری برازنده، سرپرست اداره کل راه آهن هرمزگان در دیدار 
با عطاالله معروفخانی، مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان بیان 
کرد: حمل ریلی در شرایط کنونــی ارزان  ترین و مطمئن  ترین 
شیوه برای حمل مواد اولیه به شمار می رود و از ظرفیت بالایی 
برخوردار اســت. از این رو یکــی از مهم تریــن راهبردهای ما 
حمایت از تولید و افزایش ظرفیت حمل ریلی بوده و طی چند 

ماه گذشته نیز به وضوح این موضوع قابل مشاهده است.
وی با اشــاره به چالش  های حمل ریلی مطرح شــده به ویژه 
تخلیه گندله و کمبودهای ریلی در منطقه ویژه، تصریح کرد: 
با توجه به وجود دو واگن  برگردان در این منطقه که مالکیت آن 
با منطقه ویژه است، به طور مشخص برای افزایش سهم حمل 
ریلی باید مشکات تخلیه مواد اولیه حل شود. البته می توان 

با همین ظرفیت کنونی و با برنامه  ریزی مناسب، میزان حمل 
ریلی را تا 2.5 برابر میزان کنونی افزایش داد.

سرپرست اداره کل راه  آهن هرمزگان خاطرنشان کرد: یکی از 
مهم ترین چالش  های توسعه حمل ریلی در جنوب کشور این 
است که مطالعات جامع ریلی در این منطقه انجام نشده است. 
از این رو برای منطقه ویژه خلیج فارس، اسکله شهید رجایی و 
اسکله شــهید باهنر اقدام به گرفتن یک مشــاور کرده  ایم و به 

زودی مشاور در این زمینه شروع به کار خواهد کرد.
نصیری برازنده در پایان عنوان کرد: انتظار ما این اســت که 
شرکت های بزرگ که با حمل ریلی با حجم بالا سر و کار دارند، 
با راه آهن هماهنگ باشند و برای طرح جامع، نظرات خود را به 
راه  آهن هرمزگان ارائه و مشاورهای خود را معرفی کنند. حتی 
می توان از ظرفیت استانداری نیز برای این منظور استفاده کرد 

و ضروری است همه پای کار بیایند.

سرپرست اداره کل راه آهن هرمزگان در دیدار با مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان: 
به دنبال انجام مطالعات جامع ریلی منطقه جنوب هستیم
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در ســـــالگرد تولــــد 
حامد توانای آزاد

محـــبوب تــــرین ارز 
دیجیتــــال، فرصتــی 
ایجاد شده است تا تحلیلگران و علاقه مندان بیت کوین 
و ارز هــای دیجیتال نگاهــی به شرایط شــبکه این ارز 
دیجیتال طی سال های گذشته داشته باشند بررسی و 
روند های گذشته بیت کوین می تواند درس های مهمی 
را برای سرمایه گذاران داشــته باشــد و به علاقه مندان 
معامــلات بیت کویــن و ارز هــای دیجیتــال بــرای 
تصمیم گیری های بهــر کمک کند. تولــد بیت کوین 
همراه با آغاز سال نو میلادی، حدس و گمان از روند های 
قیمتی آینده بیت کوین را افزایش داده است و بسیاری 
امید دارند تا صعود قیمتی چند هفته گذشته در ماه های 

آینده ادامه پیدا کند.

جنسیس۩بلاک ۩
جنســیس بلاک یا اولین بلاک شــبکه بلاک چین، 
آغــاز فعالیــت ارز هــای دیجیتــال به شــمار مــی رود 
و نقطه ای اســت که ایــده دارایی هــای بلاک چینی و 
ارز های غیرمتمرکز به واقعیت تبدیل شــد. شبکه های 
بلاک چینی در واقع زنجیره هایی متشکل از بلاک های 
متصل و پیوسته هستند. هر بلاک به عنوان یک فضای 
ذخیره ســازی عمل می کند که پس از تکمیل ظرفیت، 
به بلاک های قبلی متصل می شــود که زنجیره بلاکی 
را می سازد و ذخیره سازی و دسرسی به اطلاعات را به 

شکلی ایمن و غیرقابل تغییر امکان پذیر می کند.
با توجه به اینکه بیت کوین اولین ارز دیجیتال بازار به 
شمار می رود و همچنان محبوب ترین باقی مانده است، 
سالگرد اســتخراج اولین بلاک شبکه این ارز دیجیتال 
اهمیت بســیاری پیدا کرده اســت و آغاز فعالیت بازار 

ارز های دیجیتال را نشان می دهد.

درحالی که وایت پیپر و ایده بیت کوین مدت ها قبل از 
زمان ایجاد جنسیس بلاک منتشر شده بود، اما بسیاری 
زمان استخراج اولین بلاک را تولد بیت کوین می دانند؛ 

زیرا فعالیت شبکه این ارز دیجیتال را آغاز کرد.
ساتوشی ناکاموتو در اولین بلاک شبکه بیت کوین، 
سرتیر مجله نیویورک تایمــز در 3ژانویه2009 درباره 
کمک دولت آمریکا بــه بانک ها را نیز قــرار داد تا علاوه 
بر اثبات تاریخ استخراج اولین بلاک شبکه، به شرایط 
بحران مالی سال 2008 که ساخت و عرضه بیت کوین 

را رقم زد، اشاره داشته باشد.
بنابراین علاوه بر اینکه جنســیس بلاک نقطه شروع 
شبکه بیت کوین است، ارزش نمادین قابل توجهی نیز 
دارد. این بلاک نشــان می دهد کــه ارز های دیجیتال 
مســیر خود را در نتیجه بحران های مالی و ناکارآمدی 
بانک هــا و امور مالی ســنتی آغــاز کرده انــد و دیدگاه 
ناکاموتو برای ایجاد یک سیســتم مالی کارآمد و ایمن 
را یادآوری می کند. ساتوشــی ناکاموتو در راستای این 
هدف، برای ســاخت بیت کوین از فنــاوری بلاک چین 
کمک گرفــت تا ایــن ارز دیجیتال بدون وابســتگی به 
سرور های مرکزی به شــکل غیرمتمرکــز فعالیت کند. 
امروزه ماهیت غیرمتمرکز به پایه و اساس فعالیت اکثر 
ارز های دیجیتال و خدمات بلاک چینی تبدیل شــده 
اســت تا قدرت و نفوذ دولــت و بانک هــا را در این بازار 
کاهش و کنــرل بیشــری را در اختیار خــود کاربران 
قرار دهد. عــلاوه بر ارزش نمادین، جنســیس بلاک از 
نظر فنی نیز تفاوت هایــی با دیگر بلاک هــای زنجیره 
شــبکه بیت کوین دارد و تنها بلاکی است که قبل از آن 
بلاکی دیگر وجود ندارد. همچنین هیچ تراکنشــی در 
آن ثبت نشده اســت و پاداش اســتخراج این بلاک که 

50بیت کوین بود، برای همیشه خرج نشدنی است.
در ســالگرد جنســیس بلاک، توجه سرمایه گذاران 

به اتفاقات مهم سال های گذشــته و روند های قیمتی 
احتمالی آینده بیت کوین نیز جلب شده است.

ماجراجویی۩15ساله ۩
محبوبیت معاملات و استفاده از شبکه بیت کوین طی 
سال های گذشته رو به رشد بوده اســت و هم اکنون با 
پردازش میلیون ها تراکنش، حدود 825هزار بلاک در 

شبکه بیت کوین ایجاد شده است.
با گذشت 15سال از زمان استخراج اولین بلاک شبکه 
بیت کوین، استخراج کنندگان شبکه بیت کوین همچنان 
به استخراج و ایجاد بلاک ها ادامه می دهند و در ازای آن 
پاداش دریافت می کنند. هرچند میزان پاداش استخراج 
هر بلاک نسبت به گذشته کاهش قابل توجهی داشته 
اســت. به هدف کنرل میزان عرضه، شبکه بیت کوین 
فرآیندی به نام هاوینگ دارد تا پاداش استخراج کنندگان 
به ازای استخراج بلاک ها را در هر210 هزار بلاک نصف 
کنند. هم اکنون در نتیجه 3هاوینگ گذشــته، پاداش 
اســتخراج هر بلاک از 50 بــه 6.25بیت کوین کاهش 
یافته اســت. هاوینگ بعــدی نیز طی چند مــاه آینده 
انجام می شود تا پاداش استخراج را به 3125بیت کوین 

کاهش دهد.
با وجود این کاهش پاداش، افزایش های شدید قیمتی 
بیت کوین منجر به علاقه روزافــزون افراد و شرکت ها به 
استخراج بیت کوین شده اســت و در ایران نیز مزارع و 
استخراج کنندگان مختلفی فعالیت خود را آغاز کرده اند.

طی 15ســال گذشــته بیت کوین به عنوان یک ارز 
مناسب برای پرداخت ها و تجارت های مالی نیز پذیرفته 
شــده اســت و امروزه بســیاری از پلتفرم هــای مالی و 
صاحبان کســب وکار ها از پرداخــت ارز های دیجیتال 

پشتیبانی می کنند.
امروزه تقریبا در تمــام بخش های تجــاری پرداخت 
بیت کوین در ازای خدمات پذیرش می شود و از املاک و 

بلیت کنسرت گرفته تا مسافرت و تحصیل، بیت کوین را 
می توان تقریبا برای هر خریدی بدون دخالت بانک ها یا 
سایر نهاد های متمرکز استفاده کرد.البته طی سال های 
گذشته همه کشور ها موافق و طرفدار ارز های دیجیتال 
نبوده اند و درحالی که بیت کوین در برخی کشور ها مانند 
السالوادور به عنوان یک ارز رسمی شناخته شده است، 
اما کشور های بسیاری مانند چین استفاده و معاملات 
بیت کوین و ارز های دیجیتال دیگر بازار را ممنوع اعلام 

کرده اند.
از زمــان ایجــاد اولیــن بــلاک، ارزش بیت کوین نیز 
تغییرات بسیار زیادی را تجربه کرده و این ارز دیجیتال 
طی 15ســال گذشــته ارزش بازار تقریباً 900میلیارد 
دلاری به دســت آورده اســت کــه آن را در لیســت بــا 

ارزش ترین دارایی های دنیا قرار می دهد.
در این بازه زمانی قیمت بیت کوین از کمر از یک دلار 
به بیش از 68هزار دلار رسیده است و بسیاری به کمک 
بیت کوین به میلیارد های جدید جهان تبدیل شده اند. 
با این حال این افزایش قیمتی طی چندین سال رخ داده 
است و سرمایه گذاران بیت کوین چالش ها و سقوط های 
شــدید قیمتی را نیز تجربه کرده اند کــه در نتیجه آنها 

میلیارد ها دلار از سرمایه از بین رفته است.
بیت کوین همانند دیگر ارز های دیجیتال بازار به طور 
مداوم نوســانات قیمتی دارد و با وجود اینکه تا به امروز 
همواره موفق شده است تا به محدوده های قیمتی بالاتر 
برسد؛ اما هیچ کس نمی تواند برای شروع روند صعودی 
قیمتی بیت کوین تاریخ دقیق و مشخصی را تعیین کند.

بنابراین درحالی که بررســی روند قیمتی بیت کوین 
طــی ســال های گذشــته آن را گزینــه جذابــی برای 
سرمایه گذاری و کسب ســود هنگفت نشان می دهد؛ 
اما خرید و معاملات بیت کوین خطرات خود را نیز دارد 
و هیچ تضمینی برای صعود قیمت این ارز دیجیتال در 
یک بازه زمانی وجود ندارد. علاوه بر نوســانات قیمتی 
غیرقابل پیش بینی بیت کویــن و ارز های دیجیتال، در 
ســالگرد تولد بیت کوین چالشی جدید نیز برای شبکه 
15ساله این ارز دیجیتال ایجاد شده است. هم اکنون 
با عرضه پروتکل اوردینالز در سال2023 و امکان پذیر 
شدن ساخت توکن های غیرمثلی در شبکه بیت کوین، 
حجم تراکنش ها و فشار بر بلاک چین این ارز دیجیتال 
افزایش یافته است. شرایطی که علاوه بر کاهش پردازش 
تراکنش ها، افزایش شــدید کارمزد ها را نیــز به همراه 
داشته و باعث شده است تا نگرانی هایی نسبت به آینده 
این ارز دیجیتال و وضعیت ســلامت شبکه بیت کوین 
ایجاد شــود. پس با وجود اینکه در ســالگرد جنسیس 
بلاک روند قیمتی اخیر بیت کوین صعودی بوده است و 
بسیاری از سرمایه گذاران در انتظار روند صعودی آینده 
این ارز دیجیتال هستند؛ اما علاقه مندان به معاملات 
این ارز دیجیتال نباید خطرات بازار را نیز نادیده بگیرند و 
مهم است که برای هر نوسان ناگهانی قیمتی طی هفته 

و ماه های آینده آماده باشند.

علاوه بر 
ارزش نمادین، 
جنسیس بلاک 
از نظر فنی نیز 

تفاوت هایی 
با دیگر 

بلاک های 
زنجیره شبکه 

بیت کوین دارد 
و تنها بلاکی 

است که قبل از 
آن بلاکی دیگر 

وجود ندارد

در۩سالگرد۩تولد۩بیت۩کوین،۩سرمایه۩گذاران۩این۩ارز۩دیجیتال۩
برای۩نوسانات۩قیمتی۩سال2024۩آماده۩می۩شوند

کیک تولدی با طعم افزایش قیمت؟ 
امروزه ارز های دیجیتال به دارایی های محبوبی برای میلیون ها نفر در سراســر جهان تبدیل شــده اند و علاوه بر فرصت های متنوع سرمایه گذاری، فناوری و 
خدمات آنها در بخش های متنوعی از جمله امور مالی و بانکی، سلامت، بازی و سرگرمی و صد ها مورد دیگر کاربرد پیدا کرده است. با این حال این موفقیت 
یک شبه ایجاد نشده است و مسیر پرفراز و نشیب ارز های دیجیتال، 15سال پیش و با استخراج اولین بلاک شبکه بیت کوین آغاز شد. در این زمان که بحران های 
مالی و بانکی گریبان گیر بسیاری از کشورهای جهانی شده بود، ساتوشــی ناکاموتو از فناوری بلاک چین برای ساخت یک ارز دیجیتال به نام بیت کوین برای 
حل مشکلات و چالش های گذشته استفاده کرد. در نهایت، ناکاموتو در 3ژانویه سال2009 )14دی1387( اولین بلاک شبکه را استخراج کرد تا با آغاز فعالیت 

بیت کوین، برای همیشه بازار های مالی را تغییر دهد. 

تحلیلگر۩بلومبرگ:۩
تایید ETF اسپات بیت کوین تمام شده است

۩رمزارز۩نیوز:۩اریک بالچونــاس، تحلیلگر ارشــد ETF در بلومبرگ، صراحتا 
عنوان کرده که صندوق های ETF اسپات بیت کوین یک واقعیت تاییدشده 
هستند. او در اظهارنظر اخیر خود در پلتفرم X )توییر سابق( بیان کرد که 
بررسی درخواست ارائه ETF اســپات بیت کوین توسط کمیسیون بورس و 
اوراق بهادار ایالات متحده )SEC( به مراحل نهایی رسیده است.بالچوناس 
خاطرنشان کرد که اصلاحات نهایی پرونده های ارسالی توسط شرکت های 
متقاضی تا روز دوشنبه تکمیل خواهد شــد و کمیسیون SEC تلاش دارد تا 
تاریخ 11ژانویه، شرایط راه اندازی اولین ETF اســپات بیت کوین را فراهم 
کند. اخیرا در گزارشی عنوان شده است که کمیسیون SEC از نسخه نهایی 
پرونده های ETF اسپات در روز جمعه استقبال کرده است. چهار منبع آگاه که 
نام آنها فاش نشده نیز این موضوع را تایید کرده اند. همه این موارد باعث شده 
که بالچوناس با چنین اطمینانی از تایید صندوق ETF اســپات بیت کوین 
سخن بگوید.به  رغم خوش بینی گسرده درباره تایید ETF اسپات بیت کوین، 
دیدگاه های متضادی نیز در جامعه کریپتو وجود دارد. برخی معتقدند که 
کمیســیون SEC احتمالا اعلام تصمیم خود را به تاخیــر خواهد انداخت و 
خبری از تایید صندوق ETF اسپات بیت کوین در اواسط ژانویه نخواهد بود.

 دبیر ستاد ملی رمزارزش ها: ۲۰نهاد در کشور 
با ارزهای دیجیتال درگیر هستند

ارز۩دیجیتال:۩محسن رضایی صدرآبادی، دبیر ستاد ملی رمزارزش ها، اخیرا 
در اظهارنظری رمزارزها را پدیده ای چندوجهی توصیف کرده و گفته است 
در حال حاضر بیــش از 20نهاد در کشــور از جمله بانک مرکــزی، وزارت 
اقتصاد، وزارت صمــت، وزارت نیرو و وزارت نفت را بــا خود درگیر می کند. 
صدرآبادی معتقد اســت هم اکنون به یک نهاد متناســب نیــاز داریم تا از 

اقدامات جزیره ای در این بخش جلوگیری شود.

احتمال حذف مونرو و زی کش از بایننس
ارز۩دیجیتال:۩صرافی ارز دیجیتال بایننس هم اکنون ارزیابی مجدد 10پروژه 
از جمله مونرو، زی کش، موبایل کوین و فیرو را آغاز کرده و ممکن است در 
آینده این ارزهای دیجیتال را از فهرست معاملاتی خود حذف کند. طبق 
اعلام بایننس، ممکن اســت این ارزهای دیجیتال شاخص های لازم برای 

حضور در این پلتفرم معاملاتی را نداشته باشند.

ارزش بازار تتر به رکورد ۹۳میلیارد دلار رسید

تتر،۩صادرکننده استیبل کوین USDT، اخیرا یک میلیارد دلار توکن اضافی 
در بلاک چین اتریوم ضرب کرده است. این افزایش قابل توجه عرضه، ارزش 
بازار USDT را به رقم بی سابقه 93 میلیارد دلار رساند. رشد اخیر ارزش بازار 
تر نه تنها یک رویداد قابل توجه برای این شرکت است، بلکه یک لحظه مهم 
در عرصه استیبل کوین است. حدود ســه روز قبل، ارزش بازار تر 91.74 
میلیارد دلار بود. این افزایش سریع گواهی بر جایگاه قوی استیبل کوین ها 
در صرافی های متمرکــز و اهمیت روزافــزون آن در تراکنش های فرامرزی 
اســت. همچنین در بحبوحه گمانه زنی ها درباره ETF بالقوه بیت کوین در 
ایالات متحده، این رشد نشان از افزایش تقاضا برای استیبل کوین ها است.

 ETF پیش بینی هجوم میلیاردها دلار سرمایه به
اسپات بیت  کوین بلک راک

رمزارز۩نیوز:۩درحالی که همه چیز برای تایید ETF اسپات بیت کوین توسط 
کمیســیون بورس و اوراق بهادار ایالات متحده )SEC( کاملا آماده به نظر 
می رسد، شرکت مدیریت دارایی بلک راک ظاهرا در پشت صحنه در حال 
آما ده  شــدن برای ارائه صندوق های خود اســت. در هفته های اخیر، این 
شرکت یکی از متقاضیانی بوده که به صورت فعالانه الزامات SEC را برآورده 
کرده است.به گفته متیو سیگل )Matthew Sigel(، رئیس بخش تحقیقات 
دارایی های دیجیتال در شرکــت ون اکِ )VanEck(، حدود 2میلیارد دلار 
سرمایه در هفته اول معاملات، از ســوی دارنــدگان بیت کوین موجود، به 
سمت صندوق  ETF اسپات بیت کوین شرکت بلک راک سرازیر خواهد شد.
این پیش بینی در حالی مطرح می شود که انتظارات گسرده ای درباره 

تایید ETF اسپات بیت کوین در حدود 9 یا 10 ژانویه2024 وجود دارد.
 SEC در ایــن میان، تحلیلگــران بلومبرگ عنــوان کرد ه اند کــه مقامات
پاسخ نهایی خود را در تاریخ 11ژانویه ارائه خواهند داد. تمام شرکت های 
متقاضی، اخیرا اصلاحیه نهایی پرونده خود را به SEC ارائه کرده اند.اکنون 
تنها یک قدم تا تایید ETF اسپات بیت کوین باقی مانده و همه چشم ها به 

تصمیم رگولاتور اوراق بهادار در ایالات متحده دوخته شده است.

رمزارز۩نیوز:۩تیم توسعه دهنده شیبا اینو )SHIB( اعلام کرده 
که قصد دارد 9.25تریلیون توکن SHIB را در این ماه بسوزاند. 
این ابتکار نشــان دهنده تغییر قابل توجهی در اســراتژی 
رمزارزها بوده که هدف آن، کاهش چشمگیر عرضه، افزایش 
قیمت و یکپارچه سازی جامعه در جهت رشد اکوسیستم این 
میم کوین محبوب است. تصمیم برای سوزاندن چنین مقدار 
انبوهی از SHIB پس از یک دوره مداوم از سوزاندن توکن ها 
که در مقیاسی کوچک تر انجام شــده بود، گرفته می شود. 
در ماه های قبل، تیم شــیبا اینو بیش از 36میلیارد SHIB را 
 )Shibarium( که از طریق کارمزد تراکنش های شیباریوم
جمع آوری شــده بود، حذف کــرد. با این حال، ســوزاندن 
9.25تریلیــون SHIB در آینده، در مقایســه بــا تلاش های 
 )BONE( قبلی ناشــی از تبدیل یک میلیون دلار توکن  بون
به شیبا که معادل بیش از 101تریلیون SHIB است، بسیار 
قابل توجه تر و چشمگیرتر است. علاوه بر سوزاندن توکن ها 
به صورت دســتی، تیم شــیبا اینو  روی خودکارسازی فرآیند 
ســوزاندن توکن ها هم کار کرده اســت. در همین راســتا، 
انتظار می رود که این سیستم جدید از ماه جاری، به میزان 
قابل توجهی فرکانس و حجم ســوزاندن توکن ها را افزایش 

دهد و عــر جدیدی را بــرای SHIB آغاز کنــد. همچنین، 
تیم شــیبا اینو در حال آماده شــدن برای انتقــال پاپی نت 
Puppynet(( شبکه آزمایشی شــیباریوم  از شبکه گوئرلی 
)Goerli( اتریــوم )ETH( به ســپولیا )Sepolia( اســت که 
نشان دهنده پیشرفت های بیشر در زیرساخت پلتفرم مذکور 
است. تیم بازاریابی شیبا اینو به رهبری لوسی )Lucie( نیز 
به طور فعال با جامعه SHIB در ارتباط بوده و فرصت هایی را 
برای کســب درآمد با توکن های SHIB  و لیش )LEASH( از 
 ،)ShibaPunkz( طریق اپلیکشین غیرمتمرکز شیبا پانکز
آشکار کرده اســت. این ابتکار در راســتای مشارکت بیشر 

جامعه شیبا اینو در رشد و توسعه اکوسیستم است.

رمزارز۩نیوز:۩بیت کوین )BTC( روز شنبه به دلیل انتقال تعداد 
قابل توجه 4377واحد BTC توسط نهنگ ها از صرافی متمرکز 
)CEX( کراکــن )Kraken( بــه کیف پول های ناشــناخته، 
بار دیگر در کانون توجه ها قرار گرفــت. این امر در بحبوحه 
افت قیمــت BTC در بازار بلافاصله توجــه علاقه مندان را به 
خود جلب کرد.  بر اســاس داده های افشاشده، در مجموع 
هشــت تراکنش مهم به انتقال بیت  کوین ها در 24ســاعت 
گذشته نسبت داده شده اســت. بر همین اساس، در اولین 
تراکنــش، 534بیت کویــن بــه ارزش 23.30میلیون دلار 
به آدرســی نامعلوم منتقل شــد و به طور همزمان، تراکنش 
دوم، انتقــال 471بیت  کویــن از صرافی مذکــور را به کیف 
پول جدید ناشناخته دیگری به نمایش گذاشت.  در همین 
حال، در تراکنش های سوم، چهارم، پنجم و ششم به ترتیب 
616، 691، 483 و 508بیت  کویــن از کراکــن بــه کیــف 
پول های ناشناخته منتقل شدند. در نهایت، در تراکنش های 
هفتم و هشتم، 565 و 509بیت کوین انتقال یافتند. تمام 
تراکنش های ذکرشده در مجموع 191.09میلیون دلار از 
این توکن را جابه جا کردند.  در حال حــاضر، بیت کوین در 
محدوده 44هزار دلار معامله می شود. در همین حال، نمودار 

هفتگی BTC هم جهش 4.23درصدی را نشان می دهد که 
باعث تقویت فرضیه رشد این رمزارز می شود.  در این میان، 
علی مارتینز، تحلیلگر برجســته ارزهای دیجیتال، پویایی 
فعلی بازار بیت کوین را مورد توجه قرار داده و نسبت به روند 
قیمت BTC در کوتاه مدت ابراز خوش بینی کرده است. طبق 
گفته او، صرف نظر از اینکه چــه اتفاقی درباره صندوق های 
قابل معامله در بورس )ETF( اســپات بیت کوین رخ خواهد 
داد، این ارز دیجیتال هنوز رویداد صعودی دیگری را در سال 
جاری در پیش رو دارد، یعنی موضوع هاوینگ )نصف شدن 
پاداش استخراج( که در طول تاریخ به عنوان کاتالیزوری برای 

افزایش قیمت عمل کرده است.

غوغای نهنگ ها با برداشت هزاران بیت کوین از صرافی هاتوکن سوزی تریلیونی شیبا اینو در راه است
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يحيــي که پاييــز 98 
و در ميانه هــاي ليــگ 
نوزدهم به پرســپوليس 
آمده بود، 4 فصل در اين 
تيم ماند و در نهايت بعد 
از پافشــاري بر استعفا 
و جدايــي، از اردوگاه 
قرمزها کوچ کرد. تصوير 
روشــني از چرايي اتخاذ 
اين تصميم وجود ندارد، 
چنان کــه برخــي اصرار 
دارند مديريت باشــگاه به 
هر دليلي نتوانســته شرايط 
مناســب را براي ادامــه کار او 
فراهم کند. به هر حال تا زماني 
که خود گل محمدي شــفاف و 
بي پرده در اين مــورد اظهارنظر 
نکرده، نمي توان قضاوت کاملي 
داشت. هر چه هست باشگاه خبر 
جدايي گل محمدي را اعلام کرد و 
رضا درويش، مديرعامل سرخ پوشان 
هــم گفــت 10 گزينه خارجــي براي 
جانشــيني او وجــود دارد کــه تــا آخر 
هفته نام نفــر نهايي اعلام خواهد شــد. 
براي جمع بنــدي پيرامــون دوران حضور 
گل محمــدي در پرســپوليس، مي توان به 

چند کليدواژه اساسي پرداخت.
جام: اين مهم ترين کلمه است. يحيي روي 
نيمکت پرسپوليس سه بار قهرمان ليگ برتر 
شد. او در فصول نوزدهم، بيستم و بيست ودوم 
روي قله فوتبال باشگاهي ايران ايستاد و فصل 
آخر، قهرماني در جام حــذفي را هم به آن 
ضميمه کرد. به اينها بايد فتح دو 

سوپرجام را هم اضافه کرد که نشان مي دهد گل محمدي 
با انبوهي از افتخارات در حال ترک پرسپوليس است. 
با تکيه بر همين نتايج، اسم او به هر حال در تاريخ اين 
باشــگاه و نيز فوتبال ايران باقي خواهــد ماند. نزديک 
شدن هر مربي ديگري به اين ســطح از افتخارات واقعا 

دشوار است.
VAR: داســتان اين يکي غم انگيز اســت. سه فصل 
پيش پرســپوليس يحيي گل محمدي تــا فينال ليگ 
قهرمانان آســيا پيش رفت و چيزي نمانده بود تنها خلأ 
ويترين محبوب ترين باشگاه ايران را پر کند، اما در نبرد 
نهايي برابر اولسان هيونداي، سرخ پوشان دو بار مقهور 
اعلام ضربات پنالتي با نظر کمک داور ويدئويي شدند. 
فول غيرضروري احمد نوراللهــي و نيز هند باورنکردني 
مهدي شــيري، دو صحنه اي بود که برد پرسپوليس در 
فينال را با باخت عوض کــرد و تصويري غم انگيز از اين 
فناوري روز فوتبال جهان در ذهــن گل محمدي باقي 
گذاشت. بعدها VAR در دربي اخير تهران هم با ناديده 
گرفــن کارت قرمز اميد حامدي فر و نيــز اعلام پنالتي 
به سود اســتقلال در آخرين دقايق، پيروزي مهمي را از 

پرســپوليس گرفت؛ بردي که اگر پابرجا باقي مي ماند، 
شايد اصلا کار به اين استعفا نمي کشيد.

قهر: در اين مورد به اندازه کافي صحبت شــده و کار 
به جايي رســيده که رســانه هاي گوناگون در اين مدت 
تايم لاين يا خط زماني اســتعفاهاي گل محمدي را هم 
تنظيم کرده اند! آنها که رســمي تر و جدي تر بوده، بالغ 
بر 7 مورد استعفا و تهديد به کناره گيري مي شده است 
که نهايتــا در هفتمين نوبت وارد فاز نهايي شــد. کمتر 
مديري را مي توان پيدا کرد که يحيي با او در پرسپوليس 
اختلاف نداشته باشد. حتي محمدحسن انصاري فرد 
که در ليــگ نوزدهم با هزينــه مالي و اعتبــاري فراوان 
گابريل کالدرون را برکنار کرد و يحيي را به جاي او نشاند، 
بلافاصله با گلايه هاي کلامي اين مربي در مورد مسائل 
مالي مواجه شــد! بعدتر هم امثال صدري، سميعي و 
مخصوصا رسول پناه طرف مناقشه با يحيي بودند و در 
نوبت زمامداري درويش کار چنان از دســت خارج شد 
که ديگر امکان ادامه همراهي باقي نماند. به هر حال 
همه مي دانند که سر و شکل مديريت در فوتبال ايران به 
هيچ وجه استاندارد نيست. در اين ميان يحيي هم روحيه 

زودرنجي داشت که پياپي باعث ايجاد مشکل مي شد.
ستاره ســوزي: گفتيم که کفه افتخــارات يحيي در 
پرسپوليس سنگين است و وقتي کسي اين همه موفقيت 
به دست آورده، حتما مزاياي پرشماري داشته است. با 

اين حال نمي توان از کنار نقاط ضعف او هم بي تفاوت 
عبور کرد. يکي از مهم ترين آنها، اثرگــذاري نه چندان 
ايده آل روي ســتاره ها بوده اســت. بازيکناني مثل رضا 
اسدي، مهدي عبدي، سعيد صادقي و... زير نظر يحيي 
افت کردند. به علاوه او خريدهاي معمولي و کم اثر زيادي 
براي پرسپوليس داشت و در طول مدت زمان قابل توجه 
چهار سال به ندرت پديده اي تازه نفس رو کرد. شايد فقط 
بتوان به محمد عمري اشــاره کرد که او هم در مجموع 
فوق العاده نيست. خيلي ها انتظار داشتند يحيي موقع 

رفن، ميراث بهتري براي نفر بعدي به جا بگذارد.
اقبال اجتماعي: حقيقت آن اســت کــه در زمان ترک 
پرسپوليس، پايگاه اجتماعي يحيي گل محمدي قابل 
قبول بوده است و حتي خيلي از هواداران تيم هاي رقيب 
هم به او احترام مي گذارند. طبيعتا مواضع خود يحيي 

طوري بوده که اين اقبال را به دنبال آورده است.
ذات فوتبال: در نهايت بايد به اين نکته اشاره کرد که 
فوتبال مثل خود زندگي بالا و پايين دارد. برخي بر اين 
باورند که تصميم يحيي براي خداحافظي زماني قطعي 
شد که اين مربي بعد از شکست خانگي پرسپوليس برابر 
الدحيل و حذف از ليگ قهرمانان آسيا، از هواداران شعار 
»حياکن، رهاکن« شنيد. او شش ماه پيش در پي دبل در 
ليگ و جام حذفي، قهرماني محبوب و بي عيب و نقص 
تلقي مي شد، اما حالا ورق برگشته است. ذات فوتبال 
همين است و شايد خيلي هم نتوان از کسي ايراد گرفت. 
کافي است در مقام مقايسه، پپ گوارديولا را ببينيد که 
بعد از فتح سه گانه فصل گذشته و ارائه زيباترين فوتبال 
جهان، همين امسال بعد از کسب چند نتيجه ضعيف 
به عنوان سرمربي منچسترســيتي از ســوي هواداران 
»هو« شــد. خوب يا بد، فوتبال همين است. کسي چه 
مي داند؛ شايد زماني هم يحيي به پرسپوليس برگشت و 

موفقيت هايش را تکرار کرد.

هر چه هست 
باشگاه خبر 

جدایی 
گل محمدی 

را اعلام کرد و 
رضا درویش، 

مدیرعامل 
سرخپوشان هم 

گفت 10 گزینه 
خارجی برای 

جانشینی او 
وجود دارد که 

تا آخر هفته نام 
نفر نهایی اعلام 

خواهد شد

نگــــاه دیگر

مـورخ  (نوبـت اول)  فوق العـاده  عمومـی  مجمـع  جلسـه  اینکـه  بـه  نظـر 
1402/10/16 پیـرو آگهـی دعـوت منتشـره در روزنامـه دنیـای اقتصـاد بـه 
شـماره 5907 مـورخ 1402/10/04 صفحـه 18 به علـت عـدم حضـور دارندگان 
اکثریـت سـهام و نرسـیدن بـه حـد نصـاب قانونـی مقـرر در اساسـنامه شـرکت 
و قانـون تجـارت رسـمیت نیافتـه و تشـکیل نگردیـد لـذا بدینوسـیله از کلیـه 
سـهامداران، وکیـل یـا قائـم مقـام قانونـی صاحـب سـهم و همچنیـن نماینـده 
یـا نماینـدگان اشـخاص حقوقـی دعـوت می شـود بـا رعایـت مـاده 99 قانـون 
تجـارت درجلسـه مجمـع عمومـی فوق العاده(نوبـت دوم)، کـه راس سـاعت 
12:00 روز شـنبه مـورخ 1402/10/30 در آدرس: تهـران، شـهرك غـرب، 
مجتمـع   ،74 شـماره  جنوبـی،  پیـروزان  خیابـان  هرمـزان،  خیابـان   ،2 فـاز 

رسـانند.  هـم  بـه  می گـردد، حضـور  تشـکیل  رعـد  نیکـوکاری  آموزشـی 
نحوه دریافت برگ حضور و شرکت در جلسه:

اخـذ کارت ورود بـه جلسـه دو روز قبـل از برگـزاری مجمـع در محـل قانونـی 
شـرکت بـه نشـانی: تهـران، محلـه جنـت آبـاد شـمالی، خیابان بهارسـتان بیسـت 
و پنجـم، خیابـان جنـت آبـاد شـمالی، نبـش کوچـه گل مکانی،پـلاك 338، طبقه 
دوم واحد3  با ارائه کارت شناسـایی معتبر و مسـتندات موید نمایندگی و وکالت 
 roka-co.com/zsnezam انجـام مـی شـود. تمامـی برنامه ها از طریق لینـک

بـه صـورت آنلایـن قابل مشـاهده خواهـد بود.
دستور جلسه:

1- تطابق اساسنامه شرکت با نمونه اساسنامه سازمان بورس

هیأت مدیره شرکت سرمایه گذارى ساختمانى نظام مهندسى ایران(سهامى عام)

آگهی دعوت به مجمع عمومی فوق العاده
شرکت سرمایه گذاری ساختمانی نظام مهندسی ایران(سهامی عام)
شماره ثبت۲۳۴۲۵۰ و شناسه ملی ۱۰۱۰۲۷۵۲۰۸۲ -  (نوبت دوم)

نظـر بـه اینکـه جلسـه مجمـع عمومـی عـادی سـالیانه (نوبـت اول) مورخ 
1402/10/16 پیـرو آگهـی دعـوت منتشـره در روزنامـه دنیـای اقتصاد به 
شـماره 5907 مـورخ 1402/10/04 صفحـه 18 بـه علـت عـدم حضـور 
دارنـدگان اکثریـت سـهام و نرسـیدن بـه حـد نصـاب قانونـی مقـرر در 
اساسـنامه شـرکت و قانون تجارت رسـمیت نیافته و تشـکیل نگردید لذا 
بدینوسـیله از کلیه سـهامداران، وکیل یا قائم مقام قانونی صاحب سـهم 
و همچنیـن نماینـده یـا نماینـدگان اشـخاص حقوقـی دعـوت می شـود با 
رعایـت مـاده 99 قانـون تجـارت درجلسـه مجمـع عمومـی عادی سـالیانه 
صاحبـان سـهام (نوبـت دوم)، سـال مالـی منتهـی بـه 1402/06/31 کـه 
رأس سـاعت 10:00 روز شـنبه مـورخ 1402/10/30 در آدرس: تهـران، 
جنوبـی،  پیـروزان  خیابـان  هرمـزان،  خیابـان   ،2 فـاز  غـرب،  شـهرك 
شـماره74، مجتمـع آموزشـی نیکـوکاری رعـد تشـکیل می گـردد، حضور 

بـه هم رسـانند.
نحوه دریافت برگ حضور و شرکت در جلسه:

اخـذ کارت ورود بـه جلسـه دو روز قبـل از برگـزاری مجمـع در محـل 
قانونـی شـرکت بـه نشـانی: تهـران، محلـه جنـت آبـاد شـمالی، خیابـان 
بهارسـتان بیسـت و پنجـم، خیابـان جنـت آبـاد شـمالی، نبـش کوچـه 
گل مکانـی، پـلاك 338، طبقـه دوم واحـد 3  بـا ارائـه کارت شناسـایی 

معتبـر و مسـتندات مویـد نمایندگـی و وکالـت انجـام می شـود. همچنین 
تمامـی برنامـه هـا از طریـق لینـک roka-co.com/zsnezam بـه 

صـورت آنلایـن قابـل مشـاهده خواهـد بود.
دستور جلسه:

1- اسـتماع گزارش فعالیت هیأت مدیره و حسـابرس مسـتقل و بازرس 
قانونـی شـرکت بـرای عملکرد سـال منتهی بـه 1402/06/31

2- بررسـی و تصویب صورت های مالی شـرکت برای سـال مالی منتهی 
به 1402/06/31. 

3- اتخاذ تصمیم در خصوص سود قابل تقسیم
4- تعییـن پـاداش هیـأت مدیـره بـرای عملکـرد سـال مالـی منتهـی  بـه 

1402/06/31
5- تعییـن حـق حضـور هیـأت مدیـره غیـر موظـف و اعضـای کمیتـه هـا 

بـرای یـک سـال مالی 
6- انتخـاب بـازرس قانونـی اصلـی و علی البـدل و حسـابرس مسـتقل 
بـرای سـال مالـی منتهـی بـه 1403/06/31 و تعییـن حق الزحمه ایشـان

7- انتخاب روزنامه کثیرالانتشار جهت درج آگهی های شرکت
8- سـایر مواردی که بررسـی و تصویب آنها در صلاحیت مجمع عمومی 

عادی سـالیانه است.
هیأت مدیره شرکت سرمایه گذارى ساختمانى نظام مهندسى ایران(سهامى عام)

آگهی دعوت به مجمع عمومی عادی سالیانه صاحبان سهام
شرکت سرمایه گذاری ساختمانی نظام مهندسی ایران(سهامی عام)
شماره ثبت۲۳۴۲۵۰ و شناسه ملی ۱۰۱۰۲۷۵۲۰۸۲ -  (نوبت دوم)

آگهی دعوت شرکت سامان پرداز به آئین سهامی خاص 
به شماره ثبت  ۳۹۵۴۶۵ و شناسه ملی ۱۰۳۲۰۴۵۳۰۸۰

بدینوسیله از کلیه سهامداران شرکت سامان پرداز به آئین سهامی خاص به شماره ثبت 395465 و 
شناسه ملی 10320453080 دعوت به عمل می آید تا در جلسه مجمع عمومی عادی به طور فوق العاده 
شرکت که در تاریخ 1402/10/30 راس ساعت 8:00 در محل قانونی شرکت به نشانی استان تهران، 
شهرستان تهران، بخش مرکزي، شهر تهران، محله عباس آباد-اندیشه، خیابان داریوش، کوچه اندیشه 
یکم، پلاك 83 ، طبقه اول، واحد 3 به کدپستی 1569658814 تشکیل می گردد حضور به هم رسانند.
دستور جلسه مجمع عمومى  عادى به طور فوق العاده : انتخاب بازرسین، انتخاب و تعیین سمت 

اعضای هیأت مدیره، تعیین وضعیت حق امضا
هیأت مدیره

آگهی دعوت شرکت سامان پرداز به آئین سهامی خاص 
به شماره ثبت  ۳۹۵۴۶۵ و شناسه ملی ۱۰۳۲۰۴۵۳۰۸۰

بدینوسیله از کلیه سهامداران شرکت سامان پرداز به آئین سهامی خاص به شماره ثبت 395465 و 
شناسه ملی 10320453080 دعوت به عمل می آید تا در جلسه مجمع عمومی فوق العاده شرکت که 
در تاریخ 1402/10/30 رأس ساعت 10:00 در محل قانونی شرکت به نشانی استان تهران، شهرستان 
یکم،  اندیشه  کوچه  داریوش،  خیابان   ، آباد-اندیشه  عباس  محله  تهران،  شهر  مرکزي،  بخش  تهران، 

پلاك 83، طبقه اول، واحد 3 به کدپستی 1569658814 تشکیل می گردد حضور به هم رسانند.
دستور جلسه مجمع عمومى فوق العاده : افزایش سرمایه از طریق مطالبات حال شده 

هیأت مدیره

آگهی دعوت مجمع عمومی عادی سالیانه صاحبان سهام
 شرکت قند نقش جهان  (سهامی عام)

به شماره ثبت ۲۵۰۵ و شناسه ملی ۱۰۲۶۰۱۳۸۹۱۸

بدیـن وسـیله از کلیـه سـهامداران، وکیـل یـا قائـم مقـام قانونـى صاحـب سـهم و نماینـده یـا نماینـدگان اشـخاص حقوقـى دعوت 
مى گردد تا در جلسـه مجمع عمومى عادى صاحبان سـهام این شـرکت راس سـاعت 10 صبح روز شـنبه مورخ 1402/10/30 

در محـل کارخانـه واقـع در کیلومتـر 37 جـاده اصفهـان مبارکـه شـرکت قنـد نقـش جهـان حضـور به هم رسـانند.
دستور جلسه به شرح ذیل مى باشد :

1- استماع گزارش هیأت  مدیره و بازرس قانونى
2- تصویب صورت هاى مالى سال مالى منتهى به 1402/06/31

3- انتخاب حسابرس و بازرس قانونى شرکت
4- تقسیم سود

5- تعیین حق حضور اعضاى غیر موظف هیأت مدیره
6- انتخاب روزنامۀ کثیر الانتشار

7- سایر مواردى که در صلاحیت مجمع باشد 
نحوه دریافت برگ حضور در جلسه :  

از سـهامداران محتـرم و یـا نماینـدگان قانونـی آنـان کـه مایـل بـه شـرکت در مجمـع می باشـند دعـوت می گـردد از سـاعت 9:30 
همـان روز بـا همـراه داشـتن کارت ملـی و کـد سـهامداري نسـبت بـه دریافـت برگـه حضـور در جلسـه اقـدام نماینـد . 

هیأت مدیره شرکت قند نقش جهان (سهامى عام)

آگهى مناقصه عمومى
شماره 22-022113

شرکت توسعه پست هاى ایران ترانسفو
در نظر دارد اقلام ذیل را از طریق مناقصه عمومی خریداری نماید:
پروفیل ریتال 0505 با ضخامت ورق 2 میلیمتر – 400 شاخه

با مفتول 0/4 میلیمتر و چشمه 1/25×1/25 میلیمتر  گالوانیزه  تورى فولادى 
450 متر مربع

 024-32223001 تلفن  شماره  با  بیشتر  اطلاعات  اخذ  جهت  می توانند  متقاضیان 
داخلی 133 از ساعت 14-9 تماس حاصل نموده و یا از طریق مراجعه به وب سایت

نماینده خود را جهت  تاریخ 1402/10/20  تا  www.iran-transfo.com حداکثر 
اخذ، تکمیل و تحویل مدارك به همراه معرفی نامه اعزام نمایند. شرکت توسعه پست های 

ایران ترانسفو در رد یا قبول پیشنهادات ارائه شده مختار است.
هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.

ثبوتی،  پروفسور  بلوار  انتهای  (علی آباد)،  یک  شماره  صنعتی  شهرك  زنجان،  آدرس: 
خیابان دی جنوبی، شرکت توسعه پست های ایران ترانسفو، کدپستی: 45331-55895
جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره 32223001-024 داخلی 133 (اسلامی) تماس 

حاصل فرمایید.

شرکت توسعه پست هاى ایران ترانسفو
(سهامى خاص)    شماره ثبت: 5385

 WIRE  MESH  BLANKET شرکت پالایش نفت شیراز در نظر دارد جهت خرید
مناقصه عمومی برگزار نماید. لطفاً جهت کسب اطلاعات بیشتر به وب سایت شرکت پالایش 

نفت شیراز به آدرس www.sorc.ir مراجعه نمایید.

آگهى مناقصه عمومى 
شماره 1402/062/م ع ت

روابط عمومى شرکت پالایش نفت شیراز (سهامى عام)

فراغ جهان پهلوان 56 ساله شد
دنياي اقتصاد: پنجاه و ششمين سالگرد درگذشت 
جهان پهلوان غلامرضا تختي بــا حضور کيومرث 
هاشــمي، وزير ورزش، مناف هاشــمي دبيرکل 

کميته ملي المپيک و چند تن از پيشکسوتان کشتي 
در مزار او در ابن بابويه شهر ري برگزار شد. شور و شوق 

برگزاري اين مراسم نشان مي دهد با وجود گذشت بيش از نيم قرن از درگذشت 
اين کشتي گير پرافتخار، راه و منش او ميان مردم و دوستدارانش ادامه دارد. 
وزير ورزش و جوانان در حاشيه اين مراسم گفت: »نگاه پهلواني مرحوم تختي، 
همچنان در بين مردم وجود دارد. اين نگاه مي گويد که قهرماني خوب است، 
اما اين پهلواني است که نام ها را ماندگار مي کند. مرحوم تختي، هم پهلوان 
بود و هم قهرمــان. رفتار و منش پهلواني تختي باعث مانــدگاري او در بين 
مردم شده که بعد از 5۶ سال همچنان مراسم سالگرد درگذشت او با حضور 

تعدادي زيادي از مردم برگزار مي شود.«

160 ميليون را مي گيرد؟
دنياي اقتصاد: روز گذشــته اکــر خبرگزاري هاي 
رســمي خبر دادنــد کــه کار ســعيد مهــري در 
استقلال به پايان رسيده و اين بازيکن قراردادش 

را با آبي پوشان فسخ کرده اســت. بازيکني که در 
نيم فصل دوم ليگ بيستم و در دوره مربيگري محمود 

فکري با حسين پورحميدي سنگربان فعلي تراکتور معاوضه شده بود، قراردادش 
را با آبي هاي پايتخت فسخ کرد تا احتمالا يک بار ديگر شاگرد ريکاردو ساپينتو 
و اين بار در قبرس شود. مهري پيش از اين يک بار در تابستان هم قراردادش را 
با استقلال يک طرفه فسخ کرده بود و سپس به فهرست تيم جواد نکونام اضافه 
شد. اين رفت و آمد هم سبب شد تا او اسير قانون سقف بودجه شده و قراردادش 
با استقلال با مبلغ عجيب 1۶0 ميليون تومان ثبت شود! حالا مشخص نيست 

او اين عدد را از آبي ها دريافت مي کند يا اصلا اين فسخ وجاهت دارد يا خير.

قيمت پايين ستاره هاي ايراني
دنيــاي اقتصاد: ســايت ترانســفرمارکت مرجع 
ارزش گــذاري بازيکنــان فوتبال، فهرســتي از 
ارزشــمندترين بازيکنــان جام ملت هاي آســيا 

2023 منتشر کرد که در بیــن 10 بازيکن برتر، 
نامي از ستاره هاي تيم ملي کشورمان ديده نمي شود. 

اين ليست در سلطه ستاره هاي ژاپن و کره جنوبي است و ۶ بازيکن 
ژاپني و 4 بازيکن کره اي، 10 بازيکن ارزشــمند در قطر را تشــکيل 
مي دهند. کوبــو، وينگر جوان و 22 ســاله ژاپني رئال سوســيداد 
با ۶0 ميليون يــورو ارزش در صدر اين فهرســت و کيــم مين جائه 
مدافع کــره اي بایرن مونیخ هم با همين ارزش در رده دوم اســت. 
ســون  هيونگ  مين، کاپيتان تاتنهام هم برابر با ميتوماي ژاپني، 
50ميليون مي ارزد. با ارزش ترين بازيکن ايراني هم مهدي طارمي 

است که 12 ميليون يورو قيمت خورده و در رده پانزدهم است.

کليدواژه های دوران حضور یحيی گل محمدی در پرسپوليس

زندگی شاید همین باشد!
خبر قابل انتظار این روزها، بالاخره منتشــر شــد و بر این اساس با 
اعلام باشگاه پرسپولیس، همکاری یحیی گل محمدی با سرخپوشان 

رسما پایان یافت. 

آقای فردنیاخانم معروف خانیآقای احمدیتایید دبیرپایانشروعصفحه آرا
+++++++++++++++محبی
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مناقصه شماره ۱۴۰۲/۱۸۶۶۶
شـرکت روغنکشـى خرمشـهر در نظـر دارد خریـد یـک دسـتگاه 
بى بوکننـده از نـوع پیوسـته جهـت اسـتفاده در صنایـع تولیـد 
روغن هـاى خوراکـى به صـورت ترکیبـى از انـواع روغـن خوراکى 
سـویا، پالـم، آفتابگـردان و کلـزا را به صـورت خط کامـل با ظرفیت 
200 تـن در روز را از طریـق برگـزاری مناقصـه عمومـی خریداری نماید. لذا 
از واجدیـن شـرایط دعـوت به عمـل می آیـد بـا در دسـت داشـتن معرفی نامه 
کتبـی جهـت دریافـت اسـناد مناقصـه حداکثـر به مدت 10 روز پس از نشـر 
ایـن آگهـی بـه نشـانی: تهـران، شـهرری، چهـارراه فدائیـان اسـلام، اتوبـان 
شـهید کریمـی، جنـب پمـپ گاز ابن بابویـه، پـلاك 21، شـرکت روغنکشـی 
خرمشـهر (معاونـت بازرگانـی) مراجعـه نماینـد. ضمنـاً آخریـن مهلـت ارائه 
پیشـنهادات پایان وقت اداری مورخ 1402/10/30 می باشـد. بدیهی اسـت 
این شـرکت در رد یا قبول پیشـنهادات مختار اسـت. متقاضیان برای کسـب 
اطلاعات بیشـتر می توانند با تلفن 34132144 و 34132141-021 تماس 

حاصـل نمایند.

۰۲۱-۵۲۱۸۹۲۶۵

با یک تمـــاس 

مشترک
شــــــــــوید

در نــگاه اول، قیمت بلیت های ســینما، تئاتر 
و کنسرت ممکن اســت گــران به نظــر بیاید. 
میانگین بلیت سینماها و تئاترها در شهرهای 
بزرگ حدودا 50هزار تومان و میانگین قیمت بلیت کنسرت ها در شهرهای 
بــزرگ و پرکنسرت حــدود 300 تا 400هزار تومان اســت. امــا وقتی این 
قیمت ها را با قیمت سایر کالاها مقایسه کنید، می بینید که چندان هم گران 

نیستند، بلکه مناسب به شمار می آیند.
 مثلا یک خانــواده چهار نفره اگــر به کافه ای در مرکز شــهر تهــران برود و 
فقط چای ســفارش بدهند خر جشــان بیش از 150هزار تومان می شود. 
در حالی که اگر ســینما را انتخاب کنند می توانند دوشــنبه یا سه شنبه به 
ســینما بروند و با بلیت نیم بهای این روزهــا تنها با 120 هــزار تومان یک 
فیلم یک ساعت و نیمه را ببینند.گران ترین بازار تفریحی هنری در ایران، 
کنسرت اســت. گران ترین بلیت ها حدود 800هزار تومان و ارزان ترین ها 

حدود 120هزار تومان است.
 به طور میانگین با توجه به تعداد زیــاد صندلی های ارزان قیمت تر، قیمت 
بلیت کنسرت ها 350هزار تومان گزارش شده است. مثلا یک گروه دوستانه 

چهار نفره می توانند با کمتر از یک و نیم میلیون تومان دو تا ســه 
ساعت از روز خود را در کنسرت موسیقی محبوبشان بگذرانند. 
در  حالی که یک کافه نشینی ساده یکی دو ســاعته برای همین 
گروه دوستانه می تواند در همین حدود هزینه داشته باشد. به هر 
روی سینما، کنسرت و تئاتر بازارهای هنری محبوب هستند که 

سخت شدن زندگی اقتصادی می تواند به نفعشان تمام شود.

۩بازار۩سینما ۩
بازار فروش ســینما نســبتا شــفاف اســت، یعنی دخل فیلم ها 
مشخص اســت. به طور کلی ســینماها در 9 ماه گذشــته حدود 
900میلیارد تومان فروش داشــته اند، رکــوردی رویایی که البته 

چندان قابل پیش بینی هم نبود. 
در واقع شــاید هیچ کس فکرش را نمی کــرد در شرایطی که تن 
ماهی، ماســت، ماکارونی و گوشــت و برنج افزایش قیمت بسیار 
بالایــی را تجربه می کنند، بــازار تفریحات عمومی مانند ســینما 
رونقی داشته باشد. اما در کمال تعجب سینماها رکوردهای جالب 

و عجیبی را در فروش ثبت کردند.
 امســال تا امروز بیش از 21میلیون بلیت سینما فروخته شده و 
به تعبیری می توان گفت تقریبا یک چهارم جمعیت کشــور در این 

مدت به سینما رفته است.

۩بازار۩کنسرت۩ها ۩
کنسرت هــا بــازار شــفافی ندارنــد. کنسرت گذارهــا و گروه های 
و درآمــد  فــروش  از  و مشــخصی  آمــار رســمی  موســیقی 

کنسرت هــا ارائــه نمی کننــد. بنابرایــن تحلیــل دقیــق و مســتندی هــم 
در این بــاره نمی تــوان ارائه کــرد. بــرای مثال کنــسرت علیرضــا قربانی و 
 گروهش در این روزها با اســتقبال بســیار گســترده ای روبه رو شــده است. 
ایــن خواننــده محبــوب و مطــرح موســیقی ایرانــی، در ده روز از 11 تــا 
22دی ماه در 22 ســانس کنــسرت در تالار رویــال هال برگــزار می کند. با 
محاسبات تخمینی بر اســاس میانگین قیمت بلیت های هر سانس، حدودا 
500هزار تومان اســت. با احتســاب ظرفیت 2500نفره این سالن، قربانی 
 و گروهش در هر ســانس یک میلیــارد و 250میلیــون تومان درآمــد دارند. 
و 27میلیــارد  روز  ده  در  یعنــی  ســانس   22 در  رقــم   ایــن 

500 میلیــون تومــان می شــود کــه رقــم قابل توجهــی اســت. این 
امــا  کنسرت هاســت  پردرآمدتریــن  زمــره  در  کنــسرت 

 کم  د رآمدترین هــا هــم به طــور میانگین در هر ســانس
 30میلیون تومان درآمد دارنــد.  به طور میانگین در 

هر سال  حدود 4500 سانس کنسرت در شهرهای 
مختلف برگزار می شــود. فی الجمله با احتساب 
میانگین قیمت بلیت 350هزار تومانی بلیت ها 
و میانگیــن 400  نفــره مخاطبــان 
در هــر ســانس، می تــوان گفــت 

 درآمد کنسرت ها در ســال حدود
 650  میلیارد تومان است.

 خاتمه ۩
بســیاری از بازارهای هنری در 
ایران شــفافیت ندارنــد.  یعنی  

دخل وخــرج  محصولات هنری 
مشــخص نیســت و نمی توان  
تحلیل دقیقی درباره آنها ارائه 
کرد. با  این حال پیداست که 
استقبال از بازارهای تفریحی 
هنر در حال افزایش اســت و 
البته کارشناسان اقتصادی 
کمتر درباره رونق این بازارها 
و علل آن سخن گفته اند.  به 
نظر می رسد رونق این بازارها 
در سال های اخیر در آینده نیز 
ادامه داشته باشد و اگر اوضاع 
اقتصادی بدتر نشود، بازارهای 
تفریحی هنری بتوانند در سبد 
مصرفــی خانواده هــا جایگاه 

پایدارتری پیدا کنند.

دنیای۩اقتصاد:۩برنامه جدید جناب خان با نام »جام آرزوها« از فردا 
سه شنبه هر شب ساعت 23 روی آنتن شبکه نسیم خواهد رفت. 
پیش از این محمد بحرانی، صداپیشه جناب خان، در ویژه برنامه 
شــب یلدا به صورت تلفنی جزئیاتی از این برنامــه تلویزیونی را 
توضیح داده و گفته بود که با تعدادی از فوتبالیست های تیم ملی 

فوتبال ایران برنامه ای ساخته شده است. 
در »جام آرزوها« قرار اســت برخــی آرزوهای مردم برآورده شــود. 
همچنین در این برنامه جناب خان بــه عنوان مهمان ویژه حضور 
خواهد داشــت. البته قرار بود این برنامه زودتر پخش خود را آغاز 
کند، اما به دلیل حمله تروریستی در مسیر گلزار شهدای کرمان 

و به منظور همدردی با مردم داغدار پخش برنامه به تعویق افتاد. 
جناب خــان شــخصیتی عروســکی اســت کــه ابتــدا در 
مجموعه نمایش خانگی کوچه مروارید در نقش لبو فروش آبادانی 
و سپس در فصل های دوم، ســوم، پنجم، ششم، هفتم و هشتم 

مجموعــه خندوانه به عنــوان یک اســتندآپ کمدین 
ظاهر شــد. حضــور شــخصیت جناب خــان در طول 

فعالیت چندســاله با وجود محبوبیت ها با حاشــیه هایی 
نیز همراه بود. در اواســط سری سوم برنامه خندوانه خبر 

آمد که صاحب امتیاز عروسک جناب خان نسبت به حضور 
آن در برنامه خندوانه شــکایت کــرده و دیگر نمی خواهد 

این عروسک در برنامه حضور داشــته باشد. اما پس از 
کش و قوس های فراوان سرانجام با واگذاری امتیاز این 

عروسک به سازمان صداوسیما، روز 26 اردیبهشت 
1397 جناب خــان پس از حدود دو ســال دوری 

به خندوانه بازگشــت. با پایان برنامــه خندوانه 
اکنون این شخصیت دوست داشتنی بار دیگر 

در برنامه ای جدید روی آنتن شــبکه نســیم 
خواهد آمد.

 بازگشت
 جنابخان
 بهتلویزیون

 با»جامآرزوها«

کنسرت۩ها۩چقدر۩درآمد۩دارند؟

معادلات بازارهای تفریحی هنر در ایران
آیاافزایشقیمتهاومناسبنبودنوضعیتاقتصادیمردم،بهنفعبازارهایهنریاست؟برخیکارشناسانمعتقدندکهوقتیدسترسی
خانوادههایطبقهمتوســطبهتفریحهایگرانقیمتمانندسفرهایخارجیوبینشــهریو...محدودمیشود،تفریحهایارزانتر
جایگزینمیشوند.تفریحهایارزانتریعنیفیلمدیدنباخانوادهدرسینما،کنسرترفتنیاتماشایتئاترهایکمدیو....برایناساس
درچنینتحلیلبهظاهرمتناقضی،علترونقبازارهایموسیقی،سینماوتئاتردرسالهایاخیربهویژهامسال،میتواندکاهشتوان

مالیخانوادههاباشد.اماآیابازارهایهنریتفریحاتارزانقیمتیهستند؟

فروش نسخه میکروسکوپی 
شاهکار »بنکسی« 

دنیــای۩اقتصــاد:۩دیویــد لینــدون، هنرمند 
بریتانیایی که با نام »میکرو آنجلو« نیز شناخته 
می شود، نسخه ای میکروسکوپی از اثر هنری 
»دخترک بــا بادکنــک قرمز«  اثر »بنکســی« 
هنرمند گرافیتی کار مشهور را خلق کرده است 
که به اندازه ای کوچک اســت که می تواند در 
حفره یک سوزن جای بگیرد. نسخه اصلی این 
اثر هنری درســت چند لحظه پس از اینکه در 
سال 2018 در حراجی ساتبیز لندن به قیمت 
یک میلیون پوند )1.4میلیــون دلار( چکش 
خورد،  در مقابل چشم همگان به طور خودکار 
رشته رشته  شــد. پس از این اتفاق نام این اثر 
هنری »بنکســی«  به »عشــق در سطل زباله« 
تغییر داده شد. البته نسخه میکروسکوپی این 
اثر هنری نیز به همین سرنوشت دچار شده و 
»لیندون«  بخش هایی از آن را رشته رشته  کرده 
اســت. این نسخه بســیار کوچک با استفاده 
از نوک پر شــترمرغ ساخته شده اســت و در 
یک قاب طلای 24عیار قــرار گرفت. این اثر 
هنری کوچک،  با استفاده از میکروتیغه های 
کوچکی که به صورت سفارشی برای این کار 
ساخته شده بودند، رشته رشته شــد. این اثر 
هنری میکروسکوپی نیز به فروش رسیده،  اما 

اطلاعاتی درباره   آن منتشر نشده است.

 فیلم گدار در بین آثار منتخب انجمن منتقدان آمریکا 
دنیای۩اقتصاد:۩پنجاه وهشــتمین دوره جوایز انجمن ملــی منتقدان فیلم 
آمریکا با رای گیری از منتقدان فیلم، فهرســت برترین های ســال 2023 
ســینما را انتخاب کرد و »تریلر فیلمی کــه هرگز وجود نخواهد داشــت: 
جنگ های ساختگی« ســاخته ژان لوک گدار عنوان بهترین فیلم تجربی 

را از آن خود کرد. 
همچنین فیلم »زندگی های گذشته« به کارگردانی سلین سانگ جایزه 

مهم بهترین فیلم را به خود اختصاص داد. 
این درام رمانتیک که نخستین ساخته بلند سلین سانگ است، داستان 
دو دوســت دوران کودکی از کره جنوبی را دنبال می کنــد که برای چند 
روز در نیویورک دوباره به هم متصل می شوند. این فیلم در اولین نمایش 
جهانی خود در جشنواره ساندنس به نمایش گذاشته شده و پیش از این 
در جوایز فیلم مســتقل نیویورک )گاتهام( نیز جایزه بهترین فیلم را از آن 

خود کرده بود. 
در این دور جایــزه بهترین بازیگر مرد به اندرو اســکات بــرای »همه ما 
غریبه ها« و جایزه بهترین بازیگر زن به ساندرا هولر برای فیلم های »آناتومی 

یک سقوط« و »منطقه موردعلاقه« رسید.

درگذشت همسر اخوان ثالث
دنیای۩اقتصاد: ایران اخوان ثالث، همسر مهدی اخوان ثالث، درگذشت و 

پیکر او امروز دوشنبه تشییع و به خاک سپرده می شود.
خانواده مهدی اخوان ثالث در اطلاعیه ای که در صفحه این شاعر فقید 
منتشر شــده اســت، نوشــته اند: »مادر گرامی مان، ایران اخوان ثالث از 
رنج تن رها و همنشــین و یار و همراه همسرش، مهدی اخوان ثالث، شد. 

می گویند پشت هر مرد بزرگی، زنی بزرگ ایستاده است. 
در زندگی پدرمان، زنده یاد مهدی اخوان ثالــث، مادرمان ایران همان 
زن بزرگی اســت که ســال ها همراه و یاور پدر بود. چراغ خانه ما از وجود 

ایران روشن بود. 
مادر با مهری سرشار، صبری ستودنی و تدبیری خردمندانه، مایه امید، 
پشــت گرمی و ســتون زندگی خانواده و پدر بود. با اینکه دســت بی رحم 
گرفتاری ها و نامهربانی های روزگار گریبانش را رها  نکرد و داغ فرزند )لاله( 
را دید، همیشــه امیدوار و پرتلاش بود و برای ما و اخوان خانه را تبدیل به 
محیطی امن، آسوده و سرشــار از مهربانی کرد و به ما آموخت نگهبانی از 

خانواده نیازمند ازخودگذشتگی  است. 
 بــرای بدرقــه اش روز دوشــنبه 18دی ماه ســاعت 10 و نیــم در قطعه 
2 بهشــت زهرا در کنار لاله گرد هم می آییــم و پس از آن بنــا به وصیتش 
هزینه های مرسوم مجالس یادبود و غیره را صرف امور خیریه خواهیم کرد.« 
مهدی اخوان ثالث چهارم شــهریورماه 1369 در تهران درگذشــت و 

پیکرش در آرامگاه فردوسی در توس دفن شد.

مراسم نکوداشت میرجلال الدین کزازی
کــزازی،  میرجلال الدیــن  نکوداشــت  مراســم  دنیای۩اقتصــاد:۩
اســتاد زبــان و ادبیــات فارســی و شاهنامه شــناس، فــردا سه شــنبه  
 19دی مــاه در انجمــن آثــار و مفاخــر فرهنگــی برگــزار می شــود.
در این رویــداد جمعــی از اســتادان و صاحب نظران حوزه زبــان و ادب 
فارســی درباره جایگاه و نقــش تاثیرگذار اســتاد میرجلال الدین کزازی 
در سپهر فرهنگی و ادبی ایران ســخنرانی خواهند کرد. میرجلال الدین 
کزازی زاده 28 دی سال 1327 اســت. او تحصیلات دوره ابتدایی را در 
 مدرســه آلیانس و دوره متوسطه را در دبیرســتان رازی کرمانشاه گذراند 
و سپس رشــته کارشناســی و کارشناســی ارشــد ادبیات فارســی را در 
دانشگاه تهران به اتمام رســاند و ســال 1371 به اخذ دکتری این رشته 
نائل آمد. از آثار این شاهنامه شناس می توان کتاب های از گونه ای دیگر 
)شاهنامه شناسی(، در دریای دری )تاریخ شعر 
فارسی(، رخسار صبح )خاقانی شناسی(، 
زیباشناســی ســخن پارســی، بیکــران 
راز  مازهــای  شــعر(،  )دفــتر  ســبز 
)شاهنامه شناسی(، رویا، حماسه، اسطوره 
)شاهنامه شناســی(، دیر مغان، پارســا 
و ترســا )عطارشناســی(، پرنیان 
پندار )جســتارهایی در ادب و 
فرهنگ( و سراچــه آوارنگ را 
نام برد مراسم گرامیداشت 
میرجلال الدیــن کــزازی 
از ســاعت 15 تــا 17 در 
تالار اجتماعات شــهید 
مطهــری )ره( انجمن 
آثــار و مفاخــر 
فرهنگی برگزار 

خواهد شد. 

 اجرای نمایش 
»گنجی که پادشاه نداشت« 

دنیای۩اقتصاد: اجرای نمایــش »گنجی که 
پادشــاه نداشــت« به کارگردانی رضا بیات 

از امروز دوشنبه در تالار  هنر آغاز می شود.
»گنجی کــه پادشــاه نداشــت« ماجرای 
دخــتری را به نمایــش می گذارد کــه برای 
نجات مــادرش از زندان پادشــاه بــه دنبال 
بزرگ ترین گنــج دنیــا می گــردد و در این 
مسیر از دریا و درخت و مترسک و باد کمک 
می گیــرد. بازیگــران این نمایش کــه برای 
کودکان و نوجوانان تدارک دیده شده است، 
عبارتنــد از راشــین رضایی، فائزه ســنایی، 
مســعود مهرابــی، محســن  قــصری، میثم 
عباسی، نفس کامران. گروه نمایش قسمتی 
از فروش خود را برای اهدا به انجمن حمایت 
از معلولان در نظر گرفته است. علاقه مندان 
بــه تماشــای نمایــش »گنجی که پادشــاه 
نداشــت« می توانند هر روز ســاعت 19 به 

تالار هنر مراجعه کنند.
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